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DRIFTSASSISTANSEN I ØSTFOLD IKS - NY 

SELSKAPSAVTALE  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

49/15 Formannskapet 31.08.2015 

43/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS INNSTILLING: 

Ny selskapsavtale for Driftsassistansen i Østfold IKS (DaØ) godkjennes. 

 

Behandling/vedtak i Formannskapet - 31.08.2015 
 

BEHANDLING: 
Rådmannens innstilling enstemmig vedtatt. 

 

FORMANNSKAPETS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 

Ny selskapsavtale for Driftsassistansen i Østfold IKS (DaØ) godkjennes. 

 

 

SAKENS FAKTA: 

Bakgrunn: 

Selskapet har frem til i dag vært eid av til sammen 17 kommuner i Østfold. I ny selskapsavtale 

innlemmes Hvaler kommune på eiersiden, samtidig som Aremark trer ut av selskapet. 

Eierandelen er justert etter dette. 

 

Selskapets formål er å utføre og formidle tjenester og produkter knyttet til de kommunale 

vann- og avløpstjenestene innen driftsassistanse/driftsansvar, planarbeid, kvalitetsarbeid, 

beredskap, prøvetaking og rapportering, kontroll og tilsyn, prisforespørsler, rådgivning og 

kompetanseutvikling.  

 

Halden, Sarpsborg og Fredrikstad kommune varslet den 30.07.2012 selskapet om at de fant 

tiden moden for en gjennomgang og evaluering av selskapsavtalen og arbeidsform.  

 

Representantskapet i DaØ har etterlyst en instruks for styret samt en instruks for 

valgkomiteen. En arbeidsgruppe med representanter fra deltakerkommunene har fulgt 

anmodningen og forslag til instrukser vedlegges saken.    

 

DaØ er et interkommunalt selskap (IKS) og endringer i selskapsavtalen må ihht lov behandles 

i alle eierkommunenes kommunestyrer/bystyrer.  

 

Saksopplysninger 

Rømskog kommunes eierandel i Driftsassistansen i Østfold (DaØ) er 1,84%.  
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DaØ har siden 1.1.00 vært organisert og styrt som et interkommunalt selskap med egen 

selskapsavtale. I den gjeldende selskapsavtalen er selskapets formål å påta seg de 

arbeidsoppgaver kommunene og selskapet blir enige om. I ny avtale er det laget en tydelig 

beskrivelse av selskapets formål: «Selskapet skal utføre og formidle tjenester og produkter 

knyttet til de kommunale vann og avløpstjenestene innen driftsassistanse/driftsansvar, 

planarbeid, kvalitetsarbeid, beredskap, prøvetaking og rapportering, kontroll og tilsyn, 

prisforespørsler, rådgivning og kompetanseutvikling.» 

 

Revisjon av formålsbeskrivelse, eierandel og kostnadsfordeling kommer som et tilsvar på en 

henvendelse fra de tre største kommunene i Østfold. Halden, Fredrikstad og Sarpsborg 

kommune varslet den 30. 7.12 om at det kunne være hensiktsmessig å se nærmere på følgende 

forhold i selskapsavtalen:  

-saksbehandlingen i representantskapet, herunder stemmerett 

-styrets sammensetning og saksbehandling, herunder valg av styremedlemmer 

-valgkomiteens sammensetning og mandat 

-det materielle innholdet i selskapsavtalen, spesielt §§3 og 4 

 

Representantskapet for Driftsassistansen i Østfold vedtok 25.4.13 å nedsette en arbeidsgruppe 

som skulle gå gjennom vesentlige eierstyringsprinsipper og formålet med selskapet. Gruppen 

som ble nedsatt av representantskapet har bestått av 

1. Thor Hals, representantskapets leder 

2. Yngvar Holt, Halden kommune 

3. Elisabeth Syversen, Fredrikstad kommune 

4. Tore Nilsen, Sarpsborg kommune 

5. Lars-Otto Hammer, Mosseregionen 

6. Harald Foss/Åsmund Kobbevik, Indre Østfold 

7. Tor Gunnar Jantsch, daglig leder, sekretær 

Arbeidet ble lagt opp som en eierstrategiprosess, der det ble gjennomført et omfattende 

kartleggingsarbeid med tanke på selskapets oppgaveportefølje og dimensjonering av tjenesten. 

Dette ledet frem til utarbeidelse av et eierstrategidokument og en ny selskapsavtale som 

bygger på strategien. Eierstrategi og ny selskapsavtale ble vedtatt i representantskapsmøte 

12.6.14, med revidering av selskapsavtalen representantskapsmøtet 13.4.15. 

 

Arbeidsgruppen har også gjennomgått og foreslått styreinstruks og instruks for valgkomite. 

Eierstrategi, utkast til styreinstruks og instruks for valgkomite er vedlagt som utrykte 

dokumenter til denne saken. 

 

Juridiske forhold: 

Endringer i selskapsavtalen skal ifølge lov om interkommunale selskaper § 4 for de enkelte 

deltakere vedtas av deltakernes respektive kommunestyrer. Det må foreligge likelydende 

vedtak i alle eierkommunene.Selskapsavtalen innebærer ingen realitetsendring for de ansatte i 

Rømskog kommune.De ansatte i selskapet er blitt fortløpende informert om 

eierstrategiarbeidet. Ny selskapsavtale understreker de ansattes representanter møte- og 

talerett i tråd med kommunelovens § 26, og når slik rett fremgår av avtale mellom partene i 

arbeidslivet. Antall ansatte i selskapet vil påvirke de ansattes representasjon i styret, jfr. § 10 i 

IKS-loven.  
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Forskjell på ny og gammel (gjeldende) selskapsavtale 

Selskapsavtalen har fått en ny utforming, og på enkelte områder gitt nytt innhold. De viktigste 

endringene er som følger: 

 

1. Deltakere i selskapet:  

Hvaler er kommet med som eier, samtidig som Aremark trer ut av selskapet. 

 

2. Eierandeler: Se tabellen under 

 

 

 

 Kommune Gjeldende avtale Ny avtale 

0106 Fredrikstad 14,61 14,12 

0105 Sarpsborg 12,52 11,99 

0104 Moss 9,71 9,96 

0101 Halden 9,71 9,85 

0124 Askim 7,09 6,49 

0136 Rygge 7,00 6,47 

0125 Eidsberg 5,77 6,12 

0128 Rakkestad 4,99 4,8 

0135 Råde 4,55 4,72 

0123 Spydeberg 3,50 3,57 

0122 Trøgstad 3,76 3,55 

0138 Hobøl 3,50 3,53 

0137 Våler (Østf.) 3,32 3,51 

0111 Hvaler  3,45 

0127 Skiptvet 2,97 3,4 

0119 Marker 2,97 3,39 

0118 Aremark 2,19 0 

0121 Rømskog 1,84 1,08 

Sum 100 100 

 

Kostnadsfordeling:  

I den opprinnelige ble fordelingen av årlig innskudd gjort etter eierandelen. Ny fordeling har 

også tatt høyde for et grunnbeløp som skal fordeles likt mellom alle eierkommunene. Dette 

betyr at de store kommunene betaler relativt sett noe mindre og de minste kommunene noe 

mer. 

 

Formålsbeskrivelsen:  

Formålet med selskapet er gitt et klart faglig innhold. 

 

Samarbeidsavtaler og DaØ som eier i andre selskap:  

Dette er ikke beskrevet i ny avtale. Loven setter rammer for dette. 

 

Regnskapsføring:  

I gjeldende avtale står det at regnskapet skal føres etter regnskapsloven. I ny avtale skal det 

føres etter kommunale regnskapsprinsipper. 
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Representantskapet:  

Utfyllende om myndighet og funksjon. Ny stemmevekting som speiler forpliktelsene i 

selskapet. Se tabellen under 

 

 Kommune Antall stemmer 

0106 Fredrikstad 7 

0105 Sarpsborg 7 

0104 Moss 7 

0101 Halden 7 

0124 Askim 5 

0136 Rygge 5 

0125 Eidsberg 5 

0128 Rakkestad 4 

0135 Råde 4 

0123 Spydeberg 3 

0122 Trøgstad 3 

0138 Hobøl 3 

0137 Våler (Østf.) 3 

0111 Hvaler 3 

0127 Skiptvet 3 

0119 Marker 3 

0121 Rømskog 1 

Sum 73 

 

Signatur:  

Styret har signatur. Styret kan beslutte at styrets leder og daglig leder sammen kan forplikte 

selskapet. 

 

Uttreden:  

1 års oppsigelsestid opprettholdt, men med virkning fra utgangen av det året oppsigelsen ble 

meldt. For øvrig henvisning til IKS-loven. 

 

 

Økonomiske forhold: 

Finansieringen av selskapet er lagt opp etter følgende modell: 

1. Hver av eierne betaler et likt grunnbeløp som samlet utgjør inntil 5 % av selskapets 

brutto budsjett. Beløpet fastsettes av representantskapet hvert 4. år. 

2. Innskudd etter eierandel, som fastsettes av representantskapet hvert år. 

3. Salg av tjenester. 

Selskapet kan også selge tjenester knyttet til kjernevirksomheten til andre kommuner eller 

private aktøreri.  
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Rømskog kommunes eierandel i Driftsassistansen i Østfold (DaØ) er 1,84 %., og foreslås 

nedsatt til 1,08%. 

 

 

 

VURDERING: 

Driftsassistansen i Østfold IKS’ representantskapsmøte har 12.06.2014 og 13.04.2015 vedtatt 

ny selskapsavtale for selskapet. I henhold til lov om interkommunale selskaper § 4 ligger det 

til kommunestyret i deltakerkommunene å vedta slik selskapsavtale. Rådmannen tilrår at 

vedlagte selskapsavtale godkjennes. Det tilligger ikke kommunestyret i deltakerkommunene å 

ta stilling til dokumentene eierstrategi, styreinstruks og instruks for valgkomiteen.  Disse 

dokumentene er imidlertid en del av arbeidsgruppens mandat og gir et helhetsbilde av det 

omfattende og gode arbeid som er gjort.  

 

 

KONKLUSJON: 

Den foreslåtte avtalen anbefales. 

 

 

VEDLEGG:  

1. Oversendelsesbrev fra Halden, Sarpsborg og Fredrikstad kommune, datert 

30.07.2012. 

2. Forslag til ny selskapsavtale for Driftsassistansen i Østfold, vedtatt i 

representantskapet 12.06.2014, med endringer i representantskapsmøte 13.04.2015. 

3. Protokoll fra representantskapsmøtene 12.06.2014 og 13.04.2015. 

 

Andre saksdokumenter (ikke vedlagt) 

1. Gjeldende selskapsavtale for Driftsassistansen i Østfold, fra 1999 

2. Lov om interkommunale selskaper 

3. Eierstrategi, 12.06.14 

4. Forslag til ny styreinstruks 

5. Forslag til instruks for valgkomiteen 

 

 

 

UTSKRIFT SENDES:  

Driftsassistansen i Østfold IKS 

Eierkommunene 

Revisjon 

 

 

                                                                                                                                                         

 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  026 

Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 

Dato:  22.07.2015 

Saksmappe:  13/415 

 

 

 

 

HØRING EIERSTRATEGI INDRE ØSTFOLD UTVIKLING 

IKS  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

50/15 Formannskapet 31.08.2015 

44/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS INNSTILLING: 

 

Rømskog kommune anbefaler Eierstrategi for Indre Østfold Utvikling IKS, med følgende 

kommentarer eller forslag til endringer:  

1. I tråd med eierstrategiens budskap, forventes det at selskapet i større grad påtar seg en 

pådriverrolle i utviklingsarbeidet, og er proaktiv overfor aktører i og utenfor regionen for å 

oppfylle målsettingen om «vekst i antall private og statlige arbeidsplasser, flere besøkende og 

økt bosetting i regionen.»  

2. Selskapets kjernevirksomhet spisses til å omfatte  

 Pådriver for næringsutvikling  

 Fellestjenester for besøk- og opplevelsesnæringen  

3. Selskapet markedsfører regionen og er en fagressurs for kommunene for å oppfylle   

overordnet målsetting (jf. pkt. 2).  

4. Sekretærrollen for Indre Østfold Regionråd tas ut av selskapets oppgaveportefølje. Dette for 

både å skape en klarere profil for selskapet og tydeliggjøre Regionrådets rolle som bestiller 

overfor selskapet.  

5. Det forventes at selskapet årlig inviterer seg selv til formannskapet og/eller kommunestyret 

for å orientere om:  

 Samarbeidet med eierkommunene  

 Oppnåelse av overordnet målsetting.  

 

 

Behandling/vedtak i Formannskapet - 31.08.2015 
 

BEHANDLING: 
Det ble fremsatt følgende fellesforslag: 

Saken oversendes Kommunestyret. 

Enstemmig vedtatt. 

 

FORMANNSKAPETS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 

Saken oversendes Kommunestyre. 
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SAKENS FAKTA: 

Bakgrunn: 

Det er utarbeidet eierstrategi for Indre Østfold Utvikling IKS. Representantskapet har 

oversendt eierstrategien til høring i eierkommunene.  

 

I følge Interkommunal Eierskapsmelding for Indre Østfold skal eierne utforme eierstrategier 

for enkeltselskapene. Eierstrategien har, sammen med selskapsavtalen, status som selskapets 

styringsdokument. Strategien, og utarbeidelsen av denne, er et viktig ledd i den 

interkommunale eierstyringen. 

Representantskapet for Indre Østfold Utvikling IKS (heretter IØU) vedtok 10.11.14 å nedsette 

et strategiutvalg for å utarbeide en eierstrategi for selskapet. Strategiutvalget har gjennomført 

4 møter og i tillegg 2 møter med ordførere og rådmenn. Som en del av arbeidet har 

strategiutvalget fulgt opp prosessen for ferdigstillelse av strategisk næringsplan. 

Strategiutvalget har bestått av representantskapsleder, ordførere i arbeidsutvalget for 

regionrådet og rådmann i Hobøl, samt styrets leder og nestleder, og daglig leder i selskapet. 

Prosjekt Eierskap har ivaretatt sekretærrollen. 

Strategien tar for seg de sentrale overskriftene som kjennetegner eierstrategiene for selskaper i 

Indre Østfold; hensikt, kjernevirksomhet, forutsetninger, styringsprinsipper, økonomi og 

utvikling. Eierstrategiprosessen har ledet frem til utarbeidelse av et eierstrategidokument og 

en revidert selskapsavtale. Selskapsavtalen legges frem for kommunestyret i egen sak.  

 

 

VURDERING: 

Eierstrategien opprettholder hensikten med IØU, slik den ble formulert ved etableringen: 

Samlingen av funksjoner og kompetanse skal gi en slagkraftig og effektiv struktur, som gir 

Indre Østfold et samlet ansikt utad og bidrar til oppbygging av et godt omdømme.  

Eierne har etterlyst slagkraft og synlighet fra selskapet siden det ble etablert for om lag 2 år 

siden. Det vurderes derfor som fornuftig at strategien konkretiserer forventningene, slik vi 

finner det formulert på denne måten: «I hovedsak skal eierkommunenes investering i selskapet 

lede til vekst i antall private og statlige arbeidsplasser, flere besøkende og økt bosetting i 

regionen.» Og i stedet for å si at vår region skal bli en av de mest attraktive regionene i Norge, 

er strategien tydeligere på målbildet når den holder frem at «Indre Østfold skal gjennom 

arbeidsplassvekst posisjonere seg som en attraktiv region – for innbyggere, næringsliv og 

besøkende.» 

Selv om det er mange ulike forhold og innsatsfaktorer som leder til at målene oppnås, er det 

viktig at selskapet avgir fast rapportering vedrørende overordnet hensikt og de forventninger 

som er formulert i tilknytning til kjernevirksomheten. I Indre Østfold har vi relativt få 

arbeidsplasser i forhold til antall innbyggere. Det er viktig at kommunene holdes orientert og 

kan ha en tett dialog med selskapet om utviklingen her. Næringsutvikling, herunder besøks- 

og opplevelsesnæringen, vurderes som selskapets viktigste innsatsområde. Eierstrategien 

vektlegger pådriverrollen for næringsetablering og utvikling av eksisterende næringsliv. 

Rådmannen vil også påpeke betydningen av at selskapet finner måter å kunne bistå firmaer for 

å unngå konkurser. 

I saksfremleggene, som lå til grunn for etableringen av selskapet, ble det pekt på at samferdsel 

er et innsatsområde hvor regionalt perspektiv er nødvendig: Regionen må være i inngrep med 

arbeidet med transportsystemene på Østlandet. Rådmannen i Marker kommune utdypet dette 

på følgende måte: «Omorganiseringen som foreslås har i stor grad utgangspunkt i Østfold 
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Bedriftssenter as og de oppgaver som dette selskapet løser for kommunene. Ved etableringen 

av Indre Østfold Bedriftssenter as, spilte selskapet en vesentlig rolle i forhold til utvikling av 

regionen, som for eksempel i forhold til arbeidet med E18, jernbane og flyplass. 

Samarbeidsavtalen med kommunene innebar et ansvar for slik jobbing, samt oppfølging og 

veiledning av etablerere i regionene.» 

Da styret presenterte selskapets strategi høsten 2013, var infrastruktur (herunder vei og bane) 

et underpunkt til innsatsområde «Næringsutvikling». Vei og bane/kollektivtilbud lå også som 

tiltak under «Stedsutvikling». I representantskapets utkast til eierstrategi er samferdsel 

fremdeles å finne som et underpunkt, men her beskrives det som et arbeidsområde som skal 

håndteres av regionrådet og selskapet i fellesskap. Samferdsel som innsatsområde «skal 

ivaretas i dialogen i AU. En avklaring rundt grensedragninger skal formaliseres.» Til dette 

vil rådmannen si følgende: 

 

Næringsutvikling og samferdsel er to vesentlige regionale innsatsområder, men med vidt 

forskjellig tilnærming. Utbyggingen av samferdselsårene handler mye om påvirkning av 

prosesser som er igangsatt eller som stadig er i bevegelse. Representasjon og arbeid inn mot 

sentrale myndigheter er viktig. Det er imidlertid ofte politikere som blir bedt om å delta i 

dette. Det er f.eks. bare ordførere som sitter i strategigrupper for samarbeid for Østre Linje og 

påkobling på Ski. Ved siden av å drive påvirkningsarbeid vil det fra tid til annen være behov 

for utredningskompetanse knyttet til høringsuttalelser.  

 

Næringsutviklingsarbeidet krever en kontinuerlig og direkte innsats overfor interessenter, 

investorer, grundere og etablerte virksomheter. Ved siden av bedriftsrådgivning, 

nettverksbygging og klyngeaktiviteter vil det være vesentlig å fokusere på markedsføring av 

regionen. Attraksjonskraft er avgjørende, og det er viktig å synliggjøre muligheter, fordeler og 

synergier. Det er en omfattende men viktig funksjon å være kontaktpunkt for eksisterende 

næringsliv i hele regionen og samtidig strekke seg ut mot potensielle etablerere og investorer. 

I lys av dette er det et spørsmål om selskapet har kapasitet og kompetanse til å ivareta 

samferdsel som innsatsområde. Som et av utviklingsområdene gir eierstrategien styret for IØU 

i oppgave å foreslå en «organisering av en mulig utrederfunksjon knyttet samferdsel, som en 

tilknytning til sekretærrollen for Regionrådet. Dette som en følge av at samferdsel er et av 

regionrådets viktigste politikkområder.» Om man skulle komme frem til beskrivelsen av en 

funksjon som f.eks. kan bidra i forkant av strategiske møter/styringsgruppemøter, er det 

fremdeles et spørsmål om det er utviklingsselskapet som bør ha samferdsel i sin 

oppgaveportefølje.  

 

Oppgaven med sekretærrollen for regionrådet synliggjør en av utfordringene med 

organiseringen av selskapet. Formelt sett er det slik at selskapets daglige ledelse instrueres av 

sitt styre. Selskapets daglige ledelse mottar bestillinger fra regionrådet. Det er særlig to 

forhold som forkludrer dette bildet. For det første er regionrådets politiske medlemmer de 

samme som sitter i representantskapet. Eierrollen og bestillerrollen kan forveksles. For det 

andre har selskapet sekretærrollen for regionrådet og regionrådets arbeidsutvalg. 

Problemstillingen her kan forklares med et eksempel fra kontroll- og tilsynsorganene: 

Kontrollutvalgenes sekretær formidler bestillinger fra kontrollutvalget til kommunerevisjonen. 

Kontrollutvalg og kontrollutvalgssekretær utgjør bestillerleddet. Revisjonen er utføreren. 

 

Utkastet til eierstrategi, som nå er på høring, foreslår ikke å endre organiseringen av IØU. For 

et selskap som er etablert av regionalpolitiske motiver, er det vanskelig å se for seg en annen 

eierform en IKS. Det medfører at eierne må være seg bevisst hvilken rolle de har, enten som 
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bestillere eller som eiere. Sekretærrollen for regionrådet kan man imidlertid velge å kjøpe fra 

andre. I forlengelsen av dette aktualiseres spørsmålet om IØU skal inneha en sentral rolle 

innen samferdsel, eller om selskapet skal rendyrke og satse på næringsutvikling og 

opplevelser/turisme. Dersom regionrådet henter inn sekretærfunksjon og 

samferdselskompetanse fra annet hold, vil man samtidig rydde opp i flere uklarheter knyttet til 

roller og representasjon mellom regionrådet og selskapet. 

 

Rådmannen stiller altså spørsmål om selskapet skal ha sekretærrollen for regionrådet og 

samferdsel i sin portefølje. De øvrige kjerneoppgavene er i eierstrategien beskrevet under 

disse overskriftene: Fagressurs for kommunene – Pådriver for næringsutvikling - 

Fellestjenester for besøk- og opplevelsesnæringen - Regional informasjon, representasjon og 

pr. Alt dette er fokusområder som samsvarer med eiernes tanke om etableringen av selskapet. 

Rådmannens vurdering er at en ytterligere spissing av fokus vil sørge for at selskapet kan 

konsentrere seg om konkrete oppgaver og at selskapets aktiviteter og oppnåelser lettere kan 

måles. Rådmannen vil derfor anbefale at regionale politikkområder legges til regionrådet, og 

at selskapet rendyrkes som kommunenes egen «næringsutviklingsavdeling».  

Når næringsutvikling og fellestjenester for besøk- opplevelsesnæring blir selskapets 

primærfokus, vil arbeid med informasjon, representasjon og pr komme som virkemidler 

knyttet til dette. Da blir det også klarere hvilke utviklingsprosjekter/oppgaver som selskapet 

kan påta seg som fagressurs for kommunene. Når det står at «Selskapet bistår ut fra et 

regionalt verdiskapingspotensial inn i kommunenes arbeid med lokale næringsplaner og/eller 

kommuneplaner.» forstås dette som at dette skjer ut ifra konkrete bestillinger fra kommunene. 

Verken stedsutvikling eller kompetanseutvikling er nevnt i eierstrategien som egne 

satsingsområder under selskapets kjernevirksomhet. Dette var 2 av 5 innsatsområder som lå i 

selskapets egen strategi fra 2013. Arbeidsfeltene er nå integrert i attraktivitetsbarometeret som 

ligger til grunn for tiltaksplanen som er vedlagt strategisk næringsplan for Indre Østfold 

(STIØ). Tiltaksplanen forteller om hva selskapet skal gjøre, hva kommunene skal gjøre og hva 

kommunene og selskapet skal utrette i fellesskap. Som eksempel er bo- og oppvekstkår 

kommunenes ansvar, men selskapet vil promotere Indre Østfold som bo- og oppvekstregion. 

Eierstrategien innleder med å vise til STIØ når den beskriver selskapets kjernevirksomhet. 

Under avsnittet om styringsprinsipper er tilknytningen forklart på denne måten: «Strategisk 

Næringsplan for Indre Østfold har en beskrivelse av mål, aktiviteter og oppnåelser som 

speiler intensjonen med etableringen av IØU. Regionrådet er bestiller av næringsplanen, og 

IØU skal lede kommunenes arbeid med å revidere næringsplanenii. Eierne forventer at IØU 

implementerer næringsplanens målsettinger og tiltak i sine egne planer, og legger dette 

samtidig inn som en del av rapporteringsgrunnlaget overfor eierne.»  

På en side er det komplisert at en plan som bestilles av regionrådet skal definere selskapets 

virke. På en annen side er det selskapet som fører planen i pennen, og tiltaksdelen håndteres 

av styret og rådmennene i fellesskap. Rådmannen betrakter tiltaksdelen i STIØ som et 

funksjonelt samarbeid mellom selskapet og kommunene. Styret skal foreslå en rutine for å 

revidere næringsplanens tiltaksdel, og foreslå en plan for oppfølging av selskapets og 

kommunenes forpliktelser. Plan og rutine legges frem for rådmannsgruppen til felles 

overenskomst. 

 

Økonomiske forhold: 
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Eierstrategien legger dagens finansieringsmodell til grunn for eiernes grunnfinansiering av 

selskapet. Kostnaden for eierne beløper seg til kr 50 pr innbygger, totalt kr 2 580 000 pr. 

1.1.15. Dette innebærer at selskapet må ha en inntjening på om lag kr 1,8 mill. for å komme i 

balanse. Rådmannen er oppmerksom på at sekretariatsoppdraget for regionrådet er i dag en del 

av denne inntjeningen, som ligger til grunn for selskapets planlegging på personal og 

økonomi.  I 2013 gikk selskapet med et underskudd rundt kr 260 000, som dekkes av 

selskapets disposisjonsfond. Eierne må være bevisst på at inntjeningskravet kan ta 

oppmerksomheten fra kjerneoppgavene. Som en del av løsningen på dette legger 

eierstrategien til grunn at selskapet skal arbeide for å finne partnerbedrifter som deltar i 

finansieringen av nettverk og prosjektbasert satsning.  

 

 

 

KONKLUSJON: 

Eierstrategien er representantskapets dokument, som nå er oversendt eierkommunene til 

høring. For å lykkes med en ny strategi for IØU mener rådmannen at det vesentlig at selskapet 

spisses inn mot næringsutvikling og at IØU skjermes for politiske diskusjonsområder i 

regionen. I fortsettelsen må Regionrådet ta et større ansvar for å belyse og avklare 

regionalpolitiske spørsmål, som f.eks. klassifisering av næringsarealer. Samferdselspolitiske 

signaler fra regionen må forankres i regionrådet. Dette innebærer at regionrådet må finne en 

arbeidsform og sikre prosesskompetanse slik at de evt. forutsetninger som IØU skal bygge på, 

og videreformidle, er gjennomarbeidet og klarlagt.  

Rådmannen anbefaler Eierstrategi for Indre Østfold Utvikling IKS, med følgende de 

kommentarer og forslag til endringer som er gjengitt i innstillingen. 

 

 

 

 

VEDLEGG:  

Eierstrategi for Indre Østfold Utvikling IKS, av 28.04.15 

 

 

UTSKRIFT SENDES:  

Indre Østfold Utvikling IKS 

Eierkommunene 

 

 

 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  026 

Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 

Dato:  17.08.2015 

Saksmappe:  13/406 

 

 

 

 

REGIONALPARK HALDENKANALEN -EVALUERING  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

55/15 Formannskapet 31.08.2015 

45/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS INNSTILLING: 

Rømskog kommunene gir sin tilslutning til evalueringsutvalgets anbefalinger og oppretter 

lokal forankringsgruppe. Ordfører og rådmann gis fullmakt til å sette sammen denne etter de 

anbefalinger som rapporten gir. 

 

Behandling/vedtak i Formannskapet - 31.08.2015 
 

BEHANDLING: 
Enstemmig vedtatt. 

 

FORMANNSKAPETS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 

Rømskog kommunene gir sin tilslutning til evalueringsutvalgets anbefalinger og oppretter 

lokal forankringsgruppe. Ordfører og rådmann gis fullmakt til å sette sammen denne etter de 

anbefalinger som rapporten gir. 

 

 

SAKENS FAKTA: 

Sammendrag 

Regionalpark Haldenkanalen ble etablert i 2012 med utgangspunkt i å stimulere til økt besøk 

og større omsetning i regionen, blant annet med bakgrunn i at det fra fellesskapets side er 

investert betydelige beløp i kanalen. Det er nå gjennomført en evaluering som konkluderer 

med anbefaling om å videreføre arbeidet, i første omgang ut 2016, og det foreslås i den 

forbindelse noen strukturelle endringer. Kommunene bes opprette forankringsgrupper som 

bindeledd mellom parkens og kommunenes virksomhet. 

 

Bakgrunn 

Formålet med etablering av Regionalparken var «å skape økt samarbeid om ivaretakelse og 

videreutvikling av natur- og kulturverdier langs Haldenkanalen, som grunnlag for nærings- og 

stedsutvikling».   Videre skulle Regionalpark Haldenkanalen bidra til utvikling av et rikt 

reiseliv og kulturtilbud og oppnå resultater gjennom samarbeid på tvers av kommune- og 

fylkesgrenser, og mellom næringer og sektorer. “Haldenkanalen” ble valgt som det sentrale 

utgangspunktet for samarbeidet, siden dette var den mest kjente merkevaren. Samarbeidet 

skulle imidlertid ikke begrenses til det kanalnære, men omfatte hele geografien i de 

deltakende kommuner.  

 

Til grunn for arbeidet ligger en 10-årig samarbeidsavtale 2012-2022, «Charteret». I den 

innledende delen av charteret er opplistet en del prinsipper som skal legges til grunn, og her 

heter det i punkt 9: «Charteret skal evalueres etter de første 3 år, men 10-årsperspektivet skal 
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alltid legges til grunn».  Med dette som utgangspunkt er det nå gjennomført en evaluering av 

organisasjonen.  Evalueringen er behandlet i styret og regionalparkrådet og oversendt eierne 

sammen med følgende dokumenter 

1. Evalueringsrapport med vedlegg 

2. Protokoll fra styremøte 20.03.15 

3. Handlingsplan og budsjett for 2015 

4. Strategiplan 

5. Markedsanalyse fra BBR as 

Parken tok i sine første leveår spesielt tak i de konkrete aktivitetene som tidligere var initiert i 

området. Dette går fram av årsrapportene for 2012, 2013 og 2014. Gjennom en bredt anlagt 

prosess har regionalparken tatt fram en strategi for sitt videre arbeid. Med utgangspunkt i dette 

har styret gjort prioriteringer som spisser aktiviteten i organisasjonen mye. Dette betyr at det 

tas en tydeligere rolle i forhold til tilrettelegging og initiering, og en mindre tydelig rolle i 

forhold til gjennomføring av tiltak. Regionalparken som organisasjon er som følge av dette 

ikke like synlig, men forhåpentligvis vil resultatet av det som gjøres være synlig.  

 

I 2015 er det følgende fokus innenfor hovedsatsingsområdene: 

 

Merkevare 

Styrke samarbeidet innad i regionen slik at merkevaren Haldenkanalen blir enda tydeligere. 

Dette gjøres gjennom profileringsarbeid, deltakelse på reiselivsmessen og ikke minst 

samarbeidet med Allsang på Grensen og den store satsing på Soot-spelet. 

 

Opplevelsesnæring 

Det er utarbeidet en markedsanalyse og en utmarksstrategi som skal legge grunnlaget for det 

vi skal satse på videre innen opplevelse. Det er utarbeidet et kompetanseprogram som 

gjennomføres i disse dager og som gis som tilbud til alle næringsdrivende i de deltakende 

kommuner, og også i for noen av kursene til kommunalt ansatte. Det er utarbeidet en 

prosjektbeskrivelse for utvikling nye og eksisterende opplevelsesprodukter, og prosjektet vil 

gjennomføres i løpet av høsten. Dette vil styrke næringen betydelig, og bidra til flere attraktive 

produkter. Innovasjon Norge har innvilget tilskudd til disse aktivitetene. Det gjøres også 

innsatser på jaktturisme, samt på sykkel/kanoutleie. 

 

Stedsutvikling 

Vi har hovedfokus på de områder vi betrakter som innfallsporter til regionen. Det utarbeides 

konkrete handlingsplaner for hvert område, for hvordan hvert enkelt sted kan heve sin 

attraktivitet og hvordan stedet kan bidra til å fylle sin plass i helheten. Det foreligger forslag 

for Fosby og Ørje, men disse skal bearbeides videre i samarbeid med lokale deltakere. For 

Rømskog er skisseforslaget fortsatt under utarbeiding. Leirplasser med gapahuker og toaletter 

er satt opp i alle de deltakende kommuner. 

 

Primærnæring 

Utmarksnæring har stort fokus, og med det hvordan vi kan få flere utleieenheter knyttet til 

jakt, fiske og øvrige naturopplevelser. Det er gjennomført en større satsing på fisketurisme, og 

i år utarbeides konkrete jakttilbud etter samme ma. Det jobbes videre  med en webside/app for 
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å gjøre tilgjengeligheten for lokale produkter bedre. Dette skjer i samarbeid med Guldkorn og 

matmiljøet i Rogaland. 

 

Marker kommune tjener som vertskommune i samarbeidet, og står for det administrative og 

koordinerende arbeidet i tillegg til at det er en ansatt i 80 % stilling. Kommunene har en 

politisk representant og en næringsrepresentant i rådet og en representant i styret. 

 

Etter en evaluering har rådet i regionalparken, i dialog med sine eiere, vedtatt fortsatt drift av 

organisasjonen. Det understrekes imidlertid at det er ønskelig med en større forankring av 

arbeidet enn tidligere, og rådet har derfor vedtatt noen strukturelle endringer, som en anmoder 

eierne om å følge opp. I vedtaket fra rådsmøtet heter det blant annet: 

 

Lokale forankringsgrupper 

Det skal tilstrebes etablering av lokale forankringsgrupper som bindeledd mellom eierne og 

parken. Det anbefales at disse gruppene har følgende sammensetning 

 

1. ordfører 

2. rådmann 

3. kultur/info/næring 

4. reiseliv 

Ordføreren bør ha ansvar for at en slik gruppe etableres, og bør selv lede eller utpeke lederen 

av gruppen. Gruppene velger sin representant til arbeidsgruppen.  

 

Det understrekes likevel at kommunene står fritt til å benytte den sammensetning de finner 

hensiktsmessig. Blant annet har Halden og Aremark allerede etablerte grupper som ønskes 

benyttet. 

 

Arbeidsgruppe 

Det skal etableres en administrativ arbeidsgruppe bestående av utpekte representanter fra 

eierne, samt fra de aktuelle samarbeidsorganisasjonene i regionen (reiselivsorganisasjonene, 

kanalselskapet og utmarksavdelingen). 

 

Styret har bemerket at arbeidsgruppen har en dobbelt funksjon, som utøvende organ for de 

tiltak som bestemmes, og rådgivende organ for styret. Vi forutsetter at de lokale forankrings-

gruppene medvirker i dette når det gjelder tiltak i den enkelte kommune. Styrets og rådets 

oppgaver er uendret. Sammensetningen her kan endres etter kommunevalget, uten at det får 

store følger for arbeidsgruppe eller forankringsgrupper. 

 

Styrerepresentant fra den enkelte eier skal ha mulighet til å delta i den respektive gruppen. 

Styret i regionalparken ber sine eiere ta ansvar for etablering av slike grupper. 
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Rådsmøtet vedtok noen mindre endringer av vedtektene i sitt møte 29.05.15, blant annet 

knyttet til valg. Det er nå presisert at det er eierne selv som utpeker sine representanter til 

rådet, og at dette gjøres så snart som mulig etter kommune/fylkestingsvalget. På bakgrunn av 

dette vil nytt styre kunne velges på ekstraordinært rådsmøte.  

 

 

Juridiske bestemmelser: 

10-årig samarbeidsavtale 2012-2022, «Charteret» 

Vedtekter for Regionalpark Haldenkanalen 

 

Økonomiske forhold: 

Regionalparken har i 2015 et budsjett på ca 4 mill, hvorav halvparten er tilskudd fra eierne. 

Resterende midler omsøkt i ulike ordninger. Etter regjeringsskiftet ble en del av de ordningene 

som finansierer slike tiltak fjernet, slik at finansiering etter 2016 vil være mer usikker. Blant 

annet er det gjort endringer knyttet til utviklingsavtalen og verdiskapings-programmet for 

lokale og regionale parker er fjernet. Grensekommune har fram til 2015 ikke bidratt med 

midler til samarbeidet over eget budsjett, men fått dette i sin helhet dekket av 

utviklingsavtalen. For 2015 dekkes grensekommunenes andel av den lokale utviklingsavtalen, 

som består av resterende midler fra tidligere utviklingsavtale og kommunale midler. 

 

 

VURDERING: 

Regionalparken har for en stor del utspring og grunnlag i det samarbeidet de tre 

grensekommunene har hatt gjennom mange år, og satsingene er også i stor grad knyttet til de 

utviklingsprosjekter som vi har drevet. Fylkeskommunen tok et initiativ for å bidra til en mer 

forutsigbar finansiering av dette arbeidet, og regionalpark ble valgt som arbeidsform da det 

hadde et langsiktig tidsperspektiv og det var et statlig program for finansiering av slike 

samarbeid. Den store endringen i de regionale utviklingsmidlene har imidlertid bidratt til at 

denne forutsigbarheten og langsiktigheten i arbeid og finansiering er fjernet. Det er imidlertid 

bevilgninger som gjør det mulig å drive i tilnærmet samme omfang ut 2016, men det er etter 

dette nødvendig å ta en ny vurdering av videre drift. 

 

Regionalparken hadde på tross av et godt forarbeid en trang start, noe en må kunne tilskrive 

uklare forventinger og strukturer, samt at det var lagt opp til en del aktiviteter som måtte 
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videreføres, uten at det var gjort en vurdering av om dette var de beste for parken som helhet. 

Gjennom arbeidet med strategier for samarbeidet ble det gjort en betydelig endring av dette, i 

form av at det ble lagt større vekt på tilrettelegging g utvikling, og mindre vekt på gjennom-

føring. Med hensyn til de gjennomførte aktiviteter, så går disse fram av tilsendte rapporter. 

 

Grensekommunene må vurdere om etablering av regionalparken har vært en hensiktsmessig 

utvikling i forhold til det samarbeidet vi selv hadde. Gjennom utviklingsavtalen har vi bidratt 

med midler som også har kommet de to andre kommunene til gode, men på en annen side 

hadde vi ikke fått tilgang til øvrige midler uten at vi hadde etablert samarbeidet slik det nå er. 

Grensekommunene er svært små sammenliknet med våre samarbeidskommuner i nord og syd, 

men dette har ikke påvirket arbeidet i våre kommuner i negativ retning. I samarbeidet 

oppleves kommunene som likeverdige, og når det gjelder deltakende aktører, så er det snarere 

flere i våre tre kommuner enn i de øvrige. Det har ikke vært vesentlige diskusjoner om 

Haldenkanalen som den samlende merkevaren, selv Rømskog kommunes tilknytning til selve 

kanalen er marginal. Det er tydelig uttrykt at samarbeidet ikke skal begrense til kanalen, og det 

oppleves som om dette har vært vellykket. Blant annet er det gjennomført et eget pilotprosjekt 

på Rømskog knyttet til vandring, sykkel og kano.  

 

Det er ikke til å bortforklare at det i enkelte sammenhenger har vært noe frustrasjon knyttet til 

parkens rolle og funksjon sett opp mot de andre aktørene på området. Spesielt tydelig har dette 

vært i Aremark. Evalueringen har tatt tak i dette, og med de endringer som foreslås, mener en 

at muligheten for slike problemstillinger er mindre. Det gjelder nå å samle seg for å ta en 

fremtredende posisjon i markedet. Markedsanalysen som er utarbeidet viser at dette er mulig 

på enkelte områder, og det har sjelden vært så mye positiv oppmerksomhet mot regionen og så 

god oppslutning om aktivitetene som i år. Dette er ikke regionalparkens fortjeneste, men 

parken bidrar i det minste med generell markedsføring og til at aktørene er så godt rustet som 

mulig for å drive sin butikk. 

 

Styret har bestemt at hovedfokuset i første strategiperiode skulle være på opplevelsesnæring 

og merkevare, og det er derfor vært mindre innsatser på fokusområdene stedsutvikling og 

primærnæring. 

 

Alt i alt er oppfatningen at grensekommunene har vært godt tjent med etablering av 

regionalparken. Informasjonsflyten kunne imidlertid vært bedre til kommunene, men hos oss 

er dette i stor grad blitt ivaretatt gjennom grenserådet og kommunenes arbeid i 

arbeidsgruppen. Etablering av forankringsgruppene vil imidlertid kunne bidra til en bedre 

forankring. Det anbefales derfor at det etableres slike grupper og at ordfører og rådmann gis i 

oppdrag å settes sammen disse og sørge for at møter blir avhold. 

 

 

KONKLUSJON: 

Rømskog kommunen gir sin tilslutning til evalueringsutvalgets anbefalinger og oppretter lokal 

forankringsgrupper. Ordfører og rådmann gis fullmakt til å sette sammen denne etter de 

anbefalinger som rapporten gir. 
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VEDLEGG:  

1. Evalueringsrapport 

2. Rapport fra evalueringssamling 

3. Budsjett og HP 2015 

4. Brev til eierne 

5. Strategidokument 2014-2016 

6. Reviderte vedtekter pr 29.05.15 

 

UTSKRIFT SENDES:  

 

 

 

 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  601 

Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 

Dato:  11.08.2015 

Saksmappe:  14/18 

 

 

 

 

INNKJØPSSAMARBEID  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

52/15 Formannskapet 31.08.2015 

46/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS INNSTILLING: 

1. Samarbeidsavtalen med Marker og Aremark kommuner sies opp. 

2. Det inngås samarbeidsavtale om felles innkjøpskontor for Indre Østfold med 

Eidsberg kommune fra den dato det ikke påløper økonomiske forpliktelser ifht 

nåværende avtale med Marker og Aremark kommuner. 

 

 

 

Behandling/vedtak i Formannskapet - 31.08.2015 
 

BEHANDLING: 

Enstemmig vedtatt. 
 

FORMANNSKAPETS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 

1. Samarbeidsavtalen med Marker og Aremark kommuner sies opp. 

2. Det inngås samarbeidsavtale om felles innkjøpskontor for Indre Østfold med Eidsberg 

kommune fra den dato det ikke påløper økonomiske forpliktelser ifht nåværende avtale 

med Marker og Aremark kommuner. 

 

 

SAKENS FAKTA: 

Bakgrunn: 

Regelverket for offentlige anskaffelser er komplisert å forvalte, og det kan være tungt å sitte 

med dette ansvaret som eneste fagperson. Det er en sårbar organisering med kun en 

medarbeider som har kompetanse til å ivareta oppgavene. Derfor har innkjøpsansvarlig de 

siste årene vært en del av og hatt kontorfellesskap med Innkjøpskontoret i Eidsberg. Det har 

vært en ordning som ikke har fungert optimalt, og innkjøpsansvarlig er nå ute av samarbeidet. 

Samarbeidet har bidratt til at Rømskog har fått ta del i gode rammeavtaler som er felles for de 

ti kommunene. 

 

Rømskogs lokale innkjøpskoordinator er bindeledd mellom kommunen og 

Innkjøpskontoret/Innkjøpsansvarlig. 

 

Askim kommune har sagt opp samarbeidsavtalen med Innkjøpskontoret, og trer ut av 

samarbeidet 1.1.16. Det innebærer at det blir større kostnader på de gjenværende kommunene. 

Marker, Aremark og Rømskog er inviterte til å bli fullverdige medlemmer av 

innkjøpskontoret. Saken er drøftet i styringsgruppen for samarbeidet, og samarbeidende 

kommuner har felles standpunkt i saken. 
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Innkjøpskontoret gjennomfører felles anskaffelser og inngåelse av felles rammeavtaler. De 

bistår også den enkelte kommune i forbindelse med enkeltanskaffelser ved rådgivning og 

kvalitetssikring. Innkjøpskontoret har også ansvar for oppfølging av rammeavtalene gjennom 

statusmøter og oppfølging av leverandørene.  

 

 

Relevante bestemmelser: 

Lov om offentlige anskaffelser 

Forskrift om offentlige anskaffelser 

 

Økonomiske forhold: 

Rømskog kommune betaler 15 % av kostnadene til innkjøpsansvarlig, og utgiftene i 2014 var 

kr 53 612. Dette året var innkjøpsansvarlig langtidssykemeldt, og det var budsjettert med kr 

100 000 i utgifter. 

 

Ved å gå inn i Innkjøpskontoret for Indre Østfold er det beregnet en kostnad for Rømskog på 

kr 97 053 for 2016. 

 

 

VURDERING: 

Vi har gode erfaringer fra samarbeidet med Innkjøpskontoret for Indre Østfold. Rutinene er 

gode, og kontoret kjenner Rømskog. Det anbefales på det sterkeste at Rømskog går inn som 

fullverdig medlem av Innkjøpskontoret for Indre Østfold. Rømskog kommune har ingen 

mulighet til å ivareta oppgaven i egen organisasjon, og løsningen med felles stilling med 

Marker og Aremark har også vist seg å være for sårbar. 

 

Overgangen vil ikke innebære økte kostnader for Rømskog kommune. 

 

 

KONKLUSJON: 

Rømskog kommune bør inngå avtale med Eidsberg kommune om å bli en del av 

Innkjøpskontoret for Indre Østfold. 

 

 

VEDLEGG:  

Forslag til samarbeidsavtale Felles innkjøpskontor 

Avtale med Marker kommune 

 

UTSKRIFT SENDES: 

Marker kommune 

Aremark kommune 

Eidsberg kommune 

Rakkestad kommune 

Skiptvet kommune 

Spydeberg kommune 

Hobøl kommune 

Trøgstad kommune 

 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  056 

Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 

Dato:  12.08.2015 

Saksmappe:  15/260 

 

 

 

 

IKT-SAMARBEID  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

53/15 Formannskapet 31.08.2015 

47/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS INNSTILLING: 

1. Rådmannen gis fullmakt til å forhandle frem nye avtaler for IKT-samarbeid fra 

1.1.17. 

2. Når slik avtale inngås, sies samarbeidsavtalen med Marker kommune opp. 

 

 

Behandling/vedtak i Formannskapet - 31.08.2015 
 

BEHANDLING: 
Enstemmig vedtatt. 

 

FORMANNSKAPETS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 

1. Rådmannen gis fullmakt til å forhandle frem nye avtaler for IKT-samarbeid fra 1.1.17. 

2. Når slik avtale inngås, sies samarbeidsavtalen med Marker kommune opp. 

 

 

SAKENS FAKTA: 

 

Bakgrunn: 

Rømskog har fra 2008 hatt samarbeidsavtale om felles IKT-avdeling med Aremark og Marker 

kommune. Marker er vertskommune. Samarbeidet gjelder infrastruktur, utvikling og drift av 

systemene. Drift av lokale applikasjoner, lokale PC’er og skrivere, innkjøp, samt drift av elev- 

og skole PC’er er den enkelte kommunes ansvar. Utgangspunktet for avtalen var at man 

ønsket bedre beredskap, redusert sårbarhet, rapportering og senket brukerterskel. 

Rådmennene utgjør samarbeidets styringsgruppe. IKT-avdelingen består av 3 ansatte fordelt 

på 2 årsverk. I tillegg bruker Rømskog kommune 30 % stilling på lokal support, samt at hvert 

fagprogram har en oppnevnt systemansvarlig superbruker. 

 

Aremark kommune har hatt systemrevisjon på sine interkommunale samarbeidsavtaler, og 

rapporten anbefaler bl.a. at kommunen vurderer sin IKT-avtale. På bakgrunn av dette har 

rådmannen i Aremark varslet at han i forbindelse med økonomiplanen 2016-2019 vil fremme 

forslag om å bli med Halden kommune i deres anbudsarbeid med sikte på en avtale fra 1.1.17. 

Ved positivt vedtak vil Aremark avslutte dagens IKT-samarbeid med Marker og Rømskog. 

Marker kommune vil evt. vurdere å gå inn i Indre Østfold Data IKS, fordi grunnlaget for felles 

IKT-avdeling blir for lite med kun Marker og Rømskog. 
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Rømskog har de siste årene tatt i bruk en rekke nye IKT-programmer, og er i ferd med å 

digitalisere flere av sine tjenester. Kommunen er avhengig av døgnkontinuerlig drift av IKT-

systemene, rask responstid og support og stadig økt kompetanse. 

 

Rømskog kommune hadde i 2012 et sonderingsmøte med Aurskog-Høland kommune ifht et 

mulig samarbeid om IKT, og de var ikke fremmede for tanken. Siden den gang har Rømskog 

kommune knyttet seg på fibernettet. Aurskog-Høland kommune bruker mange av de samme 

systemene som Rømskog gjør. 

 

Økonomiske forhold: 

Rømskog kommunes samlede utgifter til IKT (inkl utstyr) har vært følgende: 

2012  kr    808.597 

2013  kr 1 074 775  

2014  kr 1 385 192 

 

Rømskog betaler 20 % av IKT-avdelingens kostnader. 

 

VURDERING: 

I de 7 årene som er gått siden IKT-samarbeidet med Marker og Aremark ble opprettet har det 

skjedd en rivende utvikling innen IKT. Det vurderes av den felles IKT-avdelingen er for liten 

og sårbar til å kunne dekke dagens behov, selv med innkjøp av spesialtjenester. Det er behov 

for å få tjenestene levert fra en større sammenheng som har kapasitet og kompetanse til å 

dekke kommunens behov for IKT-tjenester. Kommunen må regne med at utgiftene til IKT vil 

øke i fremtiden også. 

 

Alternativt kan Rømskog vurdere å bli medeier i Indre Østfold Data IKS eller legge ut kjøp av 

IKT-tjenester på anbud.  Det vurderes at dette vil være kostbare alternativ. Indre Østfold Data 

IKS har gjort store investeringer i oppstartsfasen som det er grunn til å tro at en evt. ny 

medeier må kjøpe seg inn ifht til. Å skulle utarbeide anbudspapirer for kjøp av IKT-tjenester 

er noe verken kommunen eller innkjøpsansvarlig har nok kompetanse på. Det er beregnet at 

det vil koste ca kr 500 000 å få laget anbudspapirene. Kommunen har heller ikke kompetanse 

eller kapasitet til å følge opp en slik avtale i etterkant.   

 

Alternativt kan Rømskog kommune rette en henvendelse til Halden kommune vedr. 

muligheten for å delta i deres anbudsrunde slik Aremark vurderer. 

 

Et siste alternativ er å gå i videre dialog med Aurskog-Høland kommune om å kjøpe IKT-

tjenester fra dem. 

 

KONKLUSJON: 

Rådmannen bør få fullmakt til å forhandle frem ny avtale om IKT-samarbeid slik at 

kommunen er sikret en god løsning fra 1.1.17. 

 

VEDLEGG:  

Avtale om IKT-samarbeid med Aremark og Marker kommune 

 

UTSKRIFT SENDES:  

Marker kommune 

Aremark kommune 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  053 

Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 

Dato:  18.08.2015 

Saksmappe:  15/132 

 

 

 

 

LOKALER BANKTJENESTER  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

51/15 Formannskapet 31.08.2015 

48/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS INNSTILLING: 

1. Foajeen i kulturhuset bygges om for å kunne gi plass til ny minibank med 

innskuddsautomat. 

2. Kommunens utleie av bankbokser opphører fra 1.1.16 

 

 

Behandling/vedtak i Formannskapet - 31.08.2015 
 

BEHANDLING: 
Det ble fremsatt følgende fellesforslag til nytt pkt 3: 

Administrasjonen bes om å kontakte Høland og Setskog Sparebank for å få en vurdering av 

muligheten for drift av minibank. 

Enstemmig vedtatt. 

 

FORMANNSKAPETS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 

1. Foajeen i kulturhuset bygges om for å kunne gi plass til ny minibank med 

innskuddsautomat. 

2. Kommunens utleie av bankbokser opphører fra 1.1.16 

3. Administrasjonen bes om å kontakte Høland og Setskog Sparebank for å få en 

vurdering av muligheten for drift av minibank. 

 

 

 

SAKENS FAKTA: 

 

Bakgrunn: 

Etter sprengingen av minibanken har Marker Sparebank vurdert sine tjenester i Rømskog. De 

ønsker å installere ny minibank med innskuddsautomat på Rømskog. I tillegg ønsker de å 

fortsatt disponere sitt kontorareal til betjening av kunder. Den nye automaten er større enn den 

gamle, og av sikkerhetshensyn må det være et eget rom bak automaten hvor tømming/fylling 

av automaten kan skje. 

 

Sammen med bankens representant har administrasjonen vært på befaring i kommunens 

lokaler, og funnet at det eneste stedet det er mulig å sette inn den nye automaten er utenfor 

foajeen til kulturhuset. Vindfanget der den gamle minibanken er for lite, og pga bærevegger 

lar det seg ikke gjøre å bygge påfyllingsrommet i tilknytning til dette arealet. 
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Når det gjelder bankbokser, så har kommunen 92 bankbokser for utleie, Pr i dag er 30 bokser 

utleid.   

 

 

Økonomiske forhold: 

Marker Sparebank betaler kostnadene ifht en evt. ombygning av foajeen. 

 

Marker Sparebank betaler husleie pr i dag med kr 60 000 pr år, prisen blir ikke endret som 

følge av ombyggingen. 

 

Prisen på utleie av bankbokser er fra kr 210 - 490 pr år, avhengig av størrelse. Det gir 

kommunen en årlig inntekt på  kr  14 000 

Utgiftene til alarm pr år kr 21 500  

 

Administrative kostnader er ikke tatt med. 

 

Om nøkler mistes ol, er det kostbart å få åpnet bankboksen på en slik måte at den fortsatt kan 

brukes. Innkjøp av verktøy og opplæring i bruken koster ca kr 4 000. 

         

 

 

VURDERING: 

Det vil være positivt for Rømskog å få tilbake minibanktjenesten, og i tillegg få en 

innskuddsautomat som kan brukes når som helst. Det er beklagelig at det ikke er andre egnede 

steder enn i foajeen. Ombygningen vil legge beslag på arealer i et fint rom. På den annen side 

er det relativt sjelden at foajeen og kulturhuset brukes til tilstelninger eller selskaper. 

 

Når det gjelder utleie av bankbokser så vurderes det at dette ikke er en kommunal oppgave, og 

at tilbudet er lite brukt. Det er i tillegg en oppgave som påfører kommunen merarbeid og 

merutgifter. Skal regnestykket bære seg, vil en måtte legge på prisene kraftig, og det er 

tvilsomt om etterspørselen vil være den samme. 

 

 

KONKLUSJON: 

Rømskog er tjent med å ha minibank og innskuddsautomat, og foajeen bygges om for å gi 

plass til dette. 

Utleie av bankbokser kan avvikles. 

 

 

VEDLEGG:  

Beskrivelse minibankrom 

Tegninger av foajeen 

 

UTSKRIFT SENDES:  

Marker Sparebank 

Tjenesteleder Utvikling for oppfølging 

Kommunekasserer for oppfølging 

 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  N64 

Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 

Dato:  24.08.2015 

Saksmappe:  14/309 

 

 

 

 

BREDBÅNDSKOMMUNIKASJON  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

54/15 Formannskapet 31.08.2015 

49/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS INNSTILLING: 

3. Rømskog kommune inngår et samarbeid med Romerike Bredbånd AS om 

fiberutbygging i kommunen. 

4. Ordfører og rådmann gis fullmakt til å inngå konkret avtale med Romerike Bredbånd 

AS med forutsetning om at minimum 90 % av husstandene skal gis mulighet for 

tilknytning og til lik pris for alle, kr 5 000 pr husstand. 

5. Anleggsbidraget begrenses til kr 750 000 

6. Rømskog kommunes økonomiske andel av prosjektet dekkes over 

investeringsbudsjettet. 

 

 

Behandling/vedtak i Formannskapet - 31.08.2015 
 

BEHANDLING: 
Det ble fremsatt følgende felles tilleggsforslag: 

I pkt 2 tilføyes «for legging av kabel til tomtegrensen. I tillegg må husstanden dekke legging 

av kabel fra tomtegrensen og inn til huset». 

I pkt 3 tilføyes «max» før «kr». 

Enstemmig vedtatt. 

 

FORMANNSKAPETS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 

1. Rømskog kommune inngår et samarbeid med Romerike Bredbånd AS om 

fiberutbygging i kommunen. 

2. Ordfører og rådmann gis fullmakt til å inngå konkret avtale med Romerike Bredbånd 

AS med forutsetning om at minimum 90 % av husstandene skal gis mulighet for 

tilknytning og til lik pris for alle, kr 5 000 pr husstand for legging av kabel til 

tomtegrensen. I tillegg må husstanden dekke legging av kabel fra tomtegrensen og inn 

til huset.  

3. Anleggsbidraget begrenses til max kr 750 000 

4. Rømskog kommunes økonomiske andel av prosjektet dekkes over 

investeringsbudsjettet. 

 

 

SAKENS FAKTA: 

Det er ca 350 husstander på Rømskog, og de aller fleste har i dag tilbud om bredbånd i en eller 

annen form. 

Grensekommunene har i fellesskap inngått avtale med Dekningsspesialisten AS om en 

kartlegging og mulig påvirkning av mulighetene for bedre dekning av fiber og mobil i de tre 
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kommunene. Som en følge av gjennomført kartlegging inngikk kommunene enkeltvis avtaler 

med firmaet for utarbeiding av konkrete prosjekter og dialog med mulige utbyggere. 

Kostnadene til utredningsprosjektet dekkes i sin helhet over utviklingsavtalen og tilskudd fra 

fylkeskommunen. 

Et konkret resultat av prosjektet er en forbedret dekning av NetCom og utbygd 4G i det meste 

av kommunen. Telenor har vært noe mer tilbakeholden, men har lovet at de i nær framtid skal 

se på dekningsforholdene i kommunen. Spesielt langs fv 21 er det ønskelig å få bedre dekning 

enn i dag. 

Når det gjelder fiber og øvrig bredbånd, har kommunen et relativ greit utgangspunkt for videre 

utbygging, men kundegrunnlaget er så vidt begrenset at det ikke særlig interessant for de fleste 

utbyggere uten samarbeid med kommunen. 

Rømskog kommune sendte i vår ut en forespørsel til innbyggerne om interesse for 

fibertilknytning, og det ble i den forbindelse også gjennomført innbyggermøter. Responsen på 

det utsendte har vært svært god og vi har mottatt i underkant av 100 tilbakemeldinger. Det ble 

spurt om interessen for fiber og hvor mye den enkelte var villig til å betale i 

etableringskostnad for å få slik tilknytning. Det ble gitt to alternativer; inntil 5 000 kr og inntil 

8 000 kr. 60 % av de som svarte oppga at de var villig til å betale inntil 8 000 kr, noe som gir 

uttrykk for svært stor interesse. 

Det finnes i dag ulike typer bredbånd, både gjennom eksisterende kobbernett, over radio, 

mobilnett og fiber. Fiber er den mest fremtidsrettede løsningen da det gir tilnærmet ubegrenset 

kapasitet til en fornuftig pris. Det kreves imidlertid en del investeringer for å få utbygd slik 

infrastruktur, og utbyggerne velger naturlig nok først de områder som har størst 

inntjeningsgrunnlag. Utkanter og mindre tettbebygde områder krever større investeringer og 

har mindre inntjeningsmulighet, slik at de prioriteres lavt. Grensekommunene er derfor ikke 

høyest prioritert når utbyggerne velger sine områder. 

Det antas at god fiberdekning vil være en forutsetning for videre utvikling av bygdene. Ny 

velferdsteknologi krever i økende grad god og stabil kapasitet på nettet, og innbyggerne legger 

i langt større grad vekt på dekning i valg av bosted.  

Gjennom prosjektet er muligheter og begrensninger for slik utbygging kartlagt i kommunen. 

På grunnlag av dette og forespørselen til innbyggerne, er tre firmaer kontaktet for mulig 

samarbeid om videre utbygging. 

De tre firmaene er  

1. Romerike Bredbånd 

2. Halden Dataservice  

3. Telenor 

Halden Dataservice og Telenor har svart at prosjektet ikke er interessant for dem på det 

nåværende tidspunkt. Romerike Bredbånd, som er eier av den fibertilknytning som allerede er 

i kommunen, er interessert i et samarbeid for å gi innbyggerne på Rømskog et bedre tilbud. 

Samarbeidet forutsetter imidlertid en fordeling av investeringskostnadene mellom kommune, 

utbygger og innbyggere. Med et slikt samarbeid er det mulig å kunne tilby fiber til ca 90 % av 

husstandene på Rømskog, og bredbånd til de resterende via radiolink. Det er sannsynligvis 

ikke mulig å kunne gi 100% dekning, men de aller fleste vil kunne få tilbud gjennom et slikt 

samarbeid. 

Romerike Bredbånd vil også uten et slikt samarbeid kunne være villig til å gjøre en mindre 

utbygging på Rømskog, men da kun til de husstander som ligger i området rundt 

kommunehuset. Sannsynligvis vil omtrent halvparten av husstandene i Rømskog kunne tilbys 

fiber uten at kommunen deltar finansielt, men de øvrige vil da ikke få slikt tilbud og vil også 

være mer kostbare å bygge ut senere. 
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Det foreligger et konkret prosjektforslag der det er mulig å gi fiberdekning til de aller fleste av 

innbyggerne på Rømskog for en investering på ca 2,3 mill kr. Prosjektet gjelder hele 

kommunen, inkludert Trosterud. Trosterud er et relativt kostbart område å bygge ut, da 

avstanden til øvrig bebyggelse er ganske lang og det er få husstander. Det er undersøkt 

mulighetene for å knytte seg til det svenske fibernettet i dette området, men kostnaden for 

dette er like høy som å bygge ut selv. 

Rømskog kommune må ta stilling til følgende 

1. skal kommunen delta i et slikt utbyggingsprosjekt, eller kun overlate til 

markedskreftene å gi innbyggerne slikt tilbud 

2. ved eventuell deltakelse; skal alle innbyggere betale likt eller skal det betales i henhold 

til faktisk utbyggingskostnad 

3. fordeling av prosjektets totale kostnad og risiko mellom utbygger, kommune og 

innbyggere 

 

Rømskog kommune har i økonomiplanen satt av kr 1 mill til utbygging. Beløpet er avsatt i 

2016. 

 

VURDERING:  

Kommunen er relativt godt utbygd sammenliknet med mange andre områder, men det er 

likevel bare et fåtall av disse som tilbys bredbånd i forhold til framtidens krav til hastighet og 

stabilitet gjennom fiber. Kommunen har derfor engasjert seg i forhold til å kunne påvirke en 

slik utbygging. Dette er gjort gjennom å engasjere Dekningsspesialisten AS som har kartlagt 

forholdene i kommunen og på det grunnlag tatt direkte kontakt med potensielle utbyggere. Det 

er også søkt Norsk Kommunikasjonsmyndighet om tilskudd til utbygging i de deler av 

kommunen som synes lite trolig at ellers blir gjort, Vestsiden og Trosterud. Områdene tas 

likevel med i utbyggingsprosjektet som nå planlegges, og et eventuelt tilskudd vil kunne 

redusere behovet for kommunens bidrag. 

Dekningsspesialisten AS foreslår at kommunen inngår et samarbeid med Romerike Bredbånd 

as for utbygging av fiber i hele kommunen. Dette med utgangspunkt i et kostnadsoverslag på 

kr 2,3 mill.  

Romerike Bredbånd er valgt som samarbeidspartner da de eier fibernettet som fra før finnes i 

kommunen og som etter forespørsel er eneste leverandør som er interessert i å delta i en slik 

utbygging. Selskapet er heleid av Høland og Setskog Elverk SA og anses å være en solid 

samarbeidspartner. Kommunen har også god erfaring med firmaet fra tidligere. 

Rømskog kommune har i et slikt samarbeidsprosjekt mulighet til å tilby fiber til de fleste av 

husstandene i kommunen, noe som vil være et stort fortrinn sett i forhold til innflytting og 

videre utvikling. Fiber vil etter hvert ikke sees på som et fortrinn, men som en forutsetning for 

valg av bosted. Også bedriftene vil i langt større grad være avhengig av dette i fremtiden. Det 

synes derfor som riktig at kommunen engasjerer seg, slik at dette ikke bare gis som et tilbud 

til de nærmest kommunehuset, men kan gis som et tilbud til flest mulig. Det synes også 

rimelig at kommunens engasjement gjøres på en slik måte at innbyggerne tilbys dette til 

samme pris, og ikke i henhold til faktisk utbyggingskostnad. Ved et kommunalt engasjement i 

henhold til det som tidligere er lagt til grunn i økonomiplanen, vil Rømskog få dekning bedre 

enn de fleste andre kommuner.  
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Kostnadene er beregnet til ca 2,3 mill for hele kommunen. Innbyggerne har vist stor interesse 

for utbygging og har også signalisert interesse for å delta finansielt for å få slikt tilbud. 

Utbygger har også signalisert vilje til å ta en del av kostnadene. Administrasjonen foreslår i 

samråd med Deknings-spesialisten følgende kostnadsfordeling 

Innbyggere   kr 750 000 (150 husstander a kr 5 000) 

Rømskog kommune kr 750 000 

Utbygger  kr 800 000 

Rømskog kommunes andel bør gis som et fast anleggsbidrag etter avtale med Romerike 

Bredbånd. Innbyggernes andel anslås ut fra at 150 husstander knytter seg til og en 

tilknytningsavgift på kr 5 000. I tillegg vil den enkelte husstand få en kostnad med å føre fiber 

fra tomtegrense og inn i eget bygg. For landbrukseiendommer må fiber kunne legges i en 

tilsvarende nærhet av bebyggelsen som boligtomter, da eiendomsgrense i mange tilfeller er i 

stor avstand fra bebyggelse. Det er ca 350 husstander på Rømskog, og med utgangspunkt i at 

nesten 100 har allerede har sagt seg interessert, synes 150 som et realistisk antall. Utbygger 

må da bære den resterende kostnad og den risiko det innebærer i forhold til antall abonnenter 

og kostnad, noe som synes rimelig siden RB vil være eiere av anlegget og i praksis ha 

monopol på bredbåndsleveranser i Rømskog.  

 

Siden tre tilbydere er forespurt og to av dem har meddelt at de ikke er interessert, og at 

kommunens økonomiske andel gis som et anleggsbidrag, vil kommunens forpliktelser i 

forhold til lov om offentlige anskaffelser være ivaretatt. 

 

Rømskog kommune vil på denne måten kunne gi sine innbyggere et svært godt tilbud knyttet 

til fiber, og satsingen vil være i tråd med de prioriteringer som er gjort i økonomiplanen. Den 

skisserte avtalen vil så langt vi vurderer det være den beste måten for å kunne få til dette. Slik 

vi ser det i dag er det ingen andre alternativer, der utbygging vil kunne skje til en så lav 

kostnad og til så mange. 

 

Som en oppfølging av et eventuelt positivt vedtak må det inngås konkret avtale med Romerike 

Bredbånd og innbyggere forespørres på nytt, men da mer forpliktende. Det bør legges opp til 

at senere tilknytning skal være dyrere enn tilknytning ved oppstart.  

 

KONKLUSJON: 

Rådmannen anbefaler at Rømskog kommune inngår et samarbeid med Romerike Bredbånd 

AS om utbygging av fiber i kommunen.  Avtalen inngås med utgangspunkt i at tilbudet skal 

gis til så mange som mulig, og til en lik pris begrenset til kr 5 000 pr husstand. Rømskog 

kommunes anleggsbidrag begrenses til kr 750 000. 

 

VEDLEGG:  

 

 

UTSKRIFT SENDES:  

Saksbehandler 

Revisjon 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  033 

Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 

Dato:  28.07.2015 

Saksmappe:  15/166 

 

 

 

 

KOMMUNENS UTVALGSSTRUKTUR  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

56/15 Formannskapet 31.08.2015 

50/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS INNSTILLING: 

 

1. Planutvalgets myndighet legges til Formannskapet.  

2. Ungdomsrådets oppgaver legges til brukermøte i Ungdomsfabrikken.  

3. Eldrerådet og Rådet for mennesker med nedsatt funksjonsevne slås sammen og 

benevnes Brukerutvalg. Utvalget får 5 medlemmer, hvorav 3 er foreslått av 

Rømskog pensjonistforening.  

4. Antallet medlemmer i Utvalg for oppvekst og omsorg og Utvalg for utvikling 

reduseres fra 7 til 5 medlemmer.  

5. Arbeidsmiljøutvalgets medlemmer har 4 medlemmer, hvorav arbeidsgivers 2 

representanter oppnevnes administrativt. De ansattes representanter er 

hovedverneombud og hovedtillitsvalgt.  

6.  Rømskog kommunes forliksråd er felles med Marker kommune. Det velges 2 

medlemmer fra Rømskog kommune.  

7. Kommunens delegasjonsreglement og utvalgsreglement endres tilsvarende fra 

neste valgperiode.  

8. Det bevilges kr 30 000 til innkjøp av nettbrett til disposisjon for 

kommunestyrets medlemmer fra 14901-1990-120 Tilfeldige utgifter 

formannskapet.  

 

 

Behandling/vedtak i Formannskapet - 31.08.2015 
 

BEHANDLING: 
Det ble fremsatt følgende felles tilleggsforslag: 

Planutvalget opprettholdes, men antallet medlemmer reduseres til 5. 

Viltnemdas oppgaver legges til Utvalg for Utvikling. 

Enstemmig vedtatt. 

 

FORMANNSKAPETS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 

1. Ungdomsrådets oppgaver legges til brukermøte i Ungdomsfabrikken. 

2. Eldrerådet og Rådet for mennesker med nedsatt funksjonsevne slås sammen og 

benevnes Brukerutvalg. Utvalget får 5 medlemmer, hvorav 3 er foreslått av Rømskog 

pensjonistforening. 

3. Antallet medlemmer i Utvalg for oppvekst og omsorg, Planutvalget og Utvalg for 

utvikling reduseres fra 7 til 5 medlemmer. 

4. Viltnemdas oppgaver legges til Utvalg for Utvikling. 
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5. Arbeidsmiljøutvalgets medlemmer har 4 medlemmer, hvorav arbeidsgivers 2 

representanter oppnevnes administrativt. De ansattes representanter er 

hovedverneombud og hovedtillitsvalgt. 

6. Rømskog kommunes forliksråd er felles med Marker kommune. Det velges 2 

medlemmer fra Rømskog kommune. 

7. Kommunens delegasjonsreglement og utvalgsreglement endres tilsvarende fra neste 

valgperiode. 

8. Det bevilges kr 30 000 til innkjøp av nettbrett til disposisjon for kommunestyrets 

medlemmer fra 14901-1990-120 Tilfeldige utgifter formannskapet. 

 

 

 

 

SAKENS FAKTA: 

 

Bakgrunn: 

Dagens politiske organisering er som vist i figuren. 

 
Forslag til ny organisering: 
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Planutvalget er et lovpålagt utvalg beskrevet i Plan og bygningsloven og Kommuneloven. 

Planutvalgets saker er av avgjørende betydning for utvikling av kommunen og 

lokalsamfunnet. Det foreslås at Planutvalgets myndighet legges til Formannskapet. Det er 

vanlig i mange kommuner at formannskapet også fungerer som Planutvalg. Planutvalget 

hadde 7 møter i 2014 og behandlet 18 saker. 

 

Ungdomsrådet, Utvalg for oppvekst og omsorg og Utvalg for utvikling er ikke lovpålagte 

utvalg. Det har vært vanskelig å samle Ungdomsrådet over tid og få kontinuitet i arbeidet. I 

2014 hadde de ett møte med en sak. Det foreslås at Ungdomsrådets rolle og oppgaver legges 

til brukermøte i Ungdomsfabrikken. 

 

Utvalg for oppvekst og omsorg hadde 7 møter og behandlet 27 saker i 2014. Utvalg for 

utvikling hadde 7 møter og behandlet 14 saker. Utvalgene har 7 medlemmer, det foreslås å 

redusere antallet til 5 medlemmer. 

 

Alle kommuner skal ha et Eldreråd og en representasjonsordning for mennesker med nedsatt 

funksjonsevne. Det er fullt mulig å ha ett felles utvalg som ivaretar begge funksjonene. De 

siste årene har det vært få møter i disse utvalgene, og det har stort sett vært de samme sakene 

som er behandlet i begge rådene. Det foreslås å slå sammen disse utvalgene til ett felles 

Brukerråd. 

 

Arbeidsmiljøutvalget behandler saker som gjelder de ansattes HMS. Dette er et administrativt 

lederansvar. I tillegg til rådmannen og en politisk valgt representant møter 

bedriftshelsetjenesten, hovedverneombud og hovedtillitsvalgt i AMU. Det foreslås at 

arbeidsgivers to representanter oppnevnes administrativt.  

 

Forliksrådene er meklingsinstitusjoner med begrenset domsmyndighet som angitt i tvisteloven 

§ 6-10. Marker og Rømskog lensmannskontor har fremmet ønske om at Marker og Rømskog 

slår sammen sine Forliksråd. Saksmengden er relativt liten, og lensmannen mener det tar tid 

før forliksrådet har opparbeidet seg kompetanse og rutine.  
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Relevante bestemmelser: 

Kommunestyret står fritt til å organisere sin egen utvalgsstruktur med følgende begrensninger: 

‐ Et utvalg skal fungere som formannskap og skal behandle forslag til økonomiplan, 

årsbudsjett og skattevedtak. 

‐ Det skal være minimum 5 medlemmer i formannskapet, øvrige utvalg skal ha minimum 3 

medlemmer. 

‐ Det skal oppnevnes et kontrollutvalg der minst ett medlem må være medlem av 

kommunestyret. 

‐ Det skal oppnevnes et seniorråd og et råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne, men 

disse kan etableres som et felles utvalg. 

‐ Administrasjonsutvalget er også lovpålagt (kl § 25), men kan erstattes av andre ordninger 

dersom minst ¾ av de ansatte gir dette tilslutning. Hovedavtalen mellom partene i 

arbeidslivet gir også bestemmelser for administrasjonsutvalget. 

 

 

Plan og bygningsloven § 3-3Kommunens planoppgaver og planleggingsmyndighet: 

Kommunal planlegging har til formål å legge til rette for utvikling og samordnet 

oppgaveløsning i kommunen gjennom forvaltning av arealene og naturressursene i 

kommunen, og ved å gi grunnlag for gjennomføring av kommunal, regional, statlig og privat 

virksomhet. 

Kommunestyret selv har ledelsen av den kommunale planleggingen og skal sørge for at plan- 

og bygningslovgivningen følges i kommunen. Kommunestyret skal vedta kommunal 

planstrategi, kommuneplan og reguleringsplan. Kommunen organiserer arbeidet med den 

kommunale planleggingen etter kapittel 10 til 12 og oppretter de utvalg og treffer de tiltak 

som finnes nødvendig for gjennomføring av planleggingen. 

Kommunelovens § 10 Faste utvalg. Komiteer: 

1. Kommunestyret og fylkestinget kan selv opprette faste utvalg for kommunale og 

fylkeskommunale formål eller for deler av den kommunale eller fylkeskommunale 

virksomhet. Slike utvalg skal ha minst tre medlemmer. 

2. Kommunestyret og fylkestinget fastsetter selv området for de faste utvalgs virksomhet. 

Slike utvalg kan tildeles avgjørelsesmyndighet i alle saker hvor ikke annet følger av lov. 

3. Kommunestyret og fylkestinget velger selv medlemmer og varamedlemmer til utvalget, og 

blant medlemmene leder og nestleder. 

4. Utvalget kan gi lederen eller et arbeidsutvalg myndighet til å treffe vedtak i enkeltsaker 

eller i typer av saker som ikke er av prinsipiell betydning, hvis ikke kommunestyret eller 

fylkestinget har bestemt noe annet. 

5. Kommunestyret og fylkestinget kan opprette komiteer til forberedende behandling av saker 

og til å utføre særskilte verv. Slik komité kan også tildeles myndighet til å avgjøre enkeltsaker 

som har direkte tilknytning til komiteens oppdrag. 

6. Kommunestyret og fylkestinget kan selv når som helst omorganisere eller nedlegge faste 

utvalg og komiteer. En komité kan også omorganiseres eller nedlegges av det organ som har 

fått myndighet til å opprette vedkommende komité. 

 

Kommunens delegeringsreglement: 
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Planutvalget behandler og innstiller for kommunestyret eller formannskapet i alle saker som 

utvalget ikke selv gjør endelig vedtak i innen saksområdene næring, miljø, landbruk/skogbruk 

og saker innen transport og samferdsel. 

 

Utvalg for Oppvekst og Omsorg er gitt myndighet til å behandle og innstille til vedtak for 

kommunestyret eller formannskapet i alle saker innenfor utvalgets fagområde:  

Klageorgan i forbindelse med klager på opptak i SFO og barnehage og utsatt/fremskyndet 

skolestart etter § 2-1 i opplæringslova  

Fastsette kommunens veiledende normer for økonomisk sosialhjelp  

Tildeling av Ungdommens kulturpris  

Fastsettelse av ordensreglementer  

Tildeling av kulturstøtte  

 

Utvalg for Utvikling er gitt myndighet til å behandle og innstille til vedtak for kommunestyret 

eller formannskapet i alle saker innenfor utvalgets fagområde. 

 

7. Arbeidsmiljølovens bestemmelser om AMU 

8. Lov om råd eller anna representasjonsordning i kommunar og fylkeskommunar for 

menneske med nedsett funksjonsevne m.m. 

9. Eldrerådslova 

10. Tvisteloven 

 

Økonomiske forhold: 

De foreslåtte endringene vil kunne gi følgende innsparing: 

Ungdomsrådet    kr   7 000 

Utvikling    kr 12 000  

Oppom    kr 12 000 

Øvrige råd    kr   4 000 

SUM     kr 35 000 

 

 

VURDERING: 

I vurdering av den politiske strukturen er det mange forhold som må vektlegges; 

 

Representasjon 

Det er viktig å ha en struktur som gir mulighet for en representasjon som tar hensyn til 

partisammensetning, kjønns- og alderskvotering, samt geografisk representasjon. 

I Rømskog er det kun tre politiske partier, og det vurderes at geografisk representasjon ikke er 

en aktuell problemstilling. En reduksjon av antall medlemmer i hovedutvalgene vil ikke  

redusere mulighetene for representasjon. Ved å legge Ungdomsrådets oppgaver til Brukermøte 

i Ungdomsfabrikken, vil flere få anledning til å delta i debatten, og man kan samle 

ungdommene på deres arena. Det anbefales at barn- og unges representant deltar i møtene. 

Når det gjelder AMU så er sakene som behandles der av administrativ art, større saker som er 

av politisk betydning, behandles alltid i Administrasjonsutvalget. Derfor er det naturlig at det 

er den administrativ ledelse som deltar i AMU-møtene, i stedet for en politisk valgt 

representant og en fra administrasjonen som nå. 
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Balanse mellom representasjon og maktkonsentrasjon 

Effektivitet og representasjon må balanseres. Det er ikke slik at flest mulig politikere 

automatisk gir bedre demokratiske prosesser, fordi det kan føre til at den reelle makten 

konsentreres på et mindre antall politikere, samt fører til økt sektorpolitikk. Det vil være 

hensiktsmessig at Plansaker behandles i formannskapet. Dette er sentrale sake som er av stor 

betydning for utvikling av kommunen. 

 

Arbeidsmengden til den enkelte politiker vil også være et moment. Det er et moment at 

strukturen er slik at det ikke blir en uoverkommelig oppgave for en politiker å sette seg inn i 

og forberede seg til sakene som skal til behandling.  

Det vurderes at det å legge Planutvalgets myndighet til Formannskapet ikke vil øke 

arbeidsmengden nevneverdig fordi Formannskapet allikevel må sette seg inn i disse sakene 

fordi de behandles i Kommunestyret. 

Når det gjelder utvalgene så har det vært en del uanmeldt forfall til Oppom, og ved å redusere 

antallet representanter vil en kunne få større kontinuitet. 

Det vurderes at å slå sammen Eldreråd og Råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne til et 

felles Brukerutvalg vil kunne styrke disse brukergruppenes innflytelse. 

 

 

Rekruttering til politikken 

Rekruttering til det politiske miljøet henger sammen med mange forhold der reell innflytelse, 

arbeidsbyrden, møtetidspunkter og lengde er noen stikkord, men man må også ha med i 

vurderingen den mulighet som finnes for nye politikere til å kunne delta. 

Dette er spesielt viktig hvis en ser for seg at Rømskog kommune i fremtiden kan gå inn i 

kommunesammenslåing. Det vurderes derfor at hovedutvalgene ikke bør legges ned, men at 

antallet kan reduseres fra syv til fem medlemmer. 

Det er ikke få norske politikere som har begynt sin karriere som medlem av et mindre utvalg 

med en i utgangspunktet “snever sektorinteresse” som skole eller helse. Samtidig kan en sped 

politisk deltakelse fort bli kortvarig dersom den enkelte politiker ikke oppfatter at 

vedkommende har reell innflytelse på prosessene og resultatene. 

Økonomi 

En ting er klart, og det er at “Demokrati koster”. En politisk struktur må nødvendigvis koste 

penger, så er utfordringen å finne den rette balansen. 
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Rømskog kommune ligger uforholdsmessig høyt på utgiftene til politisk virksomhet pr. 

innbygger i forhold til andre kommuner. Noen av årsakene er antallet 

folkevalgte, frikjøp av folkevalgte, utvalg og møtefrekvens, samt særskilt kommunal 

partistøtte. Med de endringene som nå foreslås vil dette endre seg. I de vanskelige 

økonomiske tidene som kommunen nå er inne i vil det komme til dels smertefulle kutt 

på mange, om ikke alle fagområder. I denne prosessen kan det naturlig å også vurdere 

utgiftene til politisk styring. 

 

Når det gjelder å opprette felles Forliksråd med Marker vurderes det at det vil være rasjonelt, 

og det kan øke rådets kompetanse.  

KONKLUSJON: 

De foreslåtte endringene vil gi kommunen en mer effektiv og hensiktsmessig politisk 

organisering. 

 

VEDLEGG:  

 

 

UTSKRIFT SENDES:  

Tjenesteledere 

Kommunekasserer 

Revisjon 

Marker og Rømskog lensmannskontor 

 

 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:   

Saksbehandler:  

Dato:   

Saksmappe:  15/277 

 

 

 

 

TILSTANDSRAPPORT I GRUNNSKOLEN I RØMSKOG 

2014/2015  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

12/15 Utvalg for Oppvekst og Omsorg 03.09.2015 

51/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS FORSLAG TIL INNSTILLING: 

Tilstandsrapporten for grunnskolen for skoleåret 2014/2015 tas til orientering. 

 

 

SAKENS FAKTA: 

Fra 1. august 2009 ble det fastsatt i opplæringsloven og privatskoleloven at skoleeiere plikter 

å utarbeide en årlig rapport om tilstanden i opplæringen. Den årlige tilstandsrapporten skal 

drøftes av skoleeier, dvs. kommunestyret. 

 

Skoleeier skal aktivt arbeide for å legge til rette for å bedre elevenes læringsresultater. 

Skoleeier skal ha fokus på hvordan elevene kan få bedre utbytte av ressursene som settes inn 

for at de skal lære, og hvilke virkemidler som virker inn på læringsutbyttet. Forskning viser at 

kommunikasjon og tilbakemeldinger mellom rektor og lærere om elevenes læring, 

undervisningsmengde og tilbakemeldinger fra lærer til elev, samt den enkelte lærers 

engasjement, har stor innvirkning på læringsutbyttet. Annen forskning viser at forventningen 

til elevene, både fra lærere og foreldre, spiller en stor rolle. SSB henviser til at forhold som 

sosial bakgrunn, foreldrenes utdanningsnivå og innvandrerbakgrunn kan ha betydning for 

læringsutbyttet. 

 

Fra og med 2014 publiseres nasjonale prøver på en ny skala. Den vil gjøre det mulig å 

sammenlikne resultater fra år til år fra og med høsten 2015. To prøver vil aldri være nøyaktig 

like vanskelige og ha det samme faglige innholdet. Elevenes resultater vil bli regnet om til den 

nye skalaen slik at samme ferdighet i for eksempel regning gis samme verdi, uavhengig av 

hvilken versjon av prøven eleven tok. Hittil har resultater fra nasjonale prøver vært egnet for 

den enkelte lærer som grunnlag for tilpasset opplæring, samt at skolen har kunnet 

sammenligne seg med andre. 

 

Tallmaterialet i tilstandsrapporten skal bygge på «Nasjonale prøver» som holdes på 5., 8. og 9. 

trinn. Dette året har kun to elever gjennomført prøvene på 5. trinn, derfor er årets resultater på 

dette trinnet utelatt fra rapporten. Rapporten inneholder også resultater om elevenes 

læringsmiljø (Elevundersøkelsen) hvor 6., 7. og 10. trinn har svart. Eksamensresultatene fra 

10. klasse presenteres også. 

 

Utdanningsdirektoratet opplyser følgende på sine nettsider: I 2014 ble det gjort endringer i 

nasjonale prøver i regning og engelsk, for at resultatene i årene fremover skal kunne brukes 

til å se utvikling over tid. Det betyr at 2015 blir første gang man har mulighet til å 
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sammenligne resultater med året før. Skoler og skoleeiere kan i dag kun sammenligne seg selv 

med andre det samme året. 

 

De kommer videre med en uttalelse som i denne sammenhengen er viktig: 

Prøvene og resultatene må sees som en del av en større sammenheng, og at de gir kun ett 

begrenset bilde av den totale grunnopplæringen. Å sammenligne skolenes egne resultater over 

tid for å se hvor "god" eller "dårlig" skolen er, krever et langt tidsperspektiv, da kan man se 

en tendens. Det er mange variabler som kan innvirke på en skoles resultater. 

 

Relevante bestemmelser: 

Opplæringsloven § 13-10 

 

 

VURDERING: 

Rømskog kommune har flere mål i sin Handlingsplan som handler om å oppnå visse 

resultatene fra nasjonale prøver over en femårsperiode. Ut fra opplysningene 

Utdanningsdirektoratet nå har kommet med, er det ikke noe poeng i å gjennomsnittsberegne 

resultatene for 5 år nå. Først i 2018 kan man komme med relevant gjennomsnittsberegning 

over noe tid. 

 

Tilstandsrapporten gir et bilde av læringsresultatene ved ungdomstrinnet sett opp mot 

Aurskog-Høland kommune og Akershus fylke. Resultatene fra elevundersøkelsen ved begge 

skolene gir et bilde av i hvilken grad elevene opplever trivsel. Spørsmålene elevene har fått i 

denne undersøkelsen har vært de samme i kun to år. Resultatene sammenlignes med andre 

kommuner/fylker. 

 

Kommunestyret i Rømskog vedtok etter behandling av fjorårets tilstandsrapport at:  

1. Det utarbeides mål og strategi for å kartlegge og forbedre holdninger til skolearbeid 

2. Undervisningen i fagene engelsk og matematikk evalueres, og det utvikles tiltak for å 

forbedre elevenes kunnskaper. 

 

Punkt 1 ble satt som et nytt mål i kommunens handlingsplan for 2015. Dette vil det bli 

arbeidet med høsten 2015, og vil forhåpentligvis føre til måloppnåelse. 

Punkt 2 er gjennomført på følgende måte:                                                                                  

Rektor har foretatt en evaluering av fagene ved at hver lærer har levert inn skriftlig vurdering 

av hvert sitt fag, herunder matematikk og engelsk. Spørsmål som har blitt besvart er:                 

- hvilke kompetansemål er knyttet til denne ukes undervisning og målene i (halv)årsplanen?   - 

hvordan sikres det at eleven vet hva som er målet med undervisningen?                                       

- hvordan gis tilbekemelding til eleven på at han/hun kan øke sin kompetanse?                         

- hvor er vi i forhold til innlevert (halv)årsplan for faget?                                                             

- hvordan vurderes måloppnåelse i faget i forhold til kompetansemålene?                                     

Ut fra disse spørsmålene har det vært erfaringsutveksling og drøfting felles på arbeidsmøtene. 

I tillegg leverer alle lærere ukeplaner og (halv)årsplaner til rektor. Det fylles også ut et skjema 

for måloppnåelse for hver elev (jfr. avsnitt om internkontroll). 
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Tiltak ut fra denne gjennomgangen:                                                                                               

- det innføres nytt lærerverk i matematikk i alle klasser (Multi)                                                  

- det innføres undervisningsmetoder i tråd med kompetansehevingsprogrammet «Ny Giv» 

hvor Rømskog har deltatt sammen med Fet, Sørum og Aurskog-Høland                                     

- ut fra Ipad-satsingen ved skolen er det gjennomført kompetansetiltak for lærerne med sikte 

på å ta i bruk adaptiv læring. Adaptiv læring er en undervisningsmetode som benytter IKT for 

å spesialtilpasse oppgaver til den enkelte elevs ferdighetsnivå. Felles for adaptiv 

læringsteknologi er at programvare observerer et eller flere aspekt ved læringen, oftest 

hvorvidt det er svart riktig eller feil på oppgaver, for deretter å analysere observasjonene for å 

kunne gjøre personlig tilpasning av oppgaver som tilbys senere. Bruk av adaptiv 

læringsteknologi har som mål å forbedre læring ved å unngå frafall eller kjedsomhet fordi 

lærestoffet er alt for enkelt eller for vanskelig, og det er et hjelpemiddel i tilpasset opplæring. 

Skolen er i startfasen av dette arbeidet, det er derfor ikke mulig å se noe resultater nå. 

                          

KONKLUSJON: 

Tilstandsrapporten er unntatt offentlighet etter forvaltningslovens § 13 og 

personopplysningsloven § 2 nr. 1 fordi Rømskog skole har få så få elever at opplysningene er 

identifiserbare, og at antall Rømskogelever på Bjørkelangen skole er under 15 per trinn. 

Rapporten tar for seg en del av målene i Rømskog kommunes handlingsplan og gjør en 

vurdering av resultatene opp mot disse. 

 

 

 

VEDLEGG:  

1. Tilstandsrapport for grunnskolen i Rømskog 2014-2015 (unntatt offentlighet jfr. 

Forvaltningsloven § 13 og personopplysningsloven § 2 nr. 1). 

 

UTSKRIFT SENDES:  

Rømskog skole 

Oppvekstleder 

 

 

 

 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  216 

Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 

Dato:  29.07.2015 

Saksmappe:  15/258 

 

 

 

 

OPPFØLGING AV FORVALTNINGSREVISJON BYGGESAK  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

52/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

KONTROLLUTVALGET  INNSTILLING: 

Oppfølging av rapport om «Byggesaksbehandling», Rømskog kommune, tas til orientering. 

 

 

SAKENS FAKTA: 

Bakgrunn: 

Kommunestyret behandlet forvaltingsrapporten i sak 13/48. Kontrollutvalget har vurdert om 

rapportens merknader er fulgt opp 1 år etter. Revisjonen konkluderer i sin rapport med at alle 

anbefalingene er fulgt opp av administrasjonen. 

 

Relevante bestemmelser: 

Forskrift om kontrollutvalg i kommuner og fylkeskommuner  

 

 

VURDERING: 

Saken legges frem uten administrasjonens vurdering. 

 

 

KONKLUSJON: 

Saken legges frem for behandling i Kommunestyret. 

 

 

VEDLEGG:  

Vedtak i Kontrollutvalget 5.5.15 med Oppfølgingsrapport 

 

 

UTSKRIFT SENDES:  

Kontrollutvalgssekretariatet 

Revisjonen 

Tjenesteleder Utvikling 

LMN-kontoret 

 

 

 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
Kultur 

Arkiv:  D35 

Saksbehandler: Elizabeth Wirsching 

Dato:  04.09.2015 

Saksmappe:  13/461 

 

 

 

 

KLAGESAK - BALLØKKE - HAUKENES  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

53/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS FORSLAG TIL VEDTAK  

Klagen tas til følge. Det bygges ikke ballbinge på kommunens tomt; gnr 67 brnr 77. 

 

 

SAKENS FAKTA: 

Bakgrunn:  

Klagen gjelder Kommunestyrevedtak 50/14, datert 24.11.14: 

  

«Det bygges ballbinge på Brøttumfeltet som tidligere vedtatt. Det må lages en avtale med 

grunneiere om adkomstveier. Vi ønsker en fremdriftsplan i januar 2015 med ferdigstillelse av 

ballbingen i 2015.» 

 

Naboene sendte inn klage på dette vedtaket, datert 16.12.14.  

Administrasjonen sendte klagen videre til Fylkesmannen for å få den behandlet der. I deres svar 

av 20.2.15 vurderer de saken hørende hjemme i kommunestyret og oppfordrer administrasjonen 

til å utarbeide en klagesak som behandles der. Fylkesmannen påpeker at vedtaket mangler 

lovhjemmel i Plan- og Bygningsloven og begrunnelse slik enkeltvedtak skal ha. 

 

Før sak 50/14 ble lagt frem for Kommunestyret, ble det sendt ut ordinære nabovarsler. 

Samtlige naboer protesterte på dette.  

Administrasjonen la bl.a disse protestene til grunn da den i sin innstilling gikk inn for å ikke 

bygge ballbinge på Haukenes/Brøttum i sak 50/14:  

 

 ”1. Det bygges ikke ball-løkke på Haukenesfeltet *.  

2. Den eksisterende lekeplassen på Haukenesfeltet oppgraderes for kr 75 000.”  

*(dvs Brøttumfeltet, saksbehandlers kommentar).  

 

Kommunestyrets enstemmige vedtak var likevel å bygge. 

 

Ballbingen ble opprinnelig vurdert plassert på kommunens tomt like ved lekeplassen på 

Haukenesfeltet. I juni 2013 ble plasseringen av ballbingen drøftet med beboerne ved lekeplassen 

på Haukenesfeltet. De ønsket ikke ballbingen.  

Brøttumfeltet gnr 67 bnr77 ble deretter foreslått som ny plassering.  

Plasseringen av ballbingen ble behandlet i forbindelse med vedtaket om ny Delplan for idrettsliv, 

friluftsliv og kulturbygg den 12.12.13, sak nummer 50/13, der inngår den som en del av 

Kommunens handlingsplan for 2014.  Deretter ble det søkt om spillemidler. 

 

Adkomstvei og grunneiere  

Kommunen er avhengig av grunneiers tillatelse for å få adgang til tomten, gnr 67 bnr 77. 

Administrasjonen henvendte seg til grunneier om tillatelse til å bruke veien både under 
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anleggsperioden og permanent. Grunneier (som er en av klagerne) ga i brev av 5.315 beskjed om 

at hun ikke gir tillatelse til bruk av denne veien.  

På bakgrunn av dette vurderte administrasjonen at klagen ikke behøvde behandles, da det ikke var 

aktuelt å bygge på tomten. Kommunestyret fikk en orienteringssak om dette og vedtok:  

 

Sak 18/15 av 23.04.15: 

«Bygging av ball-løkke på kommunens tomt gnr 67/ bnr 77 Haukenes/Brøttum  henlegges.  

Kommunen bør vurdere å selge tomta» 

 

Den 20.05.15 mottok kommunen et brev fra noen av tilstøtende grunneiere hvor dokumentasjon 

fra Kartverket viste at grunneierforholdene var annerledes enn det kommunen hadde fått opplyst. 

Dette gjorde det nødvendig å innkalle partene til en samtale. Administrasjonen hadde møte med 

tilstøtende grunneiere den 19.8.15. I møtet kom det frem at partene var uenige, hvis enighet 

ikke oppnås må saken avgjøres av jordskifteretten.  

 

VURDERING: 

Administrasjonen har i utredningsfasen vurdert aktuelle kommunale tomter. Fylkesmannen 

etterlyser ifht kommunestyrevedtak 50/14 en begrunnelse, i følge Forvaltningslovens §§ 24 og 

25 og en hjemling av vedtaket i Plan- og Bygningsloven.. Administrasjonen beklager dette, 

men mener at dette ikke har hatt avgjørende betydning for utfallet av saken. 

Vi mener at plan og bygningslovens kapitel 21 §21-4 er fulgt ifht varsling av naboene.  

 

Administrasjonen vurderer klagernes argumenter om det uheldige ved å ha en ballbinge i 

nærheten som realistiske, og mener derfor at den ikke bør bygges på gnr 67 bnr 77..  

 

KONKLUSJON:  

Administrasjonen mener klagen bør tas til følge og at kommunestyrets vedtak fra sak 18/15 

bør bli stående.  

«Bygging av ball-løkke på kommunens tomt gnr 67/ bnr 77 Haukenes/Brøttum henlegges.  

Kommunen bør vurdere å selge tomta» 

 

 

VEDLEGG:  

11. Innspill naboene 

12. Klage på vedtak/naboene 

13. Svar fra Fylkesmannen i Østfold 

14. Svar fra grunneier om adkomstvei 

15. Brev fra S.B om grunneierspørsmålet 

16. Referat 19.8.15; møte med grunneierne 

 

UTSKRIFT SENDES: 

Klagende part 

Tjenestelder Utvikling 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
Utvikling 

Arkiv:  K01 

Saksbehandler: Ann Kristin Halvorsrud 

Dato:  07.04.2015 

Saksmappe:  13/85 

 

 

 

 

SØKNAD OM MOTORFERDSEL I UTMARK  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

10/15 Utvalg for Utvikling 21.05.2015 

54/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

UTVALG FOR UTVIKLINGS VEDTAK: 

Rømskog kommune vil med hjemmel i forskrift for bruk av motorkjøretøyer i utmark og på 

islagte vassdrag § 6 gi tillatelse til gjennomføring av nasjonalt Enduroløp den 4. og 5. 

desember 2015. 

En forutsetter at politiets godkjenning av løpet og forholdet til berørte parter, inkludert naboer 

er avklart. 

 

 

 

Behandling/vedtak i Utvalg for Utvikling - 21.05.2015 
 

Behandling: 
Enstemmig vedtatt.  

 

UTVALG FOR UTVIKLINGS VEDTAK: 

Rømskog kommune vil med hjemmel i forskrift for bruk av motorkjøretøyer i utmark og på 

islagte vassdrag § 6 gi tillatelse til gjennomføring av nasjonalt Enduroløp den 4. og 5. 

desember 2015. 

En forutsetter at politiets godkjenning av løpet og forholdet til berørte parter, inkludert naboer 

er avklart. 

 

 

 

SAKENS FAKTA: 

 

Bakgrunn: 

I brev av 20.01.2015 søker Rømskog Motorsport v/ Torkel Tørnby om å få arrangere nasjonalt 

Enduroløp på eiendommen Mellomsaga gnr. 69, bnr.8 i Rømskog den 4. og 5. desember 2015. 

Det opplyses at enduroløpet vil bli arrangert i henhold til Motorsportforskriften. Tillatelse fra 

grunneier er i orden. 

Pr. telefon den 30.03.15 blir det opplyst at det vil være 30-40 deltakere på løpet. Fredagen den 

4. desember søkes det om mulighet for testkjøring av løypetraseen for de av utøverne som 

ønsker det.  Det vil antakelig bli svært liten aktivitet den dagen. Løpet vil foregå lørdag den 5. 

desember og starte kl.13.30 og holde på i ca. 3 timer. Ved forespørsel om løpet ikke kan 

foregå i området som er regulert til motorsport ved Karsby, får en opplyst at denne type 

konkurranse som skal være den 5. desember ikke egner seg i den løypa. Av den grunn søkes 

det om å benytte eiendommen Mellomsaga. 
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Relevante bestemmelser: 

Forskrift for bruk av motorkjøretøyer i utmark og på islagte vassdrag § 6 åpner for at 

kommunen kan gi tillatelse til konkurransekjøring til begrensede arrangementer.  

 

Økonomiske forhold: 

Søknaden har ingen økonomiske konsekvenser for Rømskog kommune. 

 

VURDERING: 

Omsøkt løype er ikke regulert til motorsport, men en er kjent med at det er en tilrettelagt bane 

som også tidligere har blitt benyttet til konkurransekjøring. 

Kommunen kan etter motorferdselslovens tilhørende forskrift gi tillatelse til kjøring i utmark 

for begrensede arrangementer. Ettersom forskriften åpner for å gi tillatelse, vil en presisere at 

vedtaket ikke gjelder å gi en dispensasjon fra forskriften. 

Dette dreier seg om et arrangement på et tidspunkt av året som ikke vil gi store ulemper for 

naturen i forhold til vekstsesong og yngling. I naturbasen til Miljødirektoratet er det registret 

kongeøyenstikker i området. Denne arten har tilknytning til vann og på denne tiden av året er 

den ikke aktiv. Det er ikke noen kjente rødlistede arter eller kulturminner som vil bli berørt av 

arrangementet. 

I forhold til friluftslivet og annen uteaktivitet vil det ikke være mange som vil bli forstyrret på 

denne tiden av året på grunn av støy i forbindelse med kjøringen, men det er viktig at de 

nærmeste naboer blir informert om arrangementet. 

 

KONKLUSJON: 

Rømskog kommune vil med hjemmel i forskrift for bruk av motorkjøretøyer i utmark og på 

islagte vassdrag § 6 gi tillatelse til gjennomføring av nasjonalt Enduroløp den 4. og 5. 

desember 2015. 

En forutsetter at politiets godkjenning av løpet og forholdet til berørte parter, inkludert naboer 

er avklart. 

 

VEDLEGG:  

 

 

UTSKRIFT SENDES:  

Rømskog Motorsport v/ Torkel Tørnby 

 

 

 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  F30 

Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 

Dato:  09.09.2015 

Saksmappe:  15/293 

 

 

 

 

BOSETTING AV FLYKTNINGER  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

55/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS FORSLAG TIL VEDTAK: 

1. Rømskog kommune bosetter 10 flyktninger årlig i perioden 2016-2019. 

2. Økonomiske og administrative konsekvenser tas med i økonomiplanarbeidet 

 

 

SAKENS FAKTA: 

Bakgrunn: 

Kommunestyret vedtok 11.06.15 i sak 36/15 enstemmig følgende: 

«Det tas ikke imot flyktninger i Rømskog kommune i 2015 eller 2016. Rømskog kommune 

anerkjenner at verden står overfor en største flyktningkrise siden 2.verdenskrig. Dette dreier 

seg om en storstilt dugnad, og vi vil være med å vurdere om det finnes måter vi som 

lokalsamfunn kan stille opp på, gjennom kreativ dugnadstenkning. 

På det nåværende tidspunkt ser vi ikke at kommunen er i stand til å ta imot flyktninger fra 

Syria, men dersom staten. Fylkeskommunen og andre relevante aktører signaliserer at 

rammebetingelsene kan forbedres, er kommunen villig til å vurdere mottak av flyktninger på 

et senere tidspunkt.» 

 

Kommunen har nå mottatt ny anmodning fra Integrerings- og Mangfoldsdirektoratet (IMDI) 

og Fylkesmannen om å ta imot 40 flyktninger i perioden 2016-2019: 

 

2016 10 

2017 10 nyankomne (hvorav 5 enslige mindreårige) 

2018 10 nyankomne 

2019 10 nyankomne 

 

Bakgrunnen er krigen i Syria, og en flyktningekatastrofe verden ikke har sett maken til siden 

2.verdenskrig. Syrias naboland klarer ikke håndtere den drastiske befolkningsøkningen.  

 

Alle kommuner er bedt om å ta imot flere flyktninger. Stortinget har vedtatt å ta imot 8000 

overføringsflyktninger fra Syria, og vurderer nå om dette tallet skal økes.  Det er behov for å 

bosette 13 300 flyktninger i år, norske kommuner har til nå fattet vedtak om bosetting av 

10 000 flyktninger. I tillegg er mangeflyktninger godkjent for opphold og venter i mottak. 

Svarfrist til direktoratet er 30.november. Myndighetene peker i sin forespørsel på at bosetting 

av flyktninger er en permanent kommunal oppgave på lik linje med andre oppgaver. 

 

Kommunen har i dag ingen av tjenestene som skal til for å ta imot flyktninger: 

psykisk helsetjeneste, ledige boliger, voksenopplæringssenter eller avtale om kjøp av plasser i 

introduksjonsprogram, kollektivtransport til/fra evt. kjøpte plasser, NAV-kontor med daglig 

åpningstid, tannlege, flerkulturell kompetanse mm.  Det er tidligere lyst ut stilling for 
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psykiatrisk sykepleier gjentatte ganger uten søkere. Denne tjenesten kjøpes i dag i Aurskog-

Høland kommune for voksne, men brukerne må selv reise dit. 

Kommuneoverlegen har på bakgrunn av dette tidligere frarådet kommunen å bosette 

flyktninger. Rømskog har bosatt flyktninger tidligere, men de er ikke blitt boende i 

kommunen. 

 

Økonomiske forhold: 

Det må kjøpes inn 2-3 boliger pr år for videre utleie, eller det må formidles leiekontrakter.  

Boligene skal møbleres. 

 

Det må opprettes stilling som flyktningkonsulent og 1 stilling som ansvarlig for 

gjennomføring av introduksjonsprogrammet, dvs en årlig kostnad på ca kr 1 200 000. 

Flyktninger mellom 18 og 55 år har rett og plikt til innen 3 mnd etter bosetting, plass i 

introduksjonsprogram i 2 år. Tildelingen av plass skal fatte som enkeltvedtak etter 

Forvaltningsloven. Programmet skal gi grunnleggende ferdigheter i norsk, innsikt i norsk 

samfunnsliv, forberede for deltakelse i yrkeslivet. Programmet skal være helårlig og på full 

tid, og skal minst inneholde norsk opplæring og samfunnskunnskap og tiltak som forbereder 

til videreopplæring eller tilknytning til yrkeslivet. 

Deltakerne skal motta introduksjonsstønad til livsopphold fra kommunen, dvs kr 176 740 pr 

voksen pr år. 

1. Stønaden er på årsbasis lik to ganger folketrygdens grunnbeløp. Stønaden er imidlertid 

to tredjedeler for deltakere under 25 år. 

2. Stønaden er skattepliktig. 

3. Kommunen har ansvaret for å tilrettelegge et individuelt tilpasset program, mens 

deltakeren forplikter seg til å følge dette.  

4. Stønaden er lik for alle deltakere uten hensyn til individuelle behov eller 

familiesituasjon. 

5. Deltakelse i programmet er obligatorisk.  

6. Ved ugyldig fravær blir stønaden redusert. 
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 Stortinget har fastsatt følgende satser for integreringstilskudd i 2015:   

Integreringstilskudd      

Bosettingsår Sats 

År-1 (2015) 

kr. 182 000 (voksen)* 

kr. 182 000 (barn)* 

kr. 232 000 (enslig voksen) 

kr. 182 000 (enslig mindreårig) 

År-2  kr. 210 000 

År-3 kr. 152 000 

År-4 kr.   82 200 

År-5  kr.   70 000 

Barnehagetilskudd  kr.   24 400 (engangstilskudd) 

Eldretilskudd  kr. 157 500 (engangstilskudd) 

Særskilt tilskudd enslig mindreårig  kr. 191 300 

Personer med kjente funksjonshemminger  

Tilskudd 1: kr. 175 900 (engangstilskudd)  

 

Tilskudd 2: Inntil kr.1 080 000 i inntil 5 

år 

*Personer regnes som voksne fra og med året de fyller 18 år. 

 

Integreringstilskudd Rømskog – 10 enslige voksne pr år 

2016      kr  2 320 000 

2017       4 420 000 

2018       5 940 000 

2019       6 762 000 

 

I tillegg mottar kommunen kr 31 900 pr år i 3 år pr flyktning til undervisning i norsk og 

samfunnskunnskap. 

 

Utgift 

2016 Introduksjonsstønad   kr 1 178 266 

 Tolk         100 000 

 Innbo og etablering       100 000 

 Bemanning     1 200 000 

 Sum     kr  2 578 266 

 

2017 Introduksjonsstønad   kr  3 534 800 

 Tolk         100 000 

Innbo og etablering       100 000 

Bemanning     1 200 000 

Sum     kr 4 345 666 

 

Beregningen forutsetter at det er enslige som bosettes etter 1.mai i bosettingsåret, og at de 

kommer i arbeid etter 2 år, og at de ikke har behov for supplerende sosialhjelp eller psykiske 

helsetjenester av omfang, samt at de blir boende i Rømskog i hele perioden. Det forutsettes 
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videre at evt. kommunal investering i bolig dekkes av leieinntektene. Dette er kun ment som 

et regneeksempel, de reelle inntektene og utgiftene vil variere med den enkelte flyktnings 

behov. 

 

Relevante bestemmelser: 

Bosetting av flyktninger er frivillig for norske kommuner. 

Introduksjonsloven. 

 

 

VURDERING: 

Det er behov for at norske kommuner bosetter flere flyktninger enn i dag, og det er ingen tvil 

om at Rømskog trenger flere innbyggere. Flyktninger vil trolig kunne tilføre lokalsamfunnet 

mye positivt. Erfaringene viser at Rømskog er et for lite miljø for flyktninger, fordi de ønsker 

å bo mer sentralt og opprette kontakt med andre landsmenn. Slike erfaringer ligger til grunn 

når større kommuner velger å ikke bosette flyktninger der det er manglende kollektiv transport 

og annen infrastruktur, Aurskog-Høland bosetter f.eks ikke flyktninger på Setskog eller 

Momoen. Det vil ikke være realistisk at flyktningene deltar i kjøpte plasser i 

introduksjonsprogram i Askim eller Aurskog fordi de ikke har førerkort eller bil, slik at 

tilbudet må bygges opp i egen kommune. 

 

Rådmannen vurderer at Rømskog kommune egentlig er for liten til å klare å bygge opp det 

tjenesteapparatet som trengs for å kunne bosette flyktninger. Dette er tjenester som det er 

vanskelig for kommunen å etablere og drifte uten at det blir en sårbar og lite robust tjeneste. 

Det er ingen optimal løsning å bosette flyktninger og ikke kunne ivareta deres behov, men for 

flyktningene er alternativet verre. 

 

Det er mangel på godkjente utleieboliger i kommunen, men det er vedtatt å bygge en to-

mannsbolig hvis Husbanken bevilger tilskudd, og det må arbeides for å etablere leiekontrakter 

med private. Det må også finnes lokaler for undervisning og gjennomføring av 

introduksjonsprogrammet. 

 

Integreringen vil innebære en stor dugnad i lokalsamfunnet hvor lag, foreninger og næringsliv 

bidrar med bl.a faddere, språkpraksisplasser og hjerterom. 

 

For at Rømskog kommune skal kunne vurdere mottak av enslige mindreårige flyktninger må 

det gjøres en mer grundig analyse. 

 

 

KONKLUSJON: 

Rømskog kommune bør ta imot 10 flyktninger pr år i perioden 2016-2019. 

 

VEDLEGG:  

Anmodning fra IMDI og Fylkesmannen 

 

 

UTSKRIFT SENDES:  

IMDI 

Fylkesmannen  i Østfold 

Revisjon 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  002 

Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 

Dato:  04.09.2015 

Saksmappe:  15/291 

 

 

 

 

KOMMUNEREFORMEN NY INVITASJON TIL UTREDNING  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

56/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS FORSLAG TIL VEDTAK: 

Rømskog kommune takker ja til å delta i utredningen sammen med Aurskog-Høland og Nes 

kommuner. 

 

 

SAKENS FAKTA: 

 

Bakgrunn: 

Kommunestyret behandlet i møte 11.06.15 sak 34/15. Følgende vedtak ble fattet: 

 

1. Rømskog kommune vil fortsatt vurdere muligheten for å bestå som egen kommune. 

2. Rømskog kommune vil utrede et forhandlingsgrunnlag og evt. framforhandle et 

sammenslåingsgrunnlag med Aurskog-Høland kommune evt. med andre kommuner i 

tillegg. 

3. Rømskog kommunen vil ikke utrede videre alternativet med sammenslåing med kun 

Indre Østfoldkommuner. 

 

Aurskog-Høland og Nes kommuner har rettet en forespørsel til Fet, Sør-Odal, Sørum og 

Rømskog kommuner om å delta i en felles kort utredning. Bakgrunnen er Nes kommunestyres 

vedtak om å utrede sammen med Sørum, Sør-Odal og Aurskog-Høland. Utredningen skal 

følge hovedlinjene fra utredningen Rømskog og Aurskog-Høland gjennomførte våren 2015. 

Det ønskes svar fra på invitasjonen før 1.oktober, og utredningen skal være ferdig 10.11.15. 

Det er en forutsetning at det foreligger positivt vedtak om felles utredning i Aurskog-Høland 

og Sørum. 

 

Økonomiske forhold: 

Det er ikke beregnet å kjøpe inn tjenester til utredningen. Arbeidet er forutsatt gjort av 

administrasjonen, og utredningen legges frem på en dagsamling for styringsgrupper og 

politisk nivå i november/desember. 

 

 

VURDERING: 

Det vurderes at Rømskog bør takke ja til invitasjonen, og at det er i tråd med kommunestyrets 

vedtak 34/15 pkt 1 og 2 selv om ikke Sør-Odal og Nes har vært nevnt som aktuelle 

utredningsalternativ tidligere.  Når andre kommuner rundt oss utreder nye alternativ er det 

viktig å delta og påvirke utviklingen. Hvis det skulle oppstå en situasjon der Rømskog står 

alene og kommuner vi i dag kjøper tjenester av inngår i større kommunesammenslutninger, 

kan det bli vanskelig å få videreført avtaler om kjøp av tjenester. Vi er i tillegg kjent med at de 
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fem kommunene Hobøl, Eidsberg, Askim, Spydeberg og Marker er godt i gang med sin 

planlegging, og det er usikkert hva en evt. Sammenslåing her vil føre til for våre IKS’er. 

 

 

KONKLUSJON: 

Rømskog bør takke ja til invitasjonen fra Aurskog-Høland og Nes kommuner. 

 

VEDLEGG:  

Brev fra Nes og Aurskog-Høland kommuner 

 

 

UTSKRIFT SENDES:  

Nes kommune 

Aurskog-Høland kommune 

Revisjon 

 

 



 

RØMSKOG KOMMUNE 
 

Arkiv:  000 &13 

Saksbehandler: Anne Kirsti Johnsen 

Dato:  17.08.2015 

Saksmappe:  15/276 

 

 

 

 

HØRING-ENKELTE ENDRINGER I INNDELINGSLOVEN OG 

KOMMUNELOVEN  
 

Saksnr.: Utvalg Møtedato 

58/15 Formannskapet 31.08.2015 

57/15 Kommunestyret 17.09.2015 

__________________________________________________________________________ 

 

RÅDMANNENS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 

1. Rømskog kommune støtter forslagene til endringer i Inndelingsloven og 

Kommuneloven. Forslagene til endringer gir vil gjøre disse to lovene til 

hensiktsmessige redskap for kommunesammenslåing og grenseendring mellom 

kommuner.  

2. Rømskog kommune anbefaler at alternativ 2 for behandling av ROBEK-status ved 

kommunesammenslåing legges til grunn for lovendringene.  

 

Behandling/vedtak i Formannskapet - 31.08.2015 
 

BEHANDLING: 
Rådmannens innstilling enstemmig vedtatt. 

 

FORMANNSKAPETS INNSTILLING TIL KOMMUNESTYRET: 

1. Rømskog kommune støtter forslagene til endringer i Inndelingsloven og 

Kommuneloven. Forslagene til endringer gir vil gjøre disse to lovene til 

hensiktsmessige redskap for kommunesammenslåing og grenseendring mellom 

kommuner.  

2. Rømskog kommune anbefaler at alternativ 2 for behandling av ROBEK-status ved 

kommunesammenslåing legges til grunn for lovendringene.  

 

 

SAKENS FAKTA: 

Bakgrunn: 

I brev av 09.06.2015 inviteres kommunene til høring når det gjelder forslag om enkelte 

endringer i lov av 15. juni 2001 nr 70 om fastsetting og endring av kommune- og 

fylkesgrenser (inndelingsloven) og lov av 25 september 1992 nr 107 om kommuner og 

fylkeskommuner (kommuneloven).  Høringsfristen er 1.10.15.  

 

Inndelingsloven er en prosess- og gjennomføringslov for endringer i kommune- og 

fylkesgrenser.  Inndelingsloven er laget for å løse enkeltsaker.  Kommunal- og 

moderniseringsdepartementet (KMD) har i det pågående arbeidet med kommunereformen blitt 

oppmerksom på at det er behov for å gjøre mindre endringer, for at loven skal bli et 

hensiktsmessig redskap ved grenseendringer. 

 

I forslag til endringer av inndelingsloven og kommuneloven er følgende områder berørt: 
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1. Regler for hvordan ROBEK-status skal håndteres ved kommunesammenslåinger. 

2. Klargjøring av hvordan spørsmål om eventuell forkjøpsrett for aksjer skifter eier fra en 

kommune til en annen skal behandles. 

3. Endring av reglene om hvordan en skal gjennomføre grenseendring som gjelder en 

mindre del av en kommune. 

4. Hvordan håndtere valg knyttet opp mot en kommunesammenslåing og reglene knyttet 

opp mot felles kommunestyremøte(r).  

5. Hvordan håndtere delegering i parlamentariske styrte kommuner når det gjelder styring 

av kommunale foretak  

6. Regler når det gjelder plikten til kunngjøring av møter, selv om møtet sannsynligvis 

kommer til å bli holdt for lukkede dører.  

 

 

Om Robek-status 

Det fremmes to alternativer løsninger når det gjelder spørsmålet om ROBEK-status ved 

kommunesammenslåinger.   

 

Alternativ 1 innebærer at Fylkesmannen skal sørge for automatisk innmelding av den nye 

kommunen i forbindelse med sammenslåingen, dersom en av kommunene var i ROBEK før 

sammenslåingen.  Samtidig gis Fylkesmannen en tidsavgrenset fullmakt til å vedta at 

ROBEK-status likevel ikke skal videreføres til den nye kommunen dersom det ikke er behov 

for kontroll. 

 

Alternativ 2 er å snu utgangspunktet slik at ingen av de nye sammenslåtte kommunene blir 

registrert i ROBEK, selv om en eller flere av opprinnelige kommunene var i ROBEK før 

sammenslåingen. Fylkesmannen gis en tidsbegrenset fullmakt til å vedta at ROBEK-status 

likevel skal videreføres dersom det fremdeles er et kontrollbehov i den nye kommunen. 

 

KMD går i høringsnotatet inn for alternativ 2. 

 

Om forkjøpsrett til aksjer i forbindelse med kommunesammenslåing 

KMD forslår at forkjøpsrett ikke kan gjøres gjeldende når aksjer skifter eier fra en kommune 

til en annen kommune i forbindelse med sammenslåing eller deling av kommuner. 

 

Om grensen mellom deling og grensejustering 

Det er etter KMDs vurdering behov for å tydeliggjøre prosesskrav der en kommune slutter å 

eksistere og de enkelte delene blir lagt til andre kommuner.  Hensynet til smidige 

sammenslåingsprosesser tilsier at kravene til formelle prosesser ved inndelingsendringer ikke 

bør være mer omfattende enn nødvendig.  

 

I forslaget til endringer i inndelingsloven legges det opp til at det blir mulig å gjennomføre 

grensejusteringer mellom kommuner i forbindelse med kommunesammenslåinger.  Dette vil 

være aktuelt dersom en mindre del av en kommune skal legges til en kommune, mens 

hoveddelen av kommunen skal slås sammen med annen kommune.  

 

Om felles kommunestyremøte  

KMD foreslår at departementet kan gjøre unntak fra kravet om felles kommunestyremøte.  

Unntaket er knyttet opp mot at det allerede foreligger tilstrekkelige lokale vedtak i hvert 

kommunestyre om sammenslåing.  



  Sak 57/15 

 

 Side 52 av 53   

 

 

Om nytt kommunestyre etter sammenslåing  

KMD foreslår å kodifisere praksis om sammensetning av kommunestyret etter sammenslåing.  

Forslaget går ut på at Kongen får hjemmel til å korte ned valgperioden og til å fastsette at det 

nye kommunestyret blir pekt ut av og mellom de valgte kommunestyrene. 

 

Om endring i kommuneloven – anledning til å delegere styringa av KF i parlamentarisk styrte 

kommuner 

KMD forslår at kommunestyret i parlamentarisk styrte kommuner skal kunne delegere 

styringa av kommunale foretak til kommunerådet, med anledning til å videre delegere til de 

enkelte kommunerådene.  Om myndigheten blir delegert, vil kommunerådet eller den enkelte 

kommunerådene fremdeles være parlamentarisk ansvarlig overfor kommunestyret.  

 

Om endring i kommuneloven – plikt til å kunngjøre møte i folkevalgte organ og KF 

KMD foreslår å endre reglen om plikten til å kunngjøre møte i folkevalgte organ, for å 

klargjøre at det også er plikt til å kunngjøre møte som sannsynligvis kommer til å bli holdt for 

lukkede dører. Det foreslås at denne plikten om å kunngjøre møte også skal gjelde for KF.  

 

 

 

  

 

Relevante bestemmelser: 

Inndelingsloven 

Kommuneloven 

 

 

VURDERING: 

Hensikten med de foreslåtte endringer i inndelingsloven og kommuneloven, er å legge til rette 

for flere mulige løp for de formelle prosesser rundt eventuelle kommunesammenslåinger.  

Endringene vil understøtte de formelle prosesser for ulike måter å gjennomføre 

kommunesammenslåinger på. 

 

Det er positivt at det åpnes for flere måter å gjennomføre kommunesammenslåinger på om det 

blir aktuelt.  Kommunene vil stå friere til å velge hvordan de vil gjennomføre eventuelle 

kommunesammenslåinger.   

 

Departementet foreslår to alternativer når det gjelder hvordan en skal håndtere en eventuell ny 

kommune som vil bestå av en eller flere tidligere ROBEK-kommune(r).  Alternativ 2 har en 

mer positiv tilnærming ved at den nye kommunen i utgangspunktet ikke plasseres automatisk 

på ROBEK-listen, selv om en eller flere av de tidligere kommunene som blir en del av den 

nye kommunen har ROBEK-status.  I alternativ 2 skal det gjøres en vurdering av 

fylkesmannen om det fortsatt er et kontrollbehov som tilsier at den nye kommunen også skal 

ha ROBEK-status.  Alternativ 2 som innebærer at det skal være en skjønnsmessig vurdering 

av om en eventuell ny kommune skal få ROBEK-status, griper i mindre grad inn i det 

kommunale selvstyret. Derfor anbefales det at det er alternativ 2 som legges til grunn når 

endringene av inndelingsloven og kommuneloven skal opp til behandling i Stortinget.   
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KONKLUSJON: 

1. Forslagene til endring av inndelingsloven og kommuneloven anbefales. 

2. Alternativ 2 for behandling av ROBEK-status ved kommunesammenslåinger anbefales 

lagt til grunn for lovendringene. 

 

 

VEDLEGG:  

 

 

UTSKRIFT SENDES:  

KMD 
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PROTOKOLL FRA ORDINÆRT REPRESENTANTSKAPSMØTE 


(ÅRSMØTE) I DRIFTSASSISTANSEN I ØSTFOLD IKS 2015 
 
Til: Deltagende møterepresentanter, valgte representanter, vararepresentanter 
Kopi: Eierkommunene, styremedlemmer i DaØ 
 
 
STED: Kommunestyresalen, Rådhuset, Rakkestad 
DATO: 13.04.2015 
TID: 10:00 
MØTELEDER: Thor Hals 
 
 
MØTEDELTAGERE MED STEMMERETT: ANDRE MØTEDELTAGERE: 
Thor Hals (Askim) 
Hans Jørn Rønningen (Rygge) 
Villy Tjerbo (Rakkestad) 
Signe Øye (Hobøl) m/fullmakt 
Sven O. Martinsen (Våler) m/fullmakt 
Arild Svenson (Moss) 
Roy Yven (Fredrikstad) 
Heidi Haakaas (Trøgstad) m/fullmakt 
Thomas Homstvedt (Råde) m/fullmakt 
Yngvar Holt (Halden) 
Gunnar Leren (Marker) 
Eva Flatland (Sarpsborg) 
Kari Pettersen (Rømskog) 
Erik Unaas (Eidsberg) 
Geir Aarbu (Aremark) 
Eivind Norman Borge (Hvaler) 
Svein Olav Agnalt (Skiptvet) 
 
 
17 eiere representert av totalt 18 eiere (>2/3). 


Terje Johansen (Fredrikstad, valgkomitéens leder) 
Anita Isebakke (Rakkestad, valgkomité) 
Frøydis Kristiansen (Styreleder) 
Tore Nilsen (Nestleder styret) 
Veslemøy Ottesen (Styremedlem) 
Raymond Jørgensen (Styremedlem) 
Lindy Hansen (Styremedlem) 
 
Tor Gunnar Jantsch (Daglig leder) 
 


 
 
INNLEDNING 
- Varaordfører Villy Tjerbo ønsket velkommen til Rakkestad. 
- Representantskapets leder Thor Hals åpnet møtet. 
- Daglig leder foretok et opprop. Representantskapet ble funnet beslutningsdyktig iht 


selskapsavtalen §11-2. 
 
 
SAK 1: Godkjenning av innkalling og dagsorden 


 
VEDTAK: 


Innkalling og dagsorden ble enstemmig godkjent uten kommentarer 
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SAK 2: Valg av referent og to representanter til undertegning av protokoll 
 
Møteleder foreslo Tor Gunnar Jantsch (daglig leder i DaØ) som referent, mens Signe Øye (Hobøl) og 
Svein Olav Agnalt (Skiptvet) ble foreslått til å undertegne protokollen. 


 
VEDTAK: 


Forslagene ble enstemmig godkjent 
 
SAK 3: GODKJENNING AV ÅRSMELDING OG REGNSKAP FOR 2014 
 
Årsmelding og regnskap for 2014 var sendt ut som vedlegg til innkallingen. Daglig leder presenterte 
årsmelding og regnskap for 2014, inkludert revisors beretning. 
 


VEDTAK: 
Årsmelding og regnskap for 2014, inkludert revisors beretning, ble enstemmig godkjent uten 


kommentarer.  
 
SAK 4: VALG AV MEDLEMMER OG VARAMEDLEMMER I STYRET, FASTSETTELSE AV 


MØTEGODTGJØRING, VALG AV MEDLEMMER TIL VALGKOMITEEN, SAMT 
VALG AV REVISOR  


 
Valgkomiteens leder Terje Johansen presenterte sin innstilling: 
  


Styret  Innstilling fra Valgkomiteen:  


Leder  Frøydis Kristiansen  gjenvalg  
Nestleder  Tore Nilsen  ikke på valg  
Styremedlem 1  Ronny Gangnes  ikke på valg  
Styremedlem 2  Raymond Jørgensen  gjenvalg  
Styremedlem 3  Veslemøy Ottesen  ikke på valg  
Styremedlem 4  Ann Janette Hansen  ikke på valg  
Styremedlem 5  Lindy Hansen  gjenvalg  
      


Varamedlemmer      


Vara for leder  Eva Enkerud  gjenvalg  
Vara for nestleder  Anna-Karin Eriksson ikke på valg  
Vara for st.m 1  Tore Borger  ikke på valg  
Vara for st.m 2  Fredrik M. Haugerud gjenvalg  
Vara for st.m 3  Roy Prang  ikke på valg  
Vara for st.m 4  Jan-Erik Fredriksen  ikke på valg  
Vara for st.m 5  Andreas Rosenlund  nyvalg 


      


Valgkomite      


Valgkomite leder  Terje Johansen  velges neste årsmøte 
Valgkomite medl.1  Anita Isebakke  velges neste årsmøte 
Valgkomite medl.2  Svein Bråten  velges neste årsmøte 
  
 


Revisor  


Valgkomiteen innstiller Price Waterhouse som revisor.  
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VEDTAK: 
Valgkomiteens forslag til styre, varamedlemmer og revisor ble enstemmig vedtatt. Styrehonorar ble 


ikke justert. 
 


SAK 5: INSTRUKSER OG ENDRING AV SELSKAPSAVTALE 
 
Forslag til ny selskapsavtale, forslag til styreinstruks og forslag til valgkomiteinstruks ble diskutert. 


 
VEDTAK: 


Forslag til ny selskapsavtale ble enstemmig vedtatt med presisering av endring av tekst i 
Selskapsavtalens pkt 2.1. Forslag til styreinstruks ble enstemmig vedtatt. Forslag til 


valgkomiteinstruks ble enstemmig vedtatt med endring av tekst i pkt 1.2 til «Styret foreslår minst 3 
kandidater til valgkomiteen». Ny selskapsavtale sendes til rådmennene i eierkommunene med 


utgangen av september 2015 som frist for behandling i kommunestyrene. 
 
 


 
 
 
 
 
Dato:………………….  


 
Dato:………………….  


 
 
……………………………………. 


 
 
……………………………………. 


Signe Øye, Hobøl kommune Svein Olav Agnalt, Skiptvet kommune 
 
 
Dato:………………….  


 
 
Dato:………………….  


 
 
……………………………………. 


 
 
……………………………………. 


Thor Hals, representantskapets leder 
 


Tor Gunnar Jantsch, DaØ 
(Referent) 


 








Driftsassistansen	i	
Østfold	IKS	
Selskapsavtale	
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KAPITTEL I. SELSKAPSINFORMASJON 


1.1. SELSKAPETS  NAVN 


Driftsassistansen er et interkommunalt selskap, opprettet med hjemmel i lov om 


interkommunale selskaper lov av 29. januar 1999 nr. 6 (IKS‐loven). Selskapet er et 


selvstendig rettssubjekt registrert i Foretaksregisteret. 


 


1.2. DELTAKERE I SELSKAPET 


Selskapet eies av kommunene Askim, Eidsberg, Fredrikstad, Halden, Hobøl, Hvaler, Marker, 


Moss, Rakkestad, Rømskog, Rygge, Råde, Sarpsborg, Skiptvet, Spydeberg, Trøgstad og Våler. 


 


1.3. SELSKAPETS  HOVEDKONTOR 


Selskapets hovedkontor er i Fredrikstad kommune. 


 


1.4.  SELSKAPETS  FORMÅL 


Selskapet skal utføre og formidle tjenester og produkter knyttet til de kommunale vann og 


avløpstjenestene innen driftsassistanse/driftsansvar, planarbeid, kvalitetsarbeid, beredskap, 


prøvetaking og rapportering, kontroll og tilsyn, prisforespørsler, rådgivning og kompetanseutvikling. 


 


   







KAPITTEL II. ANSVAR OG FINANSIERING 


2.1. EIERANDEL OG DELTAKERANSVAR 


Deltakernes ansvar for selskapets forpliktelser tilsvarer eierandelen. Deltakerkommunenes 


eierandel er bestemt ut ifra modellen nedenfor. Prosentvis innbyggertall justeres pr. 01.01. 


hvert fjerde år fra 2014:  


 Kommune  Innbyggertall 01.01.2014  Eierandel i % 


0106 Fredrikstad  77 591  14,12 
0105 Sarpsborg  54 059  11,99 
0104 Moss  31 308  9,96 
0101 Halden  30 132  9,85 
0124 Askim  15 430  6,49 
0136 Rygge  15 101  6,47 
0125 Eidsberg  11 323  6,12 
0128 Rakkestad  7 974  4,8 
0135 Råde  7 104  4,72 
0123 Spydeberg  5 620  3,57 
0122 Trøgstad  5 366  3,55 
0138 Hobøl  5 187  3,53 
0137 Våler (Østf.)  4 978  3,51 
0111 Hvaler  4 386  3,45 
0127 Skiptvet  3 727  3,4 
0119 Marker  3 596  3,39 
0121 Rømskog  672  1,08 


Sum  283 554  100 


 


 


2.2. FINANSIERINGSMODELL 


Følgende finansering legges til grunn ved uttak av tjenester fra selskapet: 


Finansieringsmodellen er tredelt 


1. Hver av eierne betaler et likt grunnbeløp som samlet utgjør inntil 5 % av selskapets brutto 


budsjett. Beløpet fastsettes av representantskapet hvert 4. år. 


2. Innskudd etter eierandel, som fastsettes av representantskapet hvert år. 


3. Salg av tjenester 


 


 


   







KAPITTEL III. STYRINGSSTRUKTUR 


3.1.  REPRESENTANTSKAPET 


Representantskapet er selskapets øverste myndighet. 


Representantskapet består av en representant fra hver kommune som til sammen utgjør 


selskapets øverste eierorgan. Vedkommende kommunestyre velger selv sitt 


representantskapsmedlem med personlige varamedlemmer. Funksjonstiden følger 


kommunestyreperioden.  


Representantskapet velger både leder og nestleder. 


Representantskapet følger IKS‐lovens §§ 8 og 9 for innkalling og saksbehandling. 


Representantskapet er vedtaksdyktig når deltakerne som er til stede utgjør minst 2/3 av 


stemmene. Som representantskapets beslutning gjelder flertallsavgjørelse. Ved 


stemmelikhet er møtelederens stemme avgjørende. 


 


Representantskapet har til sammen 73 stemmer, der hver representant har antall stemmer 


etter følgende fordeling:  


 Kommune  Antall stemmer


0106 Fredrikstad  7


0105 Sarpsborg  7


0104 Moss  7


0101 Halden  7


0124 Askim  5


0136 Rygge  5


0125 Eidsberg  5


0128 Rakkestad  4


0135 Råde  4


0123 Spydeberg  3


0122 Trøgstad  3


0138 Hobøl  3


0137 Våler (Østf.)  3


0111 Hvaler  3


0127 Skiptvet  3


0119 Marker  3


0121 Rømskog  1


Sum 73


 


Styreleder og daglig leder har i plikt til å møte i representantskapet. 


 







3.2.  REPRESENTANTSKAPETS OPPGAVER 


Representantskapet trer ordinært sammen 2 ganger årlig; etter at revidert regnskap 


foreligger og når grunnlaget for kommende budsjettrammer er klart. 


Representantskapsmøtet behandler: 


 Årsmelding og regnskap 


 Disponering av driftsresultatet 


 Handlings‐ og økonomiplan og årsbudsjett 


 Tilskudd fra deltakerne 


 Fastsettelse av eierstrategi (hvert 4. år) 


 Valg av revisor (hvert 4. år) 


 Valg av valgkomite (hvert 4. år) 


 Valg av styre etter forslag fra valgkomiteen (hvert 2. år) 


 Godtgjøring til styret 


 Andre saker som er forberedt ved innkallingen 


 


3.3.  VALGKOMITE 


Representantskapet fastsetter bestemmelser for valgkomite. 


 


3.4.  STYRET 


Styret skal ha 7 eiervalgte medlemmer og 3 numerisk valgte varamedlemmer. 


Styremedlemmene velges for 2 år av gangen. Representantskapet velger styrets leder og 


nestleder. Styret fungerer inntil nytt styre er valgt og konstituert. 


Daglig leder eller representantskapsmedlem kan ikke være medlem av styret. 


Styret følger IKS‐lovens §§ 11 og 12 for innkalling og saksbehandling. 


Styret er beslutningsdyktig når minst 4 eiervalgte medlemmer er til stede, herunder enten 


leder eller nestleder. 


Hvert styremedlem har en stemme og som styrets beslutning gjelder flertallsavgjørelse. Ved 


stemmelikhet er møtelederens stemme avgjørende.  


Daglig leder har rett og plikt til å være til stede, med tale‐ og forslagsrett, på styremøtene. 


De ansattes representanter har møte‐ og talerett i tråd med kommunelovens § 26, og når 


slik rett fremgår av avtale mellom partene i arbeidslivet. Antall ansatte i selskapet vil påvirke 







de ansattes representasjon i styret, jfr. § 10 i IKS‐loven.  Daglig leder og daglig leders 


stedfortreder kan ikke representere de ansatte i styret. 


 


3.5.  STYRETS OPPGAVER 


Styret skal sørge for at: 


 selskapet drives i tråd med eiers formål og selskapets styringsdokumenter, og 


innenfor vedtatte budsjetter 


 representantskapets vedtak og retningslinjer gjennomføres og etterfølges 


 selskapet er organisert på en slik måte at virksomheten drives mest mulig 


kostnadseffektivt 


 selskapets regnskapsføring og formuesforvaltning er gjenstand for betryggende 


kontroll 


Styret ansetter daglig leder for selskapet, og fastsetter de retningslinjer som daglig leder skal 


følge. Styret fører tilsyn med daglig leders ledelse av virksomheten. 


Styrets leder er selskapets representant under lønnsforhandlinger. 


De ansattes representanter i styret kan ikke delta ved behandling av saker som gjelder 


arbeidsgivers forberedelse til forhandlinger med arbeidstakerne, arbeidskonflikter eller 


rettstvister med arbeidstakerorganisasjoner. 


 


3.6.  DAGLIG LEDER 


Daglig leder forestår den daglige ledelsen av selskapets drift, og har ansvar for at de pålegg 


og retningslinjer som gis av styret følges opp. 


Daglig leder er sekretær for styret og har ansvar for at de saker som legges frem til 


behandling er forsvarlig utredet. 


Daglig leder rapporterer til styret og skal holde styret orientert om alle forhold av betydning 


for virksomheten. 


Daglig leder forestår den daglige personalforvaltning. 


Saker av uvanlig art eller av stor betydning for selskapet inngår som hovedregel ikke i den 


daglige ledelse, jfr. IKS‐lovens § 14, tredje ledd. 


Daglig leder anviser selskapets utgifter. Utgifter til daglig leder personlig eller i saker hvor det 


foreligger inhabilitet anvises av styrets leder. 


 


   







KAPITTEL IV. FORVALTNING 


4.1.  SELSKAPETS  REPRESENTASJON 


Styret representerer selskapet utad og tegner dets firma. 


Styret kan beslutte at styrets leder og daglig leder sammen kan tegne dets firma. 


Daglig leder representerer selskapet utad i saker som faller inn under dennes myndighet. 


 


4.2.  REGNSKAPSFØRING OG REVISJON 


Styret velger om selskapets regnskaper avlegges etter de til enhver tid gjeldende kommunale 


regnskapsprinsipper eller regnskapsloven. 


Representantskapet velger revisor for selskapet. 


 


4.3.  BUDSJETT OG REGNSKAP 


Representantskapet skal behandle selskapets regnskap og budsjett i tråd med § 5 i ”Forskrift 


om årsbudsjett, årsregnskap og årsberetning for interkommunale selskaper”. 


Styrets forslag til økonomiplan og budsjett skal oversendes eierne innen 15. september før 


budsjettåret. 


 


4.4.  LÅNERAMME 


Selskapet kan ta opp lån for finansiering av vedtatte investeringer. Representantskapet 


vedtar rammene for selskapets låneopptak. Låneopptaket skal fremkomme i 


handlingsplanen. 


Rammen for selskapets samlede låneopptak er begrenset oppad til 0,5 millioner kroner. 


 


4.5.  GODTGJØRELSE  TIL REPRESENTANTER  I STYRENDE ORGANER 


Representantskapet fastsetter godtgjørelse til styret og styreleder. 


 


 


 


   







KAPITTEL V. OM SELSKAPSAVTALEN 


5.1.  ENDRING AV SELSKAPSAVTALEN 


Representantskapet kan foreslå endringer i selskapsavtalen med 2/3 flertall.  Endringer som 


omfatter IKS‐lovens § 4, tredje ledd, krever tilslutning av eierne gjennom likelydende vedtak 


i de respektive kommunestyrer/bystyrer. 


 


5.2.  UTVIDELSE AV SELSKAPET 


Selskapet kan bare utvides ved enstemmig beslutning av eierne. Det samme gjelder for 


sammenslutning med annet selskap. 


 


5.3.  UTTREDEN FRA SELSKAPET 


En deltaker kan med skriftlig varsel si opp sitt deltakerforhold. Oppsigelsen trer i kraft et år 


etter utgangen av året hvor oppsigelsen meldes. Ny selskapsavtale sendes til godkjenning i 


eierkommunene. 


Uttreden reguleres av IKS‐lovens § 30. 


 


5.4.  OPPLØSNING AV SELSKAPET 


En eventuell oppløsning av selskapet følger IKS‐lovens § 32 om oppløsning. 


Ved oppløsning fordeler eierkommunene selskapets eiendeler, og er forholdsmessig 


ansvarlig for andel av selskapets forpliktelser i samsvar med eierandel. 


 


5.5.  IKRAFTTREDELSE 


Denne selskapsavtalen trer i kraft 01.01.2016. 


 


5.6.  TVISTER 


Ved tvist om tolkning av denne selskapsavtalen skal lov om interkommunale avtaler gjelde 


foran selskapsavtalen. 


Ved tvist søkes dette løst gjennom mekling mellom partene. 


Verneting er i den rettskrets hvor selskapet har sitt hovedkontor. 


   







5.7.  ANDRE BESTEMMELSER 


For selskapet gjelder den til enhver gjeldende lov om interkommunale selskaper. 


I tillegg til selskapsavtalen danner eierstrategien selskapets styringsdokumenter. 


Selskapsavtalen signeres i 18 eksemplarer, hvorav eierne beholder ett eksemplar hver og ett 


eksemplar beholdes av selskapet. 


 


Kommune  Vedtatt i kommunestyre  Ordførers underskrift 


0106 Fredrikstad     


0105 Sarpsborg     


0104 Moss     


0101 Halden     


0124 Askim     


0136 Rygge     


0125 Eidsberg     


0128 Rakkestad     


0135 Råde     


0123 Spydeberg     


0122 Trøgstad     


0138 Hobøl     


0137 Våler (Østf.)     


0111 Hvaler     


0127 Skiptvet     


0119 Marker     


0121 Rømskog     
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PROSESS 


REPRESENTANTSKAPSMØTE 


Representantskapet for Indre Østfold Utvikling IKS vedtok 10.11.14 å nedsette et strategiutvalg for 


utarbeidelse av eierstrategi for selskapet:  


«Det utarbeides eierstrategi for Indre Østfold Utvikling IKS. Selskapet er ansvarlig for kostnadene 


knyttet til arbeidet gjennom Prosjekt Eierskap og har avsatt kr. 100.000 til dette arbeidet i 


årsbudsjett for 2015. Det skal opprettes en styringsgruppe for arbeidet. Representantskapets leder 


og styreleder gis fullmakt til å utpeke medlemmer i styringsgruppen.» 


STRATEGIUTVALGET 


Representantskapsleder og styreleder kom frem til følgende sammensetning: 


 Thor Hals 


 Erik Unaas 


 Kjersti N. Nilsen 


 Bjørn Sjøvold 


 Einar Evensen 


 Signe Øye 


 Bjørn Winther Johansen 


 Åsmund Kobbevik (sekretær)  


 


PROSESS 


Strategiutvalget møttes første gang 20.01.15 og har totalt gjennomført 4 møter. Som en del av 


arbeidet har strategiutvalget fulgt opp den avsluttende prosessen for ferdigstillelse av strategisk 


næringsplan. 


I strategiarbeidet er det gjennomført følgende møtepunkter 


 20. januar Møte i strategiutvalget 


• 02. februar Møte i strategiutvalget. Gjennomgang av strategisk næringsplan. 


• 05. mars Møte i strategiutvalget. 


• 05. mars Møte med referansegruppen, ordførere og rådmenn. 


• 26. mars Møte i strategiutvalget 


• 20. april Eiermøte 


• 28. april Møte i representantskapet 


 


Representantskapet sender eierstrategien ut som høringssak til kommunestyrene. Revidert 


selskapsavtale sendes samtidig ut som beslutningssak til kommunestyrene. 


 


  







EIERSTRATEGI OVERFOR INDRE ØSTFOLD UTVIKLING IKS 


HENSIKT 


Indre Østfold Utvikling IKS (heretter IØU) ble etablert 01.01.13. med motiv om å få til en mer 


samordnet og sterkere satsning på utvikling av regionen.  


Indre Østfold Utviklingsfond, Kompetanseforum AS, deler av aktiviteten i Østfold bedriftssenter AS og 


Reiseliv Indre Østfold ble overført til ett selskap, for å få en mer slagkraftig og effektiv struktur. Som 


en del av bakgrunnen skulle selskapet gi Indre Østfold et samlet ansikt utad, og bidra til oppbygging 


av et godt omdømme. 


Selv om Indre Østfold oppfattes som en attraktiv region er det andre regioner som vokser raskere, og 


som får mer oppmerksomhet og mer investeringer. Regional utvikling har betydning for 


innbyggernes levekår og næringslivets verdiskapning. Flere utviklingsprosjekter krever kompetent 


oppfølging. Innen samfunnsområder som samferdsel og næringsliv er regionalt perspektiv 


nødvendig. Indre Østfold Utvikling IKS er eierkommunenes verktøy i dette.  


I hovedsak skal eierkommunenes investering i selskapet lede til vekst i antall arbeidsplasser, flere 


besøkende og økt bosetting i regionen. Indre Østfold skal gjennom arbeidsplassvekst posisjonere seg 


som en attraktiv region – for innbyggere, næringsliv og besøkende. 


 


KJERNEVIRKSOMHET 


Selskapet er kommunenes fagressurs knyttet til næringsutvikling i et regionalt perspektiv. Gjennom 


Strategisk Næringsplan 2015-2020 er det definert hvordan selskapet samvirker med kommunenes 


kompetanse på området, men også innenfor tilliggende fagfelt som plan og kultur. Koordinering av 


tiltak, kunnskapsdeling og erfaringsutveksling står sentralt i dette arbeidet.  


 


FAGRESSURS FOR KOMMUNENE 


Selskapet bistår ut fra et regionalt verdiskapingspotensial inn i kommunenes arbeid med lokale 


næringsplaner og/eller kommuneplaner. 


Selskapet deltar etter kapasitet i næringsutvalg, kommunenes tiltak som frokostmøter o.l. 


Selskapet påtar seg utviklingsprosjekter/oppgaver innenfor selskapets kjernevirksomhet etter 


henvendelse fra kommunene. Ut fra tilgjengelig kompetanse og kapasitet vurderes det hvorvidt dette 


kan utføres innenfor grunnfinansiering eller faktureres kommunene som oppdrag. 


Selskapet bistår kommunene etter kapasitet som rådgiver, deltaker i styringsgrupper o.l. i utvikling 


og gjennomføring av prosjekter/oppgaver innenfor selskapets kjernevirksomhet. 


  







PÅDRIVER FOR NÆRINGSUTVIKLING 


Selskapet er kontaktpunkt for eksisterende næringsliv knyttet til etablering i regionen, og som 


rådgiver knyttet til bedriftsutvikling koblet til virkemiddelapparatet. Selskapet samarbeider med 


andre aktører knyttet til etablering av virksomhet med henvisningskompetanse. 


Selskapet utvikler og iverksetter nettverk og klyngeaktiviteter for næringslivet. Dette representerer 


selskapets viktigste innsatsområde i arbeidet med arbeidsplassvekst, og omfatter i det vesentligste 


små og mellomstore bedrifter innenfor bransjer og verdikjeder med særlig potensial for vekst. 


Tilbudet kommuniseres som del av kommunenes kommunikasjon knyttet til næringsliv på web og 


gjennom selskapets egne kommunikasjonskanaler som web, sosiale medier og trykk. 


Selskapet forventes å være en pådriver for å hente eksterne investorer til Indre Østfold og skal 


markedsføre regionale næringsarealer. 


 


REGIONAL INFORMASJON, REPRESENTASJON OG PR 


Selskapet deltar som kommunenes og regionens representant der dette er naturlig. Eksempler på 


dette er Samarbeidsalliansen Osloregionen, Regionalpark Haldenkanalen, Østfold fylkeskommune, 


Høgskolen i Østfold o.l. 


Selskapet skal sette dagsorden, og utvikle og gjennomføre møteplasser og konferanser knyttet til 


kjernevirksomheten. Målgrupper er næringsliv samt politisk og administrativ ledelse i kommunene. 


Selskapet skaper og gjennomfører øvrige tiltak som bygger opp under realisering av formålet. Dette 


kan være informasjonsarbeid, profilering av regionen via internett og facebook, kompetansehevende 


tilbud med mer. 


Markedsføring av regionen skal utvikles som innsatsområde. 


 


FELLESTJENESTER FOR BESØK- OG OPPLEVELSESNÆRINGEN (TIDL. REISELIV INDRE ØSTFOLD) 


Selskapet driver reiselivsportalen www.visitindre.no med tilhørende sosiale media. Selskapet gir 


etter behov ut trykksaker og deltar på aktuelle reiselivsmesser, konferanser og kurs. Tilbudet søkes i 


størst mulig grad medfinansiert av næringslivet, men til en subsidiert pris som følge av kommunenes 


grunnfinansiering.  


Selskapet er på vegne av kommunene medeier i det fylkesovergripende destinasjonsselskapet Visit 


Østfold AS. Selskapet er også representert i selskapets styre. Kommunene betaler årlige driftsbidrag 


fordelt etter innbyggertall til Visit Østfold AS etter beslutning i selskapets generalforsamling. 


 


 



http://www.visitindre.no/





SEKRETÆRIAT FOR REGIONRÅDET 


Som sekretær for regionrådet tilrettelegger IØU for møter i Regionrådet og Regionrådets 


arbeidsutvalg (AU). Dette følges opp med løpende dialog med rådmannsgruppen og kommunene for 


øvrig. IØU legger frem rapportering og planer for Regionrådets virke. 


Sekretariatet har også en samordningsfunksjon for gjennomføring av IKSenes 


representantskapsmøter, og publisering av sakspapirer.  


Følgende områder skal håndteres av regionrådet og selskapet i fellesskap: 


 Samferdsel som innsatsområde. Dette skal ivaretas i dialogen i AU. En avklaring rundt 


grensedragninger skal formaliseres.1 


 Representasjon på strategiske møteplasser. Dette skal drøftes som et fast punkt i AU, med 


rapportering til regionrådet. 


 


FORUTSETNINGER 


Indre Østfold Utvikling er et regionalt utviklingsselskap som med bakgrunn i et kompetent fagmiljø og 


nettverk realiserer en langsiktig utviklingsstrategi for Indre Østfold forankret i gjeldende kunnskaps- 


og erfaringsbaserte modeller (f.eks. Telemarksforskning). Arbeidet bygger på en felles 


kunnskapsplattform, bygd på forskning knyttet til drivere og innsatsområder for regional utvikling 


med hensyn til næringsliv, befolkningsvekst og besøkende. 


Selskapet definerer i hovedsak selv tiltak og prosjekter som gjennomføres i tråd med selskapets 


strategi og metode. Selskapet jobber innenfor innovasjonssystemet (næringsliv, FoU og virkemidler) 


med tilhørende finansieringsmuligheter regionalt og nasjonalt. 


Selskapets tilbud og tiltak baseres dels på faste tjenester til kommunene og dels oppdragsbaserte 


tjenester knyttet til aktiviteter og prosjekter. Salg av tjenester skal i primært skje til 


deltakerkommunene og deres eide selskaper og samarbeid. Faste funksjoner for eierkommunene kan 


innarbeides, men må konsekvensvurderes. 


Eierne skal sørge for at IØU har tilstrekkelige rammer for å utføre sine tjenester.  


Eierne skal bidra med kommunale fagressurser i tråd med gjeldende Strategisk Næringsplan med 


tiltaksplan. Selskapets og eierkommunenes samlede innsats kan legges til grunn for den egenandel 


som oppgis ved søknad om prosjektmidler. 


I tråd med avtalte budsjettrammer, inngåtte avtaler og tildelte prosjektmidler kan IØU benytte 


underleverandører, for å sikre at selskapet til enhver tid har kapasitet og kompetanse til å utføre de 


aktuelle oppdragene. 


  


 


 


                                                                   
1 Se også kulepunkt 2 under avsnitt om utviklingsområder. 







STYRINGSPRINSIPPER 


Prinsippene som eierne legger til grunn for styring av og samhandling med selskapet er nedfelt i 


Interkommunal Eierskapsmelding for Indre Østfold. 


Representantskapet er IØU sitt eierorgan. Hver eierrepresentant har ansvar for å rapportere til sitt 


kommunestyre og innhente kommunestyrets syn på aktuelle saker. 


Selskapets representantskap og styret kan ta initiativ til å avholde eiermøter. Eiermøtene benyttes til 


å utveksle informasjon fra virksomheten, drøfte selskapets rammebetingelser og gi styringssignaler. 


Møtene skal forberedes med utsendelse av informasjon og spørsmål til avklaringer på forhånd. 


Representantskapets leder og styreleder kan gjensidig kalle inn til dialogmøter mellom 


representantskapets leder, styreleder og evt. daglig leder, for å følge opp kontakten mellom 


selskapet og eierne. 


Regionrådet er en viktig bestiller overfor selskapet, men har ingen formell eierstyringsfunksjon. 


Regionrådsmøtet er en arena hvor selskapet forventes å utøve sin pådriverrolle. Daglig leder for IØU 


møter fast i Indre Østfold Regionråd. 


Strategisk Næringsplan for Indre Østfold har en beskrivelse av mål, aktiviteter og oppnåelser som 


speiler intensjonen med etableringen av IØU. Regionrådet er bestiller av næringsplanen, og IØU skal 


lede kommunenes arbeid med å revidere næringsplanen2. Eierne forventer at IØU implementerer 


næringsplanens målsettinger og tiltak i sine egne planer, og legger dette samtidig inn som en del av 


rapporteringsgrunnlaget overfor eierne. 


 


ØKONOMI 


Selskapets basisfinansiering er kr 50,- pr innbygger og pr. 01.01.15 2 580 000,-.3 


For selskapets levering forutsettes en maksimal utnyttelse av de totale ressurser som legges i 


selskapet, og at dette danner grunnlag for regional vekst gjennom samhandling med næringsliv, 


offentlige virkemidler og forsknings- og utdanningsinstitusjoner. 


Det forventes at selskapet arbeider for å finne partnerbedrifter som deltar i finansieringen av 


nettverk og prosjektbasert satsning.4 


Det forutsettes at selskapet har en finansforvaltning som gir tilfredsstillende avkastning uten at det 


innebærer en vesentlig finansiell risiko for selskapet. Forvaltningen skal videre sikre lave 


finansieringskostnader og god likviditet. Selskapets formuesforvaltning skal i henhold til § 13 i lov om 


interkommunale selskaper være gjenstand for betryggende kontroll. 


IØU fikk ved etableringen overført aksjer i tre selskaper5 med en samlet balanseført verdi pålydende 


377 404 (2014). Det legges til grunn at styret ivaretar rollen som aksjonær, med deltakelse på 


generalforsamling og med forslagsrett på nye styremedlemmer. 


                                                                   
2 Næringsplanen revideres hvert 4. år, med vedtak i kommunestyrene. Tiltaksplanen er et administrativt 
avtaledokument mellom styret for selskapet og rådmannen i hver av eierkommunene. Tiltaksplanen revideres 
årlig, der regionrådet er høringsinstans. 
3 Sekretæroppdraget for Regionrådet finansieres utenom dette. 
4 Gjentas under utviklingsområder 







UTVIKLINGSOMRÅDER 


I forlengelsen av arbeidet med eierstrategi forventes det at 


 Styret foreslår en rutine for å revidere næringsplanens tiltaksdel, og foreslår en plan for 


oppfølging av selskapets og kommunenes forpliktelser. Plan og rutine legges frem for 


rådmannsgruppen til felles overenskomst. 


 Styret kommer med anbefaling om organisering av en mulig utrederfunksjon knyttet til 


samferdsel, som en tilknytning til sekretærrollen for Regionrådet. Dette som en følge av at 


samferdsel er et av regionrådets viktigste politikkområder. 


 Selskapet utarbeider, i samarbeid med regionrådets arbeidsutvalg, en 


kommunikasjonsstrategi. Kommunikasjonsstrategien skal tydeliggjøre selskapets rolle og 


regionrådets rolle i det regionale kommunikasjons-, representasjons- og 


markedsføringsarbeidet. Kommunikasjonsstrategien skal legges inn i 


rapporteringsgrunnlaget overfor eierne. 


 Selskapet arbeider for å finne partnerbedrifter som deltar i finansieringen av nettverk og 


prosjektbasert satsning. 


 Selskapet avgir fast rapportering i forhold til overordnet hensikt (arbeidsplassvekst) og de 


forventninger som er formulert i tilknytning til kjernevirksomheten. 


 


                                                                                                                                                                                                                
5 Opplevelsesenteret Østfoldbadet AS (0,36% - 75 000,-), Østfoldforskning AS (8,33% - 250 000,-) og Visit 
Østfold AS (13,20% - 52 404,-). Eierandel og balanseført verdi 2014 i parentes. 
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Bakgrunn 
Formålet med etablering av Regionalpark Haldenkanalen var «å skape økt samarbeid om ivaretakelse og 
videreutvikling av natur- og kulturverdier langs Haldenkanalen, som grunnlag for nærings- og stedsutvikling».   
Videre skulle Regionalpark Haldenkanalen bidra til utvikling av et rikt reiseliv og kulturtilbud og oppnå 
resultater gjennom samarbeid på tvers av kommune- og fylkesgrenser, og mellom næringer og sektorer. 


Til grunn for arbeidet ligger en 10-årig samarbeidsavtale 2012-2022, «Charteret». I den innledende delen av 
charteret er opplistet en del prinsipper som skal legges til grunn, og her heter det i punkt 9: «Charteret skal 
evalueres etter de første 3 år, men 10-årsperspektivet skal alltid legges til grunn».  Med dette som bakgrunn ble 
det vedtatt gjennomført en egenevaluering av organisasjonen høsten 2014, med påfølgende rådsbehandling og 
beslutning våren 2015. 


Mimir as ble engasjert til arbeidet som bestod av følgende deler: 


- gjennomføring av intervju med representanter for brukere og eiere (Telemarksforsking) 
- gjennomføring av en evalueringssamling med råd, styre og arbeidsgruppe 
- utarbeiding av en evalueringsrapport med anbefalinger 


Både styret og rådet har vært av den oppfatning at det i tillegg til Mimir-rapporten var nødvendig med en 
ytterligere organisatorisk vurdering som grunnlag for anbefaling til rådet.  


Evalueringsutvalget 
Styret nedsatte i møte 09.02.2014 et evalueringsutvalg bestående av: 


Jan- Erik Erichsen 
Trygve Tamburstuen 
Steinar Fundingsrud 
Kjersti Berg Sandvik 
Vidar Østenby (sekretær) 


Evalueringsutvalget ble gitt frist til 20.03.15 med å legge fram en rapport bestående av: 


1. Oppsummering av eksisterende dokumentasjon 
2. Vurdering av organisatoriske sider ved organisasjonen 
3. Nødvendig kommunikasjon til eiere og aktører  
 
Utvalget har vært ledet av Jan- Erik Erichsen og har hatt 4 møter, samt et forberedende møte med styrets 
arbeidsutvalg.  


Oppdraget 
Evalueringsutvalget har valgt å tolke oppdraget til å inneholde: 


o vurdering av måloppnåelse 
o vurdering av planlegging og gjennomføring 
o vurdering av samarbeid og styring 
o gjennomgang av interessentenes vurderinger 
o forslag om nødvendige endringer/revisjoner 


 
Parken ble etablert 2012, men i siste halvdelen av dette året og i 2013 var hovedfokuset videreføring av 
allerede igangsatte eller vedtatte aktiviteter. Det legges til grunn for vurderingene at Regionalpark 
Haldenkanalen i praksis kun har hatt ett ordinært virkeår med avklart administrasjon og vedtatte strategier.  
De regionalparkprosjektene som i dag er etablert, har vært gjennom møysommelige prosesser i forkant. Dette 
ser også ut til å være viktig for nettopp å skape felles forståelse av innholdet i begrepet regionalpark. 
 


Konklusjon 
Med bakgrunn i de vurderinger som er gjort, sammenholdt med erfaringer fra andre steder og anbefalinger 
fra Mimir, mener evalueringsutvalget det er grunnlag for videre drift av regionalparken. Dette forutsetter 
imidlertid enkelte konkrete endringer og en spissing av innsatsen, slik som beskrevet nærmere nedenfor. 
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1. Oppsummering av eksisterende dokumentasjon 
 


- Charter 2012-2022, vedtatt av alle eierne 
- Næringsanalyse for Regionalpark Haldenkanalen (NILF) 
- Landskapsressursanalyse Regionalpark Haldenkanalen (Aurland Naturverkstad) 
- Merkevarestrategi Regionalpark Haldenkanalen (Odin Media) 
- Regionalpark Haldenkanalen – strategidokument ver 2.0 
- Regionalpark Haldenkanalen – årsmelding og regnskap 2012-2013 
- Rapport evalueringssamling Regionalpark Haldenkanalen (Mimir) 
- Resultatoversikt gjennomførte aktiviteter 2014 
- Regnskapssammendrag 2014 
- Budsjett og handlingsplan 2015 
- Regionalparker i Norge – hva er oppnådd og hva er merverdien? (Distriktssenteret) 
 
I tillegg til eksisterende dokumentasjon har evalueringsutvalget fått utarbeidet en regnskapssammenstilling 
som i hovedposter viser hva pengene i perioden har blitt brukt til (vedlegg). Det er også utarbeidet en oversikt 
over andre samarbeidsorganer som jobber med beslektede oppgaver og geografi.  
 
Utvalget mener det er en relativt god balanse mellom ressurser brukt til egenadministrasjon, utredninger og 
konkrete tiltak, og viser i denne sammenheng til oversikten i vedlegget. Av midler til tiltak er mye knyttet opp 
mot øremerkede midler gitt i form av søknader. Det bemerkes at det er brukt mye midler til båtrelaterte 
aktiviteter, noe som har vært i tråd med de innledende føringer i arbeidet. Med hensyn til planlegging og 
gjennomføring for øvrig henvises det til et senere punkt i evalueringen 
 
Distriktssenteret har fått utarbeidet en vurdering av regionalpark som samarbeidsform ved å granske tre 
etablerte regionalparker og tre parker under etablering, og har gjort funn og vurderinger som sammenfaller og 
underbygger de vurderinger evalueringsutvalget  har gjort. 
 
Konklusjon 
Med de utarbeidede tilleggene mener utvalget det foreligger tilstrekkelig dokumentasjon for å gjøre de 
vurderinger evalueringsutvalget er bedt om. 
 
 


2. Vurdering av organisatoriske sider ved organisasjonen 


2.1 Måloppnåelse 
 
Beskrivelse 
Målbeskrivelse finner vi i charteret og dokumentasjonen fra det innledende arbeidet med regionalparken. 
Målene er tydeliggjort gjennom arbeidet med strategiene og de årlige handlingsplanene. I praksis kan 
målformuleringen tolkes slik at regionalparken skulle bidra til større aktivitet, mer besøkende, flere bedrifter og 
økt bolyst basert på natur- og kulturverdier i regionen. Vurdering av måloppnåelse må gjøres ved å 
sammenholde de vedtatte målene med de beskrevne resultatene i rapportene som er framlagt, og ikke først og 
fremst med den generelle oppfatningen av regionalparken. 
 
 
Vurdering  
På tross av at mange oppfatter etableringen av regionalparken som dårlig forankret, så gis det likevel uttrykk 
om at forventningene var store. Evalueringsutvalget mener at en i starten ønsket å favne for vidt, og at det 
dermed var vanskelig å få et felles fokus. Mange fine ord preger både charteret og målbeskrivelsene, 
formuleringer som er utformet mer med utgangspunkt i programmer og søkekriterier enn i praktisk gjennom-
føring.  
 
I de to første driftsårene var hovedfokus på videreføring og avslutning av aktiviteter igangsatt av andre, noe 
som også fremgår av den økonomiske oversikten. Etter at strategiene ble utformet og vedtatt, arbeider parken 
langt mer som tilrettelegger og er mindre synlig i forhold til konkrete aktiviteter. 
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På mange områder har organisasjonen levert resultater i henhold til vedtatte mål, men disse har ikke vært 
synlige nok til å skape entusiasme og få til et samlende fokus. Både vedtatte strategier og anbefalinger fra 
Mimir tilsier et større fokus på tilrettelegging og mindre fokus på gjennomføring. Dette kan være vanskelig når 
det også er et stort behov for å være synlig og skape konkrete resultater. Utvalget mener utviklingen i denne 
sammenheng har vært positiv, men at det fortsatt er behov for å tydeliggjøre sin rolle.  
 
Konklusjon 
Regionalparken har ikke klart å få til det samlende fokus som var forutsetningen, og mange stiller seg tvilende 
til effekten av de ressursene som er lagt ned. Utvalget mener det er oppnådd resultater i henhold til det styret 
har vedtatt, men at dette er kommunisert ut i for liten grad. Det foreligger planer om en rekke gode tiltak, men 
utvalget stiller spørsmål ved om det fortsatt skal satses så bredt som til nå. Det vil opplagt være noe å hente på 
en smalere satsing, og på de tiltak og de aktører som har ambisjoner. Færre aktiviteter med tydeligere mål vil 
være å foretrekke. Organisasjonen må i det videre også skape en større forankring i kommuneadministrasjon, 
blant innbygger og i næringen. Oppsummert mener evalueringsutvalget at det er lagt grunnlag for et arbeid 
som bør fortsette. 
 
2.2 Planlegging og gjennomføring 


 
Beskrivelse 
Innledende planlegging og forankring ble gjort i forbindelse med utarbeiding av charteret. Som en naturlig og 
nødvendig oppfølging startet arbeidet med de vedtatte analyser. Det ble utarbeidet en næringsanalyse, en 
landskapsressursanalyse og en merkevarestrategi. I disse prosessene ble det gjort et grundig arbeid i forhold til 
forankring, men med svært varierende oppslutning. På bakgrunn av de utarbeidede dokumentene startet 
prosessen med strategi- og handlingsplan. 
  
Gjennomføring av planlagte tiltak ble i oppstartsfasen utført av arbeidsgruppen, men ble etter ansettelse av 
daglig leder mer overlatt til administrasjonen. I 2014 har arbeidsgruppen igjen fått et større ansvar for 
gjennomføring, og mange av de planlagte tiltak er gjennomført av representanter i gruppen eller miljøer som 
disse representerer.  
 
Vurdering  
Mange mener at forankringen har vært for dårlig. Utvalget mener det er lagt til rette for bred forankring, men 
at oppslutningen om disse aktivitetene har vært for dårlig. Dette er delvis parkens ansvar, men også et ansvar 
den enkelte kommune og aktør må ta ansvar for. Forankringen og oppslutningene om aktivitetene har også 
vært svært forskjellig i de deltakende kommunene. Evalueringsutvalget foreslår nedenfor tiltak for å forbedre 
dette. 
 
Det er også en gjennomgående oppfatning at det er brukt for mye ressurser på planer og analyser, og at det er 
praktisk handling som er nødvendig. Utvalget støtter bare delvis denne oppfatningen, og mener ressursbruken 
på planlegging har vært akseptabel. Det kan imidlertid synes vanskelig å se sammenhengen mellom det som er 
gjort i analysefasen og det som gjøres i handlingsfasen. En del av prosessene knyttet til analysefasen må kunne 
betegnes som mindre vellykkede, og skapte mer avstand enn nærhet til parken som organisasjon. Det ble brukt 
mye både tid og penger på prosesser som skulle skape entusiasme, men som ikke gjorde det.  
 
I den innledende fasen har parken famlet og ikke funnet sin rolle, noe som også understrekes i rapporten fra 
Mimir. Det har vært en vanskelig balansegang mellom det å være operativ og synlig, og det å være 
tilrettelegger og lite synlig. Det er enighet om at det er Haldenkanalen som er merkevaren og ikke 
Regionalparken. Mimir understreker at tilretteleggerrollen er den viktigste for parken, men dette må likevel 
ikke medføre at parken ikke er synlig. Selv der parken finansierer og initierer tiltak, har den vært lite synlig, noe 
som undergraver berettigelsen av organisasjonen. 
 
Strategidokumentet konkluderer med at arbeidet med merkevare og opplevelsesnæring skal prioriteres i den 
første perioden. Stedsutvikling og primærnæring har vært prioritert ned, noe som fortsatt synes riktig. 
 
Konklusjon 
Det er etter evalueringsgruppens oppfatning ikke nødvendig med flere planer eller prosesser. Det må 
prioriteres synlige aktiviteter som forsterker opplevelsen av delaktighet og mulighet til påvirkning.  Gruppen 
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mener også det er hensiktsmessig å leie inn personer eller miljøer med lokal og faglig tilknytning til 
organisasjonen, framfor bruk av egne ansatte eller innleie av eksterne konsulenter for gjennomføring av tiltak.  
 
Det er nødvendig at regionalparkens medvirkning er synlig og tydelig framkommer, og dette må tas inn i de 
oppdragsavtaler som gjøres. Det anbefales også at parken prioriterer opplevelsesnæringen og at aktivitet 
spisses mot de som vil og kan.  
 
2.3  Samarbeid og styring  
 
Beskrivelse 
Regionalparken har valgt en relativt komplisert styringsstruktur med råd og styre sammensatt av politiske 
representanter og representanter fra næringslivet. I tillegg har styret et arbeidsutvalg og en mer operativ 
innrettet arbeidsgruppe, som ikke er en del av den formelle organisasjonen. Organisasjonen ansatte daglig 
leder i 2013. I 2014 ble det gjort en avtale med Marker kommune som vertskommune for samarbeidet, og med 
ansvar for administrativ og økonomisk ledelse av organisasjonen. Daglig leders rolle ble etter dette mer en 
prosjektkoordinator. 


Samarbeidet med kommuner, reiselivsorganisasjoner og andre skjer i stor grad gjennom arbeidsgruppen. 
Hvordan arbeidet forankres videre ut i den enkelte kommune varierer i svært stor grad. Halden har en 
formalisert samarbeidsgruppe - «Team Halden», mens andre kommuner bare i mindre grad har formalisert 
dette.  


Regionalparken har søkt å inngå samarbeid med de miljøer der det har vært naturlig, både lokalt og på 
regionalt nivå (eksempelvis Utmarksavdelingen, kanalselskapet og reiselivsorganisasjonene). 


Vurdering 
I den aller første fasen ble mange aktiviteter gjennomført av arbeidsgruppen, og styret var et arbeidende styre 
med en aktiv styreformann. Ansettelse av daglig leder overførte et stort ansvar til administrasjonen, men 
antakelig med litt for uklare føringer og forventninger. Evalueringsutvalget mener å registrere en oppfatning 
om at «middelet ble viktigere enn målet», det vil si at det ble viktigere å bygge opp en sterk organisasjon enn å 
jobbe med de behov aktørene hadde. Det har aldri vært stilt mer ressurser til rådighet for slikt utviklingsarbeid i 
vår region, og det er derfor naturlig å forvente resultater. Enkelte mener at resultatene ikke står i forhold til 
ressursinnsatsen. Det er brukt mye ressurser på enkelte områder, som har vært mer etterspurt av det 
offentlige enn av aktørene. 


Evalueringsutvalget mener at det har vært svært positivt for parken at Marker kommune har tatt et 
vertskommuneansvar i forhold til det administrative. Dette har gitt mer struktur og enklere likviditet.  


Det oppfattes som at den vedtatte organiseringen i forhold til arbeidsgruppe, styre og råd er i overkant av hva 
som er nødvendig, men kanskje riktig i den innledende fasen av arbeidet. Dette har medført at arbeidet er godt 
forankret i «toppen», men ikke i «bunnen». Utvalget mener det er mulig å forenkle noe, og viser i denne 
sammenheng til avsnitt nedenfor. 
 
Det registreres også at det ikke har vært mulig å få til den fellesskapstenking som var intensjonen og at det 
fortsatt er en viss rivalisering i forhold til ressursbruk og fokus. Fra enkelte hold kritiseres parken både for 
manglende resultater, for måten arbeidet legges opp på og for en skjevfordeling av ressursinnsatsen, uten at 
dette konkretiseres særlig. Anbefalingen fra Mimir om å bygge en «utviklingskultur som er mulighetsorientert, 
preget av raushet, forutsigbarhet og entusiasme» er derfor svært nødvendig å følge opp i det videre arbeidet. 
  
Konklusjon 
Regionalparken har ikke klart å innfri forventingene som ble skapt ved starten, men samtidig er det vanskelig å 
konkretisere hvilke forventninger som ikke er innfridd. På enkelte områder er det oppnådd gode resultater, og 
organisasjonen har i stor grad klart å få tak i midler som ellers ikke ville kommet regionen til gode. Utvalget 
mener det er en relativt god balanse mellom ressurser brukt til egenadministrasjon, utredninger og konkrete 
tiltak. Det har skjedd en positiv utvikling i forhold til avklaringen med Marker som vertskommune og at parken 
har inntatt større grad av tilretteleggerrolle. Evalueringsutvalget mener det er grunn til å tro at dette er en 
positiv utvikling som vil fortsette, og at det nå er viktig å bygge videre på det som er etablert framfor å skape 
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noe nytte. Det er imidlertid rom for en rekke forbedringer, spesielt i forhold til organisering av arbeidet, noe 
som er beskrevet i et senere avsnitt. 
 
Evalueringsutvalget anbefaler at avtalen med Marker kommune reforhandles og at funksjonen som daglig leder 
ivaretas av Marker.  


 
2.4 Interessentenes vurderinger  
 
Mimir har sammen med Telemarksforskning gjennomført en intervjuundersøkelse i alle de deltakende 
kommuner, både med beslutningstakere og næringsutøvere. I et nyetablert selskap og med en strategi som var 
vedtatt for under ett år siden, var det ikke hensiktsmessig å evaluere resultater av virksomheten.   
Undersøkelsen ble derfor mer rettet mot hvordan respondentene opplevde at Regionalpark Haldenkanalen 
fungerte i forhold til vedtatte mål. Dette oppsummeres slik: 
 


• Ikke alle interessentene er kjent med organisasjonens mål.  Det er også ulike oppfatninger av hva 
parken skal være og et stort spenn i forventninger.  


• Mange mener at det er skapt en samarbeidsplattform som kan utvikles videre. Det er også mange som 
uttrykker at det har tatt for lang tid å komme i gang, men at man nå har tro på fremtiden.  


• Tilfredshet med konkrete tiltak som er gjennomført, for eksempel servicekurs, turistkart, aktivitetsnivå 
langs kanalen, samarbeid med Allsang på Grensen.  


• Samtidig påpeker mange at det er uheldig at parken har markedsført tilbud som ikke er etablert eller 
er av god nok kvalitet. 


• Flere påpeker også at det er en viss skjevhet mellom kommunene i hvor høyt Regionalparken 
prioriteres 


• Forankring, jobbing, flere produkter er de stikkordene som peker seg ut på spørsmål om hva som skal 
til for å lykkes  


 
Konklusjon 
Funnene som ble gjort i undesøkelsen samsvarer godt med de inntrykk evalueringsutvalget har. Utvalget peker 
i denne sammenheng på at det også påhviler aktørene en plikt til å søke samarbeid og oppsøke informasjon. 
 
2.5 Forslag om nødvendige endringer/revisjoner 


 
Evalueringsutvalget mener at samarbeidet som er etablert har potensial til å lykkes, men at det er behov for 
endringer. Eierne må kunne forsvare ressursbruk i forhold til at det oppnås større effekt av ressursene ved å 
kanalisere de gjennom parken, enn på annen måte. Utvalget er enige om at det derfor må vurderes en tilpasset 
organisering, og følgende alternativer er vurdert: 


- videreutvikling av dagens modell 
- overføring av ansvaret til Haldenvassdragets Kanalselskap 
- en fylkeskommunal modell 
- omorganisering som egen enhet 


 


Det synes lite hensiktsmessig å gjøre en omfattende endring på organiseringen nå. Dette vil kreve at vi igjen 
starter på nytt og må bygge nye relasjoner og strukturer. Dette kan gjerne gjøres dersom regionalparken blir en 
permanent selvstendig organisasjon, men er neppe hensiktsmessig nå. De to siste årene i første femårsperiode 
bør en prioritere aktiviteter framfor organisering. 


Overføring av oppgavene fra regionalparken til kanalselskapet kan være en mulighet på sikt. Kanalselskapet har 
imidlertid nå krevende oppgaver knyttet til restaureringsprogrammet sammen med Riksantikvaren, og dette 
krever fullt fokus. Dette arbeidet forventes fullført i løpet av en periode på 3 år, og en mulig samordning bør 
derfor vurderes i løpet av en periode på 3-5 år. 


Det synes også lite trolig at fylkeskommunen igjen vil ta et eieransvar for organisasjonen. 
 
Det anbefales derfor at en optimaliserer og utvikler dagens modell med Marker som vertskommune. Av 
hensiktsmessige endringer foreslås: 
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- styrets, daglig leder og arbeidsgruppens roller bør avklares ytterligere 
- ordningen med fast ansatte bør vurderes avviklet, og det bør kjøpes/leies inn tjenester etter behov, 


med klart definerte mål og krav 
- fylkeskommunenes rolle i arbeidet bør avklares 
- arbeidsgruppen bør gis mer klart definert myndighet og ansvar for gjennomføring 
- en tilpasset Halden-modell bør innføres i alle kommuner 
- bruk av prosjektgrupper i arbeidet bør vurderes 


Det er enighet om at en i dagens situasjon ikke vil foreslå endringer som medfører at charteret må endres, med 
påfølgende behov for behandling hos eierne. Det må imidlertid etableres rutiner der kommunikasjon mellom 
eierne og selskapet ivaretas på en bedre måte enn i dag.  Videre må det presiseres hva styrets oppgaver skal 
være og hvilke oppgaver og fullmakter som skal tilligge arbeidsgruppen. Evalueringsutvalget mener at daglig 
leder og arbeidsgruppen bør gis større oppgaver og fullmakter enn i dag. Det er viktig at arbeidet forankres i 
kommunene, og utvalget mener dette kan løses ved å innføre tilpasset Halden-modell i alle kommuner, dvs 
lokale forankringsgrupper med ansvar både i egen organisasjon og i forhold til parken. Det anbefales at disse 
gruppene har følgende sammensetning 


- ordfører 
- rådmann 
- kultur/info/næring 
- reiseliv 


Ordføreren bør ha ansvaret for at en slik gruppe etableres, og bør selv lede eller utpeke lederen av gruppen. 
Gruppene velger sin representant til arbeidsgruppen. Arbeidsgruppen skal i tillegg til de lokale representantene 
ha representasjon fra reiselivsorganisasjonene, kanalselskapet og utmarksavdelingen. Daglig leder er gruppens 
leder.  


Evalueringsutvalget ser for seg følgende organisasjonskart: 


 


                         


Videre mener utvalget at Mimirs anbefalinger for videre drift bør bli tillagt stor vekt: 


1. Prioriter reiseliv og opplevelsesnæringer. 


2. Jobb med Haldenkanalen/vassdraget og området rund som opplevelsesrom 


3. Ha en langsiktig strategi, men skap synlige resultater 


4. Bygg en utviklingskultur som er mulighetsorientert, preget av raushet, forutsigbarhet og entusiasme 


5. Sats på dem som vil og kan 


6. Bruk målgruppetilpasset kommunikasjon  


7. Jobb med å bli en tydelig organisasjon. Husk at Regionalparken Haldenkanalen: 


o Skal fylle et gap i det regionale innovasjons- og utviklingssystemet 
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o Skal jobbe både «nedenfra og opp» og «utenfra og inn 


o Først og fremst skal jobbe «bak scenen» 


 
 


3. Nødvendig kommunikasjon til eiere og aktører  


Fylkeskommunene og kommunene omtales noen steder som deltakere, andre steder som medlemmer, og 
igjen andre steder som eiere. Utvalget forslår at disse konsekvent bør omtales som eiere.  


Ved gjennomføring av de tiltak som er forslått ovenfor, mener utvalget dialogen med eierne ivaretas på en god 
måte, spesielt gjennom de lokale forankringsgruppene. Dialog i forhold til overordnede premisser bør skje som 
i andre interkommunale selskap og samarbeid, gjennom rådet. Det bør eventuelt vurderes ett eiermøte i året i 
tillegg til det formelle rådsmøtet som er generalforsamling. 


 


Avsluttende merknader 
Evalueringsutvalget forutsetter at denne rapporten sees i sammenheng med bakgrunnsdokumentene fra Mimir 
og Distriktssenteret, og at den behandles i styret og legges til grunn for en innstilling til rådet. 
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Regionalpark Haldenkanalen - økonomisk sammenstilling     


  
  


  


Poster Regnskap 2012 Regnskap 2013 Regnskap 2014 


Inntekter       


Overført resultat   201 219 -310 000 


Østfold Fylkeskommune 1 000 000 1 000 000 1 000 000 


Grensekommunene 650 000 650 000 650 000 


Halden kommune  0 0 350 000 


Akershus fylkeskommune 250 000 250 000 250 000 


Aurskog-Høland kommune 250 000 250 000 250 000 


Verdiskapingsprogrammet   282 500 641 250 


Utviklingsavtalen for grensekommunene   500 000 900 000 


Avtalebeløp, driftstilskudd DS Turisten   227 000   


Andre inntekter 381 022   700 000 


Sum inntekter 2 531 022 3 360 719 4 431 250 


Utgifter       


A. Organisering       


Prosjektleder, lønn 27 012 439 341 771 547 


Sosiale kostnader 5 570 131 329 291 522 


Innleid hjelp/konsulent 191 316 172 383 140 119 


Avtale med Marker kommune     300 000 


Kontorhold 23 200 55 824 76 798 


Reiseutgifter 29 804 45 975 66 391 


Servering møter, seminarer og konferanser 13 692 101 971 118 593 


Møte og skyssgodtgjørelse styret 12 563 75 505 59 998 


Norske Parker 48 000 70 940 25 000 


Norske Parker 72 424     


Inventar og utstyr   46 015   


B. Analyser       


Landskaps- og stedsanalyse 105 519 115 712   


Næringsanalyse 300 000 100 000   


Evaluering     81 002 


Markedsanalyse     87 567 


C. Merkevarebygging       


Merkevarebygging 309 444 677 073 992 472 


D. Aktiviteter       


Fisketurisme     137 500 


Kano/sykkel   37 500 189 819 


Skilting lang kanalen 57 344 35 059   


Kapteinsutdanning, Engebret Soot   48 500   


Ambulerende Stubbefolkteater 302 397 239 082   


Historiske Dampbåtturer/DS Turisten 788 074 997 431   
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Vinteropplag DS Turisten   93 467 148 418 


Gapahuker og leirplasser     658 857 


Allsang på grensen   150 000 200 000 


Ikke fordelte utgifter 43 444 37 612 16 022 


Sum utgifter 2 329 803 3 670 719 4 361 625 


Resultat 201 219 -310 000 69 625 


    


    Kommentarer: 
   I lønn og innleid hjelp 2014 ligger mye arbeidskostnader knyttet til konkrete aktiviteter. 


Beløp ført på konsulent/innleid hjelp er i tilknytning til merkevare. 
  


   


Innleid halv stilling i 7 mnd i 2014 er knyttet til markedsaktiviteter og produktutvikling 
 I servering, møter og konferanser ligger også mange aktørrealterte aktiviteter 
 I merkevare ligger mange konkrete aktiviteter som ikke bare er merkevare, men mer opplevelse 
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Oppsummeringsnotat:  
Evaluering Regionalpark Haldenkanalen 


 


Bakgrunn: 
Styret i Regionalpark Haldenkanalen har vedtak på at virksomheten skal evalueres etter 3 år, dvs 


høsten 2014.   


Dette tiltaket ønsket styret å gjennomføre selv om oppstarten av organisasjonen har tatt lengre tid 


enn forutsatt, og virksomheten i realiteten kun har hatt ett års ordinær drift.  Den korte 


driftsperioden gjorde at det ikke var hensiktsmessig med en full evaluering. Det ble derfor vedtatt å 


gjennomføre en «temperaturmåling» for å se om virksomheten var på rett vei i forhold til 


forventninger og behov hos viktige interessenter. 


Metode og gjennomføring 
Undersøkelsen ble gjennomført av Telemarksforskning.   


En regionalpark er en kompleks organisasjon med mange interessenter som kan ha til dels svært 


ulike forventinger.  Dette gjorde det hensiktsmessig å gjennomføre telefonintervjuer ettersom disse 


gjør det mulig å stille tilleggsspørsmål og dermed få frem nyanser i respondentenes svar.  


I alt ble det gjennomført 20 telefonintervjuer.  Respondentene dekket de viktigste 


interessentgruppene rundt Regionalpark Haldenkanalen og var ordførere, næringsutviklere, 


representanter fra fylkeskommunen, næringsaktører, styremedlemmer og ansatte.  


Intervjuene ble gjennomført som relativt åpne samtaler, men etter en felles mal. Intervjuguiden 


ligger ved. 


Utviklingsarbeid lik det man skal gjøre i Regionalpark Haldenkanalen er langsiktig. I ett nyetablert 


selskap og med en strategi som var vedtatt for under ett år siden, var det ikke hensiktsmessig å 


evaluere resultater av virksomheten.   Det var altså nødvendig å etablere andre parametre for å måle 


om regionalparken innfridde forventningene.  


I intervjuguiden ble dette gjort på to nivåer:  Første del av samtalen gikk på å avklare i hvilken grad 


respondentene opplevde at Regionalpark Haldenkanalen fungerte ift vedtatte mål.  Den andre delen 


av samtalen var mer fremtidsrettet og gikk på forventninger til fremtidige resultater. Her ble det tatt 


utgangspunkt i den evalueringen Agderforskning har gjennomført på oppdrag av Distriktssenteret. 


Evalueringen omfattet det de tre etablerte regionalparkene Valdres Natur- og kulturpark, 


Nærøyfjorden Verdensarvpark og Telemarkskanalen Regionalpark, og gjorde  en del positive funn.1   


                                                           
1 Regionalparker i Norge. Kartlegging av arbeidet og resultater i seks regionalparker. Hva er 
oppnådd og hva er merverdien 
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Intervjuguiden tok utgangspunkt i disse funnene, og respondenten ble stilt spørsmål om i hvilken 


grad de mente at Regionalpark Haldenkanalen var på et spor som gjorde det sannsynlig at med 


tilsvarende positive effekter på sikt.   


Resultatene ble presentert og benyttet som utgangspunkt for videre diskusjon på en samling på 


Fredriksten festningshotell 29-30 september.  Deltakerne på seminaret representerte eiere, råd, 


styre og administrasjon. Oversikt over deltakere ligger ved 


Resultater av undersøkelsen 
Resultatene av undersøkelsen er i sin helhet presentert og oversendt på powerpoint. Følgende 


hovedfunn oppsummeres her:  


• Ikke alle interessentene er kjent med organisasjonens mål.  Det er også ulike oppfatninger av 


hva parken skal være og stort spenn i forventninger.  


•  Mange mener at det er skapt en samarbeidsplattform som kan utvikles videre. Det er også 


mange som uttrykker at det har tatt for lang tid å komme i gang, men at man nå har tro på 


fremtiden.  


• Tilfredshet med konkrete tiltak som er gjennomført, for eksempel servicekurs, turistkart, 


aktivitetsnivå langs kanalen, samarbeid med Allsang på Grensen. Samtidig påpeker mange at 


det er uheldig at parken har markedsført tilbud som ikke er etablert eller av god nok kvalitet. 


• Flere påpeker også at det er en viss skjevhet mellom kommunene i hvor høyt Regionalparken 


prioriteres 


• Forankring, jobbing, flere produkter er de stikkordene som peker seg ut på spørsmål om hva 


som skal til for å lykkes (se illustrasjon nedenfor) 
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Konklusjoner og anbefalinger  
Konklusjonene og anbefalingene baseres på evalueringen og diskusjonene under samlingen på 


Fredriksten. 


Regionalparken har et bredt utviklingsperspektiv og skal bidra til attraksjonskraft både som bo- og 


arbeidsregion samt besøksmål. Diskusjonen på Fredriksten avdekket at  kommunene først og fremst 


har ønsker om å samarbeide om reiseliv/opplevelsesutvikling med området rundt 


Haldenkanalen/vassdraget som fellesnevner. Når det gjelder utviklings om bo- og arbeidsregion har 


flere av kommunene andre samarbeidsallianser som vurderes som mer relevante. 


Det anbefales derfor at Regionalpark Haldenkanalen prioriterer å jobbe med  reiseliv/ 


opplevelsesutvikling.  Dette omfatter vedtatte mål om å få flere mennesker inn i området og å jobbe 


med området rundt Haldenkanalen/vassdraget som opplevelsesrom ift kulturlandskap, villmark, 


aktivitet, kultur, historie, mat, fine steder. Arbeidsdelingen er at regionalparken og offentlige aktører 


legger til rette for næringsutvikling, men at næringen har ansvar for egen utvikling.  Lykkes en med å 


øke attraksjonskraften som besøks- og opplevelsesområde vil en også få positive effekter ift posisjon 


som bo- og arbeidsregion 


Det er viktig å ha en langsiktig strategi, men  også ha noen synlige resultater på kort sikt. 


En kritisk faktor for styret er å bygge en utviklingskultur som er mulighetsorientert, preget av 


raushet, forutsigbarhet og entusiasme. Det er viktig å satse på dem som vil og kan. Det er ingen som 


har rett på hjelp eller bistand fra regionalparken 


I forhold til rollen er følgende tre prinsipper viktige.: 


 Regionalparken må klare å fylle et gap i det regionale innovasjons- og utviklingssystemet. 


Regionalparken må altså ta en rolle som er ledig og som bidrar til å øke innovasjons- og 


gjennomføringsevnen lokalt 


 Regionalparken må jobbe både «nedenfra og opp»  og «utenfra og inn». Parken må altså 


både klare å motivere til og ta tak i lokale initiativ, samtidig som man andre ganger må tilføre 


regionen det eksterne blikket for å få til nødvendige løfte 


 Regionalparken skal først og fremst jobbe bak scenen, dvs som en utviklingsaktør som jobber 


strategisk og tilretteleggende, for eksempel med å få på plass helhetlige satsninger, tilføre 


kompetanse og kunnskap, tilrettelegge viktig infrastruktur. Regionalparken kan også ta en 


viktig rolle ift myndigheter og andre rammesettere. 


 


Regionalpark Haldenkanalen har mange interessenter med svært ulike ståsteder. For å gjøre 


organisasjonen relevant er det er viktig å drive målgruppetilpasset kommunikasjon.  Eksempler på 


dette er illustrert i tabellen nedenfor. Det er også viktig å påpeke at det mange ganger, for eksempel i 


forbindelse med potensielle tilreisende eller hytteeiere, kan være riktig å synliggjøre Haldenkanalen – 


ikke Regionalpark Haldenkanalen.  
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Disse anbefalingene kan oppsummeres i  7 råd til videre arbeid: 


1. Prioriter reiseliv og opplevelsesnæringer. 


2. Jobb med Haldenkanalen/vassdraget og området rund som opplevelsesrom 


3. Ha en langsiktig strategi, men skap synlige resultater 


4. Bygg en utviklingskultur som er mulighetsorientert, preget av raushet, forutsigbarhet og 


entusiasme 


5. Sats på dem som vil og kan 


6. Bruk målgruppetilpasset kommunikasjon  


7. Jobb med å bli en tydelig organisasjon. Husk at Regionalparken Haldenkanalen: 


o Skal fylle et gap i det regionale innovasjons- og utviklingssystemet 


o Skal jobbe både «nedenfra og opp» og «utenfra og inn 


o Først og fremst skal jobbe «bak scenen» 








 
 


 


 
 


Budsjett og handlingsplan 2015 
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  Faktainformasjon 


Haldenvassdraget er en rekke avlange innsjøer forbundet av elver og kanaler øst i Østfold 
og Akershus, nær grensa mot Sverige. Kilden er Flolangen som ligger sør for Årnes i Nes 
kommune i Akershus og utløpet er i Iddefjorden i Halden. Vassdraget har en total lengde på 
149 km og et samlet nedbørsfelt på 1 588 km². 


Haldenvassdraget består av store grunne innsjøer. Fra nord mot sør heter sjøene Flolangen, 
Floen, Bjørkelangen, Botnersjøen, Fossersjøen, (sideinnsjøene Setten, Mjermen og Øgderen), 
Skulerudsjøen, Rødenessjøen, Øymarksjøen, Aremarksjøen, Aspern og Femsjøen. Sjøene er 
forbundet med korte elvestrekninger. 


Vassdraget var tidligere en viktig ferdsels- og fløtningsvei. Flere sluser og kanaler ble bygd 
for å lette transporten i vassdraget. I Stenselva mellom Aspern og Femsjøen ligger Brekke 
sluser, Nord-Europas høyeste, og de nå neddemte slusene ved Krappeto. Lenger nord ligger 
slusene Strømsfoss og Ørje. Den kanaliserte delen av Haldenvassdraget, hvor man kunne 
slepe tømmer og ferdes med båt, kalles Haldenkanalen.  


Haldenkanalen er den eldste av Norges to kanaler med sluser, og ble bygget for å tjene 
tømmerfløtingen mellom Skulerud, endestasjonen på Urskog–Hølandsbanen, og Tistedalen. 
Kanalen muliggjorde raskere transport av tømmer fra de store skogene på norsk og svensk 
side av grensen til treforedlingsanleggene i Halden. Fra 1877 da Brekke sluser var 
gjenoppbygd har kanalen vært i sammenhengende drift til tømmertransporten opphørte i 
1982.  Kanalen ble konstruert av Engebret Soot .  


Haldenkanalen ble tidlig et attraktivt besøksmål for Oslo-regionen. I årene etter siste krig, da 
privatbilismen var lite utbredt, var en rundreise for Oslo–folk med tog Oslo–Halden/Tistedal, 
dampskipet DS «Turisten» til Skulerud, den smalsporede «Tertitten» til Sørumsand og tog 
tilbake til Oslo en populær dagstur.  


Regionalpark Haldenkanalen vil videreutvikle kanalen og de omkringliggende 
landskapsområdene. I dette innbefattes ikke bare områdene med direkte tilknytning til 
vassdraget, men hele området som omfattes av de fem kommunene. Når det i 
strategidokumentet er uttrykt «langs kanalen» er det ment hele dette området. Her inngår 
også Rømskog kommune, som ikke tidligere hadde hovedkanalen som viktigste ferdselsåre, 
men hvor vassdraget likevel hadde stor betydning for fløtningen gjennom de svenske 
vannveiene og deretter via kanalen på Otteid og videre til Halden. 


Kommune Skogareal 
daa 


Jordareal 
daa 


Innbyggere 
pers 


Totalareal 
km2 


Hytter 
antall 


Aurskog-Høland 670 000 96 500 15 500 961 968 


Rømskog 129 000 2 700 672 183 124 


Marker 274 000 36 100 3 596 413 541 


Aremark 229 400 19 500 1 408 319 664 


Halden 412 000 63 000 30 132 624 1 728 


Sum 1 714 400 217 800 50 843 2 500 4 025 


Kilde SSB. Antall hytter pr 2010, alle andre tall pr 01.01.2014 
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(KAP 1) Mål og premisser for arbeidet 
 
 
Haldenkanalen Regionalpark er en utviklingsregion som gjennom 
merkevarebygging og næringsutvikling innen opplevelsesnæringene basert på 
naturverdier, samt stedsutvikling og primærnæring, skal gi økt verdiskaping og 
bolyst i lokalsamfunnene langs kanalen.  


 


Visjon 
Langs Haldenkanalen er det et lønnsomt næringsliv og et rikt kulturliv, basert på 
naturen, spisset kompetanse og småsteder hvor folk ikke bare bor, men lever! 


 


Formål Regionalpark Haldenkanalen 
Formålet med Regionalpark Haldenkanalen er å skape økt samarbeid om 
ivaretakelsen og videreutviklingen av natur- og kulturverdier langs 
Haldenkanalen. Dette som grunnlaget for nærings- og stedsutvikling. 
 
 
Målgruppe 
Målgruppen for prosjektet er innbyggere og besøkende i regionen, samt 
markeder som består av potensielle besøkere. 


 


Dette betyr at vi skal jobbe for  
 økt trafikk/flere besøkende til regionen 
 større omsetning innen handel og reiselivsrelatert virksomhet 
 flere  salgbare produkter  


 


Mål 


 
Følgende mål for arbeidet i Regionalpark Haldenkanalen er nedfelt i charteret:  


 


1. Bidra til å skape samarbeidsplattformer mellom alle interessenter i utvikling 
av opplevelsesnæringene og stedsutvikling langs Haldenkanalen 


2. Bidra til lokal medvirkning i forhold til ivaretakelsen og videreutviklingen av 
natur og kulturverdier som grunnlag for opplevelsesproduksjon 


3. Bidra til ivaretakelse og videreutvikling av særpregede natur- og 
kulturverdier, samt sørge for utvikling av kommersielle tilbud med basis i 
disse 


4. Bidra til bærekraftig verdiskaping 
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Strategier 


 


Hovedstrategier 
1. Regionalpark Haldenkanalen utvikler en sterkt felles identitet og merkevare 
2. Regionalpark Haldenkanalen forankrer utviklingsarbeidet i lokal forvaltning 


og i det lokale næringslivet 
3. Regionalpark Haldenkanalen utvikler et rikt reiseliv og kulturtilbud 
4. Regionalpark Haldenkanalen oppnår resultater gjennom samarbeid på tvers 


av kommune- og fylkesgrenser, og mellom næringer og sektorer 
 
Strategier 
 
Gjennom en bredt anlagt prosess ble strategiene de første tre årene utarbeidet, og 
disse er: 
 


B. Merkevare 
 Forankre merkevaren Haldenkanalen 
 Bygge en samlende identitet basert på felles historie 
 Aktiv informasjon, kommunikasjon og markedsføring 


 
C. Opplevelsesnæring 


 Bidra til å skape flere attraktive produkter  
 Styrke kompetanse  
 Benytte Haldenkanalens artsmangfold som grunnlag for 


verdiskaping 
 Utnytte Fredriksten festnings markedsposisjon 
 Utrede forbindelsen Haldenkanalen-Dalslands kanal 


 
D. Stedsutvikling 


 Bygge fellesgoder og god infrastruktur 
 Øke tilgjengelighet og knytte sammen møteplasser 


 
E. Primærnæring 


 Mobilisering i forhold til etablering av nye bygdenæringer 
 Aktivisere regionen i forhold regional matkultur  
 Etablere samarbeid for god landskapspleie 
 Bidra til økt verdiskaping i forhold til jakt og fiske 


 
 
Bokstavbetegnelsene henviser til handlingsplanen. Område A er knyttet til 
organiseringen og ikke å betegne som et strategiområde. 
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Førende dokumenter  


 
Det er utarbeidet en rekke analyser, avtaler og dokumenter som ligger til grunn 
for arbeidet i regionalparken: 
 


 
 
 


Organisasjonens oppbygning 


 


 
  


 
 


• Charter 2012 - 2022 


 


     


• Gjennomførte analyser 


• Fakta og historie 
• Erfaringer fra 2012 og 2013 
• Strategisamling 


  


 


• Strategiplan 2014 -2016 


• Strategiplaner for videre 


treårsperioder   
  
• Årlige budsjetter og 


handlingsplaner 
• Evalueringer etter hver 


treårsperiode 


Regionalparkrådet 


Rådsleder Jan Mærli 


Regionalparkstyret 


Styreleder Helge Kolstad 


Administrasjon 


Daglig leder Vidar Østenby 


14 medlemmer:  
7 fra næringslivet  
7 politikere 


 


7 medlemmer:   
4 fra næringslivet  
3 politikere  
 
Observatører i styret: 
Kanalselskapet, 
Grenserådet og 
Fylkesmannen  
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Regionalparken har videre en administrativ arbeidsgruppe med følgende 
medlemmer: 
 


 Østfold fylkeskommune:  Linda Duffy 
Haldenvassdragets Kanalselskap Steinar Fundingsrud 
Utmarksavdelingen    Øystein Toverud 
Kommunene     Gina Finsrud (Halden) 


Rita B Lindblad (Aremark) 
Vidar Østenby (Marker) 


     Roar Høisveen (Rømskog 
Erik Bakke 


Reiselivsorganisasjonene   Liv Lindskog 
Bjørn Winther Johansen,  
Espen Bråthen 


  
 


Arbeidsgruppen fungerer som rådgivende ovenfor regionalparkstyret og er også 
utførende på en del av tiltakene. 


 
 


Innretning av arbeidet 


 
Samarbeid over kommunegrenser og fylkesgrenser er krevende, og det er 
vanskelig på kort sikt å legge opp arbeidet slik at alle får like mye ut av det. På 
sikt vil en imidlertid tro at det jevnes ut. Tankesettet må være at det som er bra 
for en kommune, er bra for alle.  
 
Parken som organisasjon gjennomgår en evaluering for å ta stilling til videre drift 
og aktivitet. Det har vært en del uforutsette utfordringer i startfasen, men en 
oppfatter at dette er i ferd med å gå seg til. 
 
Evalueringen konkluderer foreløpig med:  
 
• ikke alle interessentene er kjent med organisasjonens mål.  Det er også ulike 


oppfatninger av hva parken skal være og stort spenn i forventninger.  


• mange mener at det er skapt en samarbeidsplattform som kan utvikles videre. 


Det er også mange som uttrykker at det har tatt for lang tid å komme i gang, 


men at man nå har tro på fremtiden.  


• tilfredshet med konkrete tiltak som er gjennomført, for eksempel servicekurs, 


turistkart, aktivitetsnivå langs kanalen, samarbeid med Allsang på Grensen. 


Samtidig påpeker mange at det er uheldig at parken har markedsført tilbud 


som ikke er etablert eller av god nok kvalitet. 


• flere påpeker også at det er en viss skjevhet mellom kommunene i hvor høyt 


Regionalparken prioriteres 


• forankring, jobbing, flere produkter er de stikkordene som peker seg ut på 


spørsmål om hva som skal til for å lykkes  
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Anbefalingene er som følge av funnene: 
 
1. Prioriter reiseliv og opplevelsesnæringer. 


2. Jobb med Haldenkanalen/vassdraget og området rund som opplevelsesrom 


3. Ha en langsiktig strategi, men skap synlige resultater 


4. Bygg en utviklingskultur som er mulighetsorientert, preget av raushet, 


forutsigbarhet og entusiasme 


5. Sats på dem som vil og kan 


6. Bruk målgruppetilpasset kommunikasjon  


7. Jobb med å bli en tydelig organisasjon.  


 
Med utgangspunkt i dette og noe endrede økonomiske rammebetingelser 
anbefaler styret en strammere prioritering av tiltakene i  2015 enn tidligere. 
Dette betyr at vi legger ennå mer vekt på tilretteleggerrollen og mindre på de 
konkrete aktivitetene. Dette medfører at parken som organisasjon muligens blir 
mindre synlig, men at effekten likevel blir bedre. 
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(KAP 2) Budsjett 2015 
 


             


 


Budsjett 2014 Budsjett 2015  


Inntekter      


Resultat foregående år -310 000 14 500  


Østfold Fylkeskommune 1 000 000 1 000 000  


Grensekommunene 650 000 650 000  


Halden kommune 350 000 350 000  


Akershus fylkeskommune 250 000    


Aurskog-Høland kommune 250 000 250 000  


Totalt fra eierne 2 500 000 2 250 000  


Gjensidigestiftelsen 700 000    


Verdiskapingsprogram for regionalpark 900 000 200 000  


Verdiskapingsprogram for regionalpark 2012 50 000 200 000  


Fylkesmannen 85 000 150 000 * 


*Innovasjon Norge 50 000 550 000 * 


Utviklingsavtalen 2013 500 000    


Utviklingsavtalen 2014 800 000 400 000  


Andre  100 000 150 000  


Totalt eksterne inntekter 3 185 000 1 650 000  


Sum inntekter 5 375 000 3 914 500  


* Omsøkt, men ikke innvilget 


 


Utgifter Budsjett 2014 Budsjett 2015 


   


A. Organisering  1 953 000  1 140 000 


B. Merkevare  970 000  1 170 000 


C. Opplevelsesnæringen  787 500 1 190 000 


D. Stedsutvikling  1 350 000  300 000 


E .Primærnæring  300 000  100 000 


Sum utgifter 5 360 500 3 900 000 


      


 


 Budsjettet er godkjent i rådsmøtet 10.11.2014 


  


 
 
 







 
 


(KAP 3) Aktiviteter 2015 
 
 


Strategi – tiltak Budsjett Generelle Mål Indikator Konkrete mål Tidsplan Finansiering Ansvar  Samarbeid 


A. Organisering       Vidar  


Utvikle samarbeidet med andre 
 
Rolleavklaring mellom styret, 
arbeidsgruppen, parkadministrasjon og 
andre 
 
Forholdet til Norske Parker 
 
Framtidig drift 
 
Interreg 
 
Drift av styre og arbeidsgruppe 
 
Prosjektledelse og koordinering 


 Utvikle RH som 
samarbeidsarena 
Minimere risiko for 
misforståelser 
 
 
RPH som del av noe 
mer 
Avklare driftsform og 
innhold 
Aktivt arbeid med 
interreg 


Samarbeidsavtaler 
 
Ansvarskart 
 
 
 
Medlemskap 
 
Forslag 
 
Antall prosjekt 
 
Antall møter 


4 nye samarbeid 
 
 
 
 
 
 
 


Beslutnings-grunnlag 
 


2 
 


6 styremøter 
7 møter i AG 


 
 


Kontinuerlig 
 


1Q15 
 
 
 


Kontinuerlig 
 


2Q15-4Q15 


RPH Park adm. 
 
Vidar 
 
 
 
Elisabeth 
 
Vidar 
 
Elisabet 
 
Vidar 
 
Elisabet 


 
 
 
 
 
 
Norske Parker 
 
Eierne 
 
FK 


Sum organisering 1 340 000        


B. Merkevare       Elisabet  


B1. Forankre merkevaren 215 000        


Nettsiden og fb 
 
 
Profilhåndbok  
 
 
Nyhetsbrev 
 
Regionalparkskolen   


 Utvikle sidene slik at 
de er velfungerende og 
godt besøkte 
Medvirke til at 
vedtatte design-
elementer benyttes 
Gi god informasjon om 
det som skjer aktuell 
målgruppe 


Antall besøkende  
 
 
Utgitt manual 
 
 
Antall utgitte 
 
Antall deltakere 


3 000 
 
 


1 
 
 


4 
 


50 


Kontinuerlig 
 
 


2Q15-4Q15 
 
 


Kontinuerlig 
 


RPH Grete-IØU 
 
 
Elisabet 
 
 
Elisabet 


Arbeidet utføres 
i nært samarbeid 
med 
arbeidsgruppen 


B2 Bygge en samlende identitet 
basert på felles historie 


300 000        


Soot-spelet 2015  Etablere samarbeid 
knyttet til felles 
identitet og historie  


Antall samarbeid 
 
 


10 
 
 


3Q14-2Q15 
 
 


Utv.avtalen 
KMD, Marker 
sparebank 


Anneli Solli  
 
 


Samarbeid med 
en rekke lag og 
foreninger, samt 
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Gjennomføre første 
års oppsetning av 
spelet 
 
Gi anbefaling om 
videre drift 
 
Organisering for å 
engasjere flest mulig i 
regionen 


Antall solgte 
billetter 
 
 
Forslag til plan for 
videre drift 
 
Pakker og 
samarbeidstiltak 


80 % av total 
kapasitet 


 
 


1 
 
 


5 
 


Juni 
 
 
 


August 
 
 


1Q15-2Q15 


 
 
 
 
 
 
 
Elisabet 


næringsrivende 


B3 Aktiv informasjon, 
kommunikasjon og markedsføring 


455 000        


Annonser  
 
  


 Markedsføring av 
regionen og de 
produkter som finnes 


Antall FB-annonser-  
 
Antall nettannonser 
 
Antall annonser i 
destinasjonsselskap
enes brosjyrer  
 
Annonse i Sommer i 
Grenseland og 
Sommar i Årjäng 
 


5 st 
 


2st 
 
 


3st 
 
 


2st 
 
 
 


Kontinuerlig 
 
 
 
 


1Q15 
 
 


2Q15 
 
 


RPH Grete-IØU  
 


Reiselivsorgani-
sasjonenene og 
arbeidsgruppen 


Temaguide med kart   Selgende og nyttig info 
om de tilbud som 
finnes i regionen 


Antall utdelte 
kart/brosjyrer 


6000 4Q14-1Q15 RPH Grete-IØU Reiselivsorgani-
sasjonenene og 
arbeidsgruppen 


Reiselivsmessen  Identitetsbyggende 
tiltak som samler og 
markedsfører 
regionen 


Antall besøkende på 
stand målt etter 
visittkort og antall 
utdelte brosjyrer  
 
Antall avtaler og 
oppfølgende 
kontakt 


800 
 
 
 
 


50 


4Q14-1Q15 RPH Grete-IØU Reiselivsorgani-
sasjonenene og 
arbeidsgruppen 


Tilrettelegging og stimulering 
 


 Bygge identitet og 
skape engasjement. 
 
Stimulere til 
utviklingstiltak etter 
anbefaling fra 


Antall besøkende til 
hvert arrangement 
 
 Antall nye 
arrangement 


 Kontinuerlig RPH  Arbeids-
gruppen  


Lokale ildsjeler 
og arrangører 
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arbeidsgruppen 


Brosjyre  Markedsføring av 
regionen og de tilbud 
som finnes 


Antall utdelte 
brosjyrer 


6000 1Q15 RPH Grete-IØU 
 


Reiselivsorgani-
sasjonene og 
arbeidsgruppen 


Bilder-Film   I samarbeid med 
etablerte miljøer gjøre 
tilgjengelig bilder for 
markedsføring og 
profilering 
 
Skaffe nye bilder av 
aktiviteter i regionen 


Tilgjengelig 
bildearkiv eller 
annen ordning for 
bruk av bilder 
 
 
Antall bilder 


 
 
 
 
 
 


20 st 


Kontinuerlig RPH Elisabet  Arbeidsgruppen 
og fotoklubber 


Sum merkevare 970 000        


C. Opplevelsesnæringen       Elisabet  


C1 Bidra til å skape flere attraktive 
produkter  


550 000        


Markedsanalyse   Kartlegge regionens 
produkter og de 
målgrupper de kan 
selges i.  
 
Etablere kanaler for 
markedsføring og salg. 


Utarbeidet produkt- 
og målgruppe-
matrise 
 
 
Identifisert 
markedsførings- og 
salgskanaler  


Ferdig rapport med 
innhold i henhold til 


bestilling 


4Q14-1Q15 Indre Østfold 
reiselivsfond 
RPH 


BBR AS  
Børre Berglund  


Arbeidsgruppen 
og inviterte 
aktører fra 
regionen 


Utvikling av produkter knyttet til  
- Passasjerbåter 


 
- kano/kajakk 


 
- jakt og fiske 


 
- sykkel og vandring (Interreg) 


 
Individuell oppfølging av aktører 
 


 Øke attraktivitet for 
Haldenkanalen og 
aktørene ved å utvikle 
flere salgbare 
produkter av høy 
kvalitet, blant annet 
gjennom individuell 
rådgivning og 
oppfølging 


Antall produkter 
utviklet eller 
forbedret 
 
 
Antall utleieenheter 
Nye produkter   
Etablert prosjekt 
 
Antall aktører med 
utviklingsavtale 
 


 
2 
 


2 
 


20 
2 
1 
 


20 


1Q15-2Q15 KMD 
Innovasjon 
Norge 
RPH 
Fylkes-
mannen 


Eksternt 
innleid 
prosjektleder 


Arbeidsgruppen 
og inviterte 
kompetanse-
miljøer 


Strategi for utmarksprodukter  Enighet om retning for 
regionens satsing på 
kommersielle 
utmarksprodukter  


Nye initiativ for 
produktutvikling 
 


3 4Q14-1Q15 KMD, 
Innovasjon 
Norge 
RPH 


Utmarks-
avdelingen 


Innspill fra 
regionen 
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Fylkes-
mannen 


C2 Styrke kompetansen for de 
næringsdrivende aktørene 


440 000        


Kompetanseprogram   Kompetanseutvikling 
for næringsdrivende 
aktører, slik at det 
oppnås bedre tilbud. 


Antall kurs, antall 
deltakere/kurs.  


3 kveldskurs 
2 lunsj-lunsjkurs 


2 studieturer 


1Q15-2Q15 KMD, 
Innovasjon 
Norge 
RPH 
Fylkes-
mannen 


Elisabet Arbeidsgruppen 


C3 Haldenkanalens artsmangfold 100 000 Benytte 
artsmangfoldet som 
utgangspunkt for økt 
besøksattraktivitet 
 


Kartlegging og 
utredninga av 
mulige produkter  


Antall produkter  2 KMD, RPH 
Fylkes-
mannen 


Elisabet Kanalmuseet 
Vannregionen 


C4 Utnytte Fredriksten festnings 
markedsposisjon 


100 000 
 


Benytte festningen og 
tilhørende miljøer for 
å profilere og 
synliggjøre regionens 
tilbud, blant annet ved 
å delta på ALLSANG 
PÅ GRENSEN 


Avtale med Allsang 
 
Regionalparken 
synlig på festningen 


Inngått avtale 
 
 


2Q15-3Q15 RPH Elisabet  Arbeidsgruppen 


C5 Haldenkanalen-Dalslands Kanal 0        


Sum opplevelsesnæring 1 190 000        


D. Stedsutvikling 300 000        


D1 Bygge fellesgoder og god 
infrastruktur 


150 000        


Kartprosjekt - skilting, stier og løyper   Bedre skilting i 
regionen 


Synliggjøre 
regionalparken med 
logo på ulike skilt. 
Utvalgte skilt som 
knyttes til 
produktutvikling og 
identifisering av 
innfallsportene. 


3 skilt i hver 
kommune. 


2Q15-4Q15 ØFK  Arbeidsgruppen 


D2 Øke tilgjengelighet og knytte 
sammen møteplasser 


150 000        


Identifisere viktige innfallsporter og 
opplevelsesområder 


 Utvikle innfalls-
portene til regionen 
ved å gi de de tilbud 


Handlingsplaner for 
hvert område 
 


5 
 
 


2Q15-4Q15 KMD, 
Utv.avtale 
RPH 


ØFK 
 


Arbeidsgruppen 
Grunneiere 
Kommunene 
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som etterspørres og 
utforme de på en slik 
måte at de blir 
attraktive som 
stoppesteder 


Gjennomførte 
aktiviteter på hvert 
sted 


2 Kanalselskapet 


Sum stedsutvikling 300 000        


E. Primærnæring         


E1 Mobilisering i forhold til 
etablering av nye bygdenæringer  


0        


Utvikle tilgards.no og tilhørende app  Utvikle en app og et 
nettsted som forenkler 
kjøp og salg av 
lokalproduserte varer 
og tjenester 


Nettsted 
 
App 
 
Samarbeidsavtale 


1 
 


1 
 


1 


2Q15-4Q15 Ingen Vidar Apresso 
Guldkorn 
SoCentral 
TDveen 


E2 Aktivisere regionen i forhold til 
regional matkultur 


0        


E3 Etablere samarbeid for god 
landskapspleie 


0        


Landskapspleie 100 000 Øke attraktiviteten for 
besøkende i form av 
bedre vannmiljø og 
åpnere landskap   


Etablert et varig 
prosjekt som bidrar 
til å nå dette målet 


1 1.5.2014-
30.11.2015 


 


KMD 
Utv.avtalen 
RPH 


Vannområdet 
 


Aktuelle 
fagmiljøer 
Grunneiere 
Kanalselskap 


E4 Bidra til økt verdiskaping i 
forhold til jakt og fiske 


 Inngår i punktet 
produktutvikling C1  


      


Sum primærnæring  100 000        
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Til eierne 
 
 
          Ørje 2015-03-24 
 


Regionalpark Haldenkanalen, videre drift 
 
 


Regionalpark Haldenkanalen ble etablert i 2012 med utgangspunkt i å stimulere til økt besøk 
og større omsetning i regionen, blant annet med bakgrunn i at det fra fellesskapets side er 
investert betydelige beløp i kanalen. Det er tidligere informert om parkens aktiviteter 
gjennom tilsendte årsrapporter.  
 
Til grunn for arbeidet ligger en 10-årig samarbeidsavtale 2012-2022, «Charteret». I den 
innledende delen av charteret er opplistet en del prinsipper som skal legges til grunn, og her 
heter det i punkt 9: «Charteret skal evalueres etter de første 3 år, men 10-årsperspektivet 
skal alltid legges til grunn».  Med dette som utgangspunkt er det nå gjennomført en 
evaluering av organisasjonen.  Evalueringen er behandlet i styret og skal sluttbehandles i 
regionalparkrådet i mai. 
 
Regionalparken oversender følgende   


 Evalueringsrapport med vedlegg 
 Protokoll fra styremøte 20.03.15 
 Handlingsplan og budsjett for 2015 
 Strategiplan 
 Markedsanalyse fra BBR as 


Parken tok i sitt første leveår spesielt tak i de konkrete aktivitetene som tidligere var initiert i 
området. Dette går fram av årsrapportene for 2012 og 2013. Gjennom en bredt anlagt 
prosess har regionalparken tatt fram en strategi for sitt videre arbeid. Med utgangspunkt i 
dette har styret nå gjort prioriteringer som spisser aktiviteten i organisasjonen mye. Dette 
betyr at vi tar en tydeligere rolle i forhold til tilrettelegging og initiering, og en mindre tydelig 
rolle i forhold til gjennomføring av tiltak. Regionalparken som organisasjon vil som følge av 
dette ikke være svært synlig, men forhåpentligvis vil resultatet av det vi gjør være synlig.  
 
I 2015 vil vi innenfor hovedsatsingsområdene ha følgende fokus: 
 
Merkevare 
Styrke samarbeidet innad i regionen slik at merkevaren Haldenkanalen blir enda tydeligere. Dette 
gjøres gjennom profileringsarbeid, deltakelse på reiselivsmessen og ikke minst neste års store satsing 
på  Soot-spelet. 
 
Opplevelsesnæring 


 







 


Vi jobber med en markedsanalyse og en utmarksstrategi som skal legge grunnlaget for det vi skal 
satse på videre. Gjennom et utarbeidet kompetanseprogram og et opplegg for produktutvikling, 
mener vi at vi i løpet av 2015 vil styrke denne næringen betydelig, og bidra til flere attraktive 
produkter. Innovasjon Norge har innvilget tilskudd til disse aktivitetene. 
 
Stedsutvikling 
Vi har hovedfokus på de områder vi betrakter som innfallsporter til regionen. Det utarbeides 
konkrete handlingsplaner for hvert område, for hvordan hvert enkelt sted kan heve sin attraktivitet 
og hvordan stedet kan bidra til å fylle sin plass i helheten. 
 
Primærnæring 
Utmarksnæring har stort fokus, og med det hvordan vi kan få flere utleieenheter knyttet til jakt, fiske 
og øvrige naturopplevelser. Det jobbes videre  med en webside/app for å gjøre tilgjengeligheten for 
lokale produkter bedre. Dette skjer i samarbeid med Guldkorn og matmiljøet i Rogaland. 
 
 
Vi har lagt et driftsbudsjett på tilnærmet samme nivå som 2014, med unntak av satsingen som da ble 
gjort på bygging av leirplasser. Dette hadde en kostnadsramme på 1 mill hvor 300.000 var finansiert 
over parkens budsjett og 700.000 fra Gjensidigestiftelsen. 
 
Vi er sikre på at arbeidet på noe sikt vil gi betydelige resultater. Det er investert betydelig med 
offentlige og private midler i regionen, og med vår beliggenhet og naturgitte forutsetninger, er det 
opp til oss selv om vi lykkes eller ikke. 
 
Styret i regionalparken ønsker nå å rette en henvendelse om videre finansiell medvirkning i 
samarbeidet. Dette er avgjørende for oss for å gjennomføre de strategier som er vedtatt og det 
arbeidet som vi nå mener vi er i godt i gang med. Det erkjennes at det i det innledende arbeidet har 
vært en del usikkerhet knyttet til retning og mål med virksomheten, og en del frustrasjon har nok til 
tider vært synlig. Vi mener nå at vi har funnet både en arbeidsform og et innhold som gir grunn til 
optimisme i forhold til hva vi kan få til fremover. Marker kommune tjener som vertskommune i 
samarbeidet, og står nå for det administrative og koordinerende arbeidet. 
 
Styret vil anmode sine eiere om en prinsipiell tilslutning til videre drift av parken i henhold til 
anbefalingene i evalueringsrapporten. Når det er snakk om de årlige bevilgningene til drift, vil dette 
måtte behandles i fra år til år, i forhold til det som legges av budsjetter og planer. Styret vil også 
anmode sine eiere til å komme med tydelige forventninger og føringer for organisasjonen. 
 
 
 
Med hilsen 
 
 
Helge Kolstad      
styreleder       Vidar Østenby  
        daglig leder 
   








 
 


 


 
 


Strategiplan 2014-2016 
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  Faktainformasjon 


Haldenvassdraget er en rekke avlange innsjøer forbundet av elver og kanaler øst i Østfold 
og Akershus, nær grensa mot Sverige. Kilden er Flolangen som ligger sør for Årnes i Nes 
kommune i Akershus og utløpet er i Iddefjorden i Halden. Vassdraget har en total lengde på 
149 km og et samlet nedbørsfelt på 1 588 km². 


Haldenvassdraget består av store grunne innsjøer. Fra nord mot sør heter sjøene Flolangen, 
Floen, Bjørkelangen, Botnersjøen, Fossersjøen, (sideinnsjøene Setten, Mjermen og Øgderen), 
Skulerudsjøen, Rødenessjøen, Øymarksjøen, Aremarksjøen, Aspern og Femsjøen. Sjøene er 
forbundet med korte elvestrekninger. 


Vassdraget var tidligere en viktig ferdsels- og fløtningsvei. Flere sluser og kanaler ble bygd 
for å lette transporten i vassdraget. I Stenselva mellom Aspern og Femsjøen ligger Brekke 
sluser, Nord-Europas høyeste, og de nå neddemte slusene ved Krappeto. Lenger nord ligger 
slusene Strømsfoss og Ørje. Den kanaliserte delen av Haldenvassdraget, hvor man kunne 
slepe tømmer og ferdes med båt, kalles Haldenkanalen.  


Haldenkanalen er den eldste av Norges to kanaler med sluser, og ble bygget for å tjene 
tømmerfløtingen mellom Skulerud, endestasjonen på Urskog–Hølandsbanen, og Tistedalen. 
Kanalen muliggjorde raskere transport av tømmer fra de store skogene på norsk og svensk 
side av grensen til treforedlingsanleggene i Halden. Fra 1877 da Brekke sluser var 
gjenoppbygd har kanalen vært i sammenhengende drift til tømmertransporten opphørte i 
1982.  Kanalen ble konstruert av Engebret Soot .  


Haldenkanalen ble tidlig et attraktivt besøksmål for Oslo-regionen. I årene etter siste krig, da 
privatbilismen var lite utbredt, var en rundreise for Oslo–folk med tog Oslo–Halden/Tistedal, 
dampskipet DS «Turisten» til Skulerud, den smalsporede «Tertitten» til Sørumsand og tog 
tilbake til Oslo en populær dagstur.  


Regionalpark Haldenkanalen vil videreutvikle kanalen og de omkringliggende 
landskapsområdene. I dette innbefattes ikke bare områdene med direkte tilknytning til 
vassdraget, men hele området som omfattes av de fem kommunene. Når det i 
strategidokumentet er uttrykt «langs kanalen» er det ment hele dette området. Her inngår 
også Rømskog kommune, som ikke tidligere hadde hovedkanalen som viktigste ferdselsåre, 
men hvor vassdraget likevel hadde stor betydning for fløtningen gjennom de svenske 
vannveiene og deretter via kanalen på Otteid og videre til Halden. 


Kommune Skogareal 
daa 


Jordareal 
daa 


Innbyggere 
pers 


Totalareal 
km2 


Hytter 
antall 


Aurskog-
Høland 


670 000 96 500 15 260 961 968 


Rømskog 129 000 2 700 691 183 124 


Marker 274 000 36 100 3 587 413 541 


Aremark 229 400 19 500 1 425 319 664 


Halden 412 000 63 000 29 880 624 1 728 


Sum 1 714 400 217 800 50 843 2 500 4 025 


Kilde SSB. Antall hytter pr 2010, alle andre tall pr 01.01.2013 
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(KAP 1) Om Regionalpark Haldenkanalen 
 
Regionalpark Haldenkanalen (RH) ble etablert i 2012.  Partnere er Aurskog-Høland, 
Rømskog, Marker, Aremark og Halden kommuner samt Østfold og Akershus 
fylkeskommuner.   
 
Målet med regionalparken er å få til en langsiktig utvikling som skal gi økt verdiskaping 
og bolyst i lokalsamfunnene langs kanalen.  Utgangspunktet er at Haldenkanalen og 
områdene rundt har en rekke konkurransefortrinn. De viktigste er enkel tilgang til 
uberørt natur og nærhet til befolkningskonsentrasjoner, samt nærhet til en sterk 
konsentrasjon av bedrifter og organisasjoner. Også nærhet til svenskegrensen og 
samarbeidet over grensen er å betrakte som konkurransefortrinn for regionen. 
 
En regionalpark er regionenes egen utviklingsstrategi, basert på ”nedenfra-opp-
initiativ”. Målet er å skape en balanse mellom bruk og vern. Det å beskytte natur- og 
kulturverdier, og samtidig møte behovene til lokalbefolkningen gjennom bærekraftig 
bruk, foredling og utvikling av verdiene. Regionalparkarbeidet tar utgangspunkt i EU’s 
landskapskonvensjon og er i Norge samordnet gjennom organisasjonen Norske Parker.   
 
Rammene for arbeidet i Regionalpark Haldenkanalen legges av: 
 


 Nasjonale føringer (Norske Parker og KRD) 
 Charter - vedtatt for 10 år av eierne 
 Strategiplan – 3-årsplan som vedtas av regionalparkrådet og evalueres hvert 3. år 
 Handlingsplan med budsjett – vedtas årlig av styret og rapporteres årlig 


 
Regionalparken har en vedtatt grunnfinansiering på kr 2,5 mill pr år. I tillegg søkes det 
prosjektfinansiering på et tilsvarende beløp, slik at budsjettert ramme pr år er ca 5 mill. 
Arbeidsinnsats fra kommuner og næringsdrivende kommer i tillegg. 
 


Regionalparkens geografiske område 
 
Regionalparken omfatter de fem kommunene som ligger i to fylker. Den har fått navn 
etter det kanaliserte vassdraget som forbinder Indre Akershus med havet i Østfold. I dag 
er kanalen en vannvei mellom Skulerud i Høland og Tistedal i Halden. Vannveien knytter  
de stor innlandsområdene til havet, selv om det ikke er en forbindelse farbar for båter. 
 
Historisk henger kanalen nøye sammen med de store skogsområdene langs grensen, 
som i århundrer har levert tømmer til videreforedling og eksport via Halden. Tistedal og 
Halden var blant Norges aller første industristeder, og sto for en betydelig del av 
eksporten før dampmaskiner og elektrisitet ble innført. Dette var bare mulig ved å 
utvide tilgangen til tømmer etter hvert som skogen nær kysten ble uthogd. Den 
omfattende kanaliseringen av vassdraget ble påbegynt midt på 1800-tallet, og gjorde at 
områder helt opp mot Hedmark ble knyttet til det som i dag er regionalparkens område. 
Også Rømskog og Setskog ble knyttet opp mot vassdraget ved at tømmeret ble fløtet via 
Sverige og dratt et lite stykke over land ved Otteid i Marker, før det igjen ble fløtet det 
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siste stykket til Halden. Mange av kulturminnene i regionalparken er knyttet til hogst, 
fløting og utnyttelse av trevirket. 
 
En annen viktig del av historien er knyttet til grensen mot Sverige. Da Bohuslän gikk tapt 
i 1658, ble Halden grenseby og fikk sine sterke befestninger, særlig på Fredriksten. Fra 
denne tiden og helt fram til unionsoppløsningen i 1905 ble det anlagt en rekke grense-
befestninger. Også under okkupasjonen 1940-45 var grenselandet arena for mye 
minneverdig aktivitet. 
 
Regionalparken har tatt navn etter Haldenkanalen, fordi dette er det mest storslagne 
kulturminnet i området, og arena for mye spennende aktivitet. Under denne merkevaren 
hører også de andre aktivitetene i området hjemme, også de som ligger et stykke borte 
fra selve kanalen og vannstrengen. Regionalparken omfatter et geografisk avgrenset 
landskapsområde med felles kultur og identitetsgrunnlag, og med et stort potensial til 
verdiskapende aktivitet på dette grunnlag. Dette beskrives grundig i landskapsressurs- 
analysen.  


 
 
 
 


Regionalparkens arbeid 
 
Regionalparken vil som det framgår av denne strategiplanen i første treårsperiode ha 
fokus på følende strategier: 
 
Merkevare 


 Forankre merkevaren Haldenkanalen 
 Bygge en samlende identitet basert på felles historie 
 Aktiv informasjon, kommunikasjon og markedsføring 
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Opplevelsesnæring 
 Bidra til å skape flere attraktive produkter  
 Styrke kompetanse  
 Benytte Haldenkanalens artsmangfold som grunnlag for verdiskaping 
 Utnytte Fredriksten festnings markedsposisjon 
 Utrede forbindelsen Haldenkanalen-Dalslands kanal 


 
Stedsutvikling 


 Bygge fellesgoder og god infrastruktur 
 Øke tilgjengelighet og knytte sammen møteplasser 


 
Primærnæring 


 Mobilisering i forhold til etablering av nye bygdenæringer 
 Aktivisere regionen i forhold regional matkultur  
 Etablere samarbeid for god landskapspleie  
 Bidra til økt verdiskaping i forhold til jakt og fiske 


 
 
Regionalparken vil i det innledende arbeidet konsentrere seg særlig om følgende 
geografiske fokuspunkter; Ørje, Skulerud, Rømskog, Strømsfoss og Tistedal. 
 
Vi vil ta utgangspunkt i det samarbeidet som allerede er opparbeidet og bidra til at 
samlet resultat blir bedre. Det skal utarbeides konkrete handlingsplaner for hvert av 
disse stedene, der de valgte strategier blir tatt hensyn til og konsentrert geografisk. En 
slik plan vil beskrive det som er og de kvaliteter som finnes, skissere nye tiltak og foreslå 
handlingsplan. 
 


 


 


 


 


 


En sterk  merkevare for opplevelser og produkter som selges med kanalen som 
bakteppe og en langsiktig satsing på stedsutvikling, opplevelsesnæring og 
primærnæring, skal gjøre Haldenkanalen en av de mest lønnsomme og trivelige 
regioner i Norge!  


Foto: visitHalden.com 


Foto: visitHalden.com                Halden 
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 (KAP 2) Mål og premisser for arbeidet 
 
Dette er regionalparkens første 3-årige strategiplan. Nedenfor gjennomgås kort de 
viktigste føringene for planen.  Charteret har målformuleringer for det enkelte 
innsatsområde og målene for strategiperioden er formulert med utgangspunkt  i disse. 
De valgte strategier bygger på analysene som er utarbeidet. Innholdet under noen av 
overskriftene1 er utarbeidet i samarbeid med aktørene i regionen gjennom 
strategiprosessen. Strategien bygges på det 10-årige charteret og legger rammene for en 
treårsperiode i første omgang. I tillegg utarbeides årlige handlingsplaner og budsjett. 
 
 


 


Visjon  
 
Langs Haldenkanalen er det et lønnsomt næringsliv og et rikt kulturliv, basert på 
naturen, spisset kompetanse og småsteder hvor folk ikke bare bor, men lever! 
 


Formål  
 
Formålet med Regionalpark Haldenkanalen er å skape økt samarbeid om ivaretakelse og 
utvikling av natur- og kulturverdier langs Haldenkanalen. Dette som grunnlag for 
nærings- og stedsutvikling. 
 
Dette betyr at vi i regionen ønsker større aktivitet, mer besøk, flere bedrifter og økt 
bolyst basert på de natur- og kulturverdiene vi har. 
 


                                                        
1 Viktige begreper, grunnleggende tilnærming, regionalparkens rolle og kritiske suksessfaktorer  


• Charter 2012 - 2022 


 


     


• Gjennomførte analyser 


• Fakta og historie 
• Erfaringer fra 2012 og 2013 
• Strategisamling 


  


 


• Strategiplan 2014 -2016 


• Strategiplaner for videre treårsperioder


     


• Årlige budsjetter og handlingsplaner 


• Evalueringer etter hver treårsperiode 
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Mål  
 
Mål for arbeidet i Regionalpark Haldenkanalen er:  


1. Bidra til å skape samarbeidsplattformer mellom alle interessenter i utvikling av 
opplevelsesnæringene og stedsutvikling langs Haldenkanalen 


2. Bidra til lokal medvirkning i forhold til ivaretakelsen og videreutviklingen av 
natur- og kulturverdier som grunnlag for opplevelsesproduksjon 


3. Bidra til ivaretakelse og videreutvikling av særpregede natur- og kulturverdier, 
samt sørge for utvikling av kommersielle tilbud med basis i disse 


4. Bidra til bærekraftig verdiskaping 
 
I samarbeid med aktørene i regionen har styret for Regionalparken valgt følgende 
tilnærming: 
 


 Oppdraget handler først og fremst om å få flere mennesker inn i området, og til å 
benytte tilbudene, - både lokalbefolkning og besøkende 


 Tilnærmingen gjør at reiseliv og opplevelsesnæringer blir viktig. Det er 
sammenheng mellom målene «et godt sted å bo» og «et godt sted å besøke», og 
utvikling av fellesgoder blir hensiktsmessig og effektivt i forhold til 
verdiskapingen, jmf rapporten fra Telemarksforskning «Duett eller duell» 


 Oppgaven blir å tenke på Regionalpark Haldenkanalen som et opplevelsesrom; 
en må tenke helhet og utvikle tilbud både langs kanalen og på vannet, både i 
kanalens nærhet og i andre deler av de kommunene som er med  


 Regionalpark Haldenkanalen og de offentlige aktørene skal legge forholdene til 
rette for økt virksomhet, og skape oppslutning om planer og tiltak. Aktørene må 
selv ta ansvar for sin virksomhet  


 Etterspørselen etter tilbud i området er for lav i dag. Regionalparken 
Haldenkanalen må sammen med aktørene styrke attraksjonskraften og øke 
forventningene i markedet  


 


Viktige begreper 
 


 Bærekraft er definert som å ivareta både natur/kultur/miljø, lokalsamfunn og 
økonomi. Dette betyr at man må balansere disse ulike interessene i alle tiltak, 
noe som er utfordrende, men en viktig impuls til nyskaping og utvikling 
 


 Verdiskapning - i forbindelse med Regionalparken benyttes begrepet primært 
om økonomisk verdiskapning 


 
 Stedsutvikling og reisemålsutvikling – begge deler handler om tilrettelegging 


på stedsnivå. Reisemålsutviklingen er imidlertid rettet mer spesifikt mot de 
tilbudene og den delen av stedet/lokalsamfunnet som er viktige for de 
tilreisende og for å kunne utvikle et bærekraftig reiseliv 


 
 Opplevelsesnæring er produksjon av varer og tjenester som gir opplevelse i en 


eller annen form 
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Innsatsområder 
 
Regionalparken Haldenkanalen har valgt følgende innsatsområder for sitt arbeid: 
 


 merkevarebygging 
 opplevelsesnæringen 
 stedsutvikling 
 primærnæringen   


Hovedstrategier 
 
Hovedstrategiene for Regionalpark Haldenkanalen er å: 


 utvikle en sterk felles identitet og merkevare 
 forankre utviklingsarbeidet i lokal forvaltning og i det lokale næringslivet 
 utvikle et rikt reiseliv og kulturtilbud 
 oppnå resultater gjennom samarbeid på tvers av kommune- og fylkesgrenser, og 


mellom næringer og sektorer 
 
 


 
 


 


Foto: Widar Holmedal   Kurøen, Rømskog 


Kunnskap og underlagsmateriell 
 
I tillegg til de nasjonale føringene foreligger det en rekke dokumenter som har tjent 
som underlagsmateriell for strategien. De viktigste er:  
 


 Charteret (samarbeidsavtale) for perioden 2012-2022 
 Landskapsanalyse (Aurland Naturverkstad) 
 Næringsanalyse (Norsk institutt for landbruksøkonomisk forskning) 
 Merkevarestrategi (Odin Media) 
 Oppsummering av strategisamling (Mimir as) 
 Oppsummering og erfaringer fra 2012 og 2013 
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Faktorer som er avgjørende for gjennomføringen 
 
Faktorene beskrevet nedenfor vil være avgjørende for hvordan startegien lykkes og 
hvilken tyngde regionalparken får som organisasjon.  
 
 


Risikofaktor 
 


Beskrivelse Handling 


Struktur - stor mengde forskjellige prosjekter og 
aktiviteter som trenger å koordineres kan 
både av kommunene og aktørene oppleves 
vanskelig å forholde seg til 


- manglende tydelighet i strategiene kan 
vanskeliggjøre resultatoppnåelse 


- konsentrasjon om få, men tydelige 
innsatsområder 


 
 
 


Samarbeid - regionalparken kan oppfattes som en 
konkurrent i forhold til oppgaver, 
finansiering og oppslutning fra bedriftene 


- samarbeid er avgjørende for felles 
målforståelse 


- en rolleavklaring som gir klar 
ansvarsfordeling mellom regional-
parken, destinasjonsselskapene og 
andre aktører 


Forankring  - jobbingen må ha politisk og administrativ 
forankring i kommunene 


- forankring må føre til forpliktelse i forhold 
til ressurser 


- manglede forankring gir dårlig oppslutning 
og vilje 
 


- prioritere dialog med kommunene, 
på alle nivåer 


- avklare økonomisk forpliktelse og 
vilje til innsats 


- tydeliggjøre arbeid og resultater for 
næringsdrivende, innbyggere og 
hytteeiere  


- må forankres hos de innbyggere, 
næringsdrivende, hytteeire, lag og 
foreninger 


Organisering - arbeidet må organiseres slik at det ivaretar 
både nærheten til brukerne og kravet til 
samarbeid med de øvrige aktører 


- koordinering og rolleavklaring i forhold til 
aktivitetene blir svært viktig   


- utarbeide tydelig organisasjons- 
plan og rollefordeling 


Informasjon - aktørene må gis tilfredsstillende 
informasjon om arbeidet og det må kunne 
vises til resultater både på kort og lang sikt 


- positiv markedsføring må etterstrebes 
- felles identitet, samhold og stolthet er en 


forutsetning  


- kommunikasjonsplan 
 
 
 
- vise fram konkrete resultater 
- ambassadørprogram og 


informasjonsaktiviteter 


Ressurser - både økonomien i selve regionalparken og 
tilgangen på økonomisk virkemidler til tiltak 
vil være viktige elementer for å lykkes 


- kommunenes økonomi vil kunne påvirke 
deltakelse og engasjement og samtidig gjøre 
forutsigbarheten dårlig 


- administrasjon med tilpasset størrelse og 
kompetanse 


- organisasjonen må vise resultater ut 
fra den til en hver tid tilgjengelige 
ressurstilgang.  


- endre ambisjonsnivået og antall 
satsingsområder 


- drive påvirkning for å vise behovet 
av regionalparken  


Resultater - manglende resultater som gir liten 
entusiasme og oppslutning 


- må sikres et minimum av salgbare 
produkter av god kvalitet 


- Synlige tilretteleggings- og 
skjøtselstiltak/fellesgoder 


- Store ambisjoner 
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Regionalparkrådet 


Regionalparkstyret 


Regionalparkadm. 


(KAP 3) Regionalparken som organisasjon  


 


Samarbeidsavtale mellom kommunene 2010-2020 
Charteret for Regionalpark Haldenkanalen er en 10-årig plan for lokalsamfunnsutvikling 
for området som inngår i samarbeidet. Regionalpark Halden skal legge til rette for en 
langsiktig og målrettet steds- og næringsutvikling bygd på regionens natur- og 
kulturverdier.  
 
Prinsipper for organisering av Regionalpark Haldenkanalen: 
 


 Bygge på en videreutvikling av det samarbeidet som er etablert gjennom 
Haldenvassdragets Kanalselskap 


 Sikre politisk innflytelse og skape engasjement. 
 Etablere forpliktende samhandlingsarenaer og avtaler med næringslivet og 


aktuelle organisasjoner 
 Sikre god kobling til det utviklingsarbeidet som foregår i kommunene 
 Bygge nettverk på fylkesnivå og nasjonalt 
 Være beslutningsdyktig 
 Være fleksibel og omstillingsdyktig 
 Ha kompetanse og økonomi som RH til en attraktiv og foretrukket 


samarbeidspartner 
 


Organisasjonens oppbygning 
 
14 medlemmer - 7 fra næringslivet og 7 
politikere 
 
Utformer og evaluerer overordnede strategier 
og prioriteringer 


 
 
7 medlemmer – 4 fra næringsliv og 3 
politikere. Kanalselskapet, Grenserådet og 
Fylkesmannen har observatørstatus 
 
Beslutter handlingsplan og budsjett 


 
 
Gjennomfører handlingsplanen og koordinerer 
arbeidet 
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Regionalparkadministrasjonen 
 
Prosjektleder/koordinator er ansatt i regionalparkadministrasjonen. For øvrig vil 
prosjektadministrasjonen bestå av ressurser i kommunene/prosjekter som i dag 
naturlig har som arbeidsområder nærings- og stedsutvikling langs Haldenkanalen.  
 
Regionalparkens viktigste oppgave vil være å koordinere og synliggjøre, markedsføre og 
bidra til å videreutvikle det som er felles ressursgrunnlag og særpreg. Parken skal også 
være en tilrettelegger for tiltak rettet mot steds- og næringsutvikling, landskapsskjøtsel, 
bolyst osv. Administrasjonen skal koordinere og stimulere til tiltak som bygger 
oppunder dette.   
 
Regionalparkadministrasjonen må sikres nødvendige administrative og økonomiske 
ressurser for å gjennomføre de tiltak som styret vedtar. Tilstrekkelige ressurser vil være 
avgjørende for å oppnå resultater. Styret utarbeider et ansvars- og 
delegeringsdokument knyttet til gjennomføring av handlingsplanene. 
 


Regionalparkens rolle 
 
Regionalparkens rolle kan oppsummeres slik:  


 Gjøre kanalen og regionalparkområdet mer attraktivt gjennom systematisk 
merkevarebygging knyttet til kanalen som fyrtårn – slik at aktørene kan drive 
markedsføring og salg av konkrete tilbud mer effektivt, og innbyggerne bli mer 
stolte av regionen 


 Bidra til utvikling av reiselivsmessig god infrastruktur og sammenheng i 
tilbudene knyttet til kanalen 


 Bidra til å utvikle andre fellesgoder som enkel tilrettelegging og skjøtsel for 
ferdsel i naturen med bl.a. skilting og merking for vandring, sykling, rulleski og 
ferdsel på vann (jmf. www.merkehandboka.no). Videre kompetanse, 
kvalitetssikring, informasjon med mer. Dette skjer i samarbeid med kommuner 
og andre aktører.  


 Skape muligheter for og oppslutning om samarbeid mellom aktørene – dvs 
tilrettelegge, skape møteplasser og tilføre kompetanse  


 Sikre helhet og tyngde for bærekraftig utvikling langs kanalen, gi kommunene og 
aktørene tyngde overfor myndigheter og andre bidragsytere til regional 
utvikling. 


 Legge til rette for at resultater i størst mulig grad oppnås gjennom andre 
 Skaffe økonomiske virkemidler gjennom private og offentlige ordninger innenfor 


parkens virkeområde 
 
 


  



http://www.merkehandboka.no/
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Nettverk og samarbeid  
 


Strategier for administrasjon, nettverk og samarbeid: 
 


 Regionalpark Haldenkanalen skal ikke overta innsats og prosjekter fra andre, 
men fungere som en kompetansebank og koordinator slik at en reduserer 
dobbeltarbeid og får bedre resultater.  


 Destinasjonsselskapene og øvrige kompetansemiljøer skal benyttes aktivt i 
gjennomføring av prosjekter og aktiviteter i regi av regionalparken  


 Samarbeidet mot Sverige skal videreutvikles for å dra nytte av de tilbud og den 
markedsadgang som regionen på svensk side har, samt den mulighet som dette 
gir til finansiering gjennom Interreg og EU  


 En viktig oppgave er å skaffe ekstern finansiering til ulike tiltak for å fremme 
parkens hovedmål om økt besøk og verdiskaping  


 Regionalpark Haldenkanalen skal samarbeide aktivt med andre regionalparker 
og med Norske Parker som paraplyorganisasjon  


 Etablere samarbeid og utvikle felles prosjekter med kompetansemiljøer innen 
relevante fagområder (eks. UMB, HiØ, OFF, STØ). Benytte studentoppgaver som 
kilde til ny kunnskap og økt kapasitet i egen organisasjon 
 


 


Økonomi 
 
Regionalparken har en vedtatt grunnfinansiering på kr 2,5 mill pr år.  
 


Finansiering År 1 År 2 År 3 


Halden                                                     350 000     350 000 350 000 


Aremark 250 000 250 000 250 000 


Marker 250 000  250 000 250 000 


Rømskog 150 000 150 000 150 000 


Aurskog-Høland  250 000 250 000 250 000 


Akershus fylkeskommune 250 000 250 000 250 000 


Østfold fylkeskommune 1 000 000 1 000 000 1 000 000 


Øvrig off støtte, bl.a. KRD, IN, MD 2 500 000 2 500 000 2 500 000 


Sum 5 000 000 5 000 000 5 000 000 


Viktige samarbeidspartnere  
 


 Destinasjonsselskapene 
 Utmarksavdelingen for Akershus og Østfold 
 Haldenvassdragets Kanalselskap 
 Haldenvassdragets Brugseierforeninng 
 Vannområde Haldenvassdraget 
 Østfold Reiseliv 
 Lokale og regionale prosjekter og programmer 
 Næringsorganisasjoner 
 Lag og foreninger 
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I tillegg søkes det prosjektfinansiering på et tilsvarende beløp, slik at budsjettert ramme 
pr år er ca 5 mill. Arbeidsinnsats fra kommuner og næringsdrivende kommer i tillegg. 
 
 


Strategier for økonomi 
 


 Styret vedtar årlig budsjett og handlingsplaner ut fra tilgjengelige ressurser 
 Regionalparkens administrasjon skal ha god kjennskap til de 


finansieringsmuligheter som finnes i forhold til aktuelle utviklingsprosjekter  
Parken skal aktivt søke prosjektfinansiering der det er mulig, nasjonalt og 
internasjonal (Aktuelle kilder kan være Innovasjon Norge, fylkesmannen, 
Interreg, EØS-midler, utviklingsavtale, regionalt partnerskapsfond, ulike 
departement mm) 


 Regionalpark Haldenkanalen skal til en hver tid ha prosjekter som gir god 
uttelling i det nasjonale verdiskapingsprogrammet for lokale og regionale parker 


 


 
 
  


Merkevarestrategi 
Det er utarbeidet en merkevarestrategi  som sier at regionen spesielt skal utvikle 
produkter og konsepter til dem som ønsker «aktive naturopplevelser», «kulturell 
utforskning», «kulturell underholdning», «tid med hverandre», «i ett med natur og 
kultur» 
 
FORDELER 
Tid med hverandre, opplevelser nære på naturen, rikere kulturopplevelser 
 
VERDIOPPLEVELSE 
Får meg til å føle frihet, glede, tilhørighet og samhold. 
 
MERKEPERSONLIGHET 
Ekte, positiv, inkluderende, mangfoldig, raus, livsnerve. 
 
ESSENS 
Fordi engasjerte folk tilbyr opplevelser som setter positive spor 
Disse prioriteringene og verdiene legges til grunn for både profilering,  utviklings- og 
opplæringstiltak slik at man sikrer at kundens opplevelser er i tråd med, eller helst 
overgår, forventningene.   
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(KAP 4)  Strategiplan for innsatsområdene 2014-2016 
 
Målene for det enkelte innsatsområde er beskrevet i charteret.  Strategiplanen sier hva 
vi skal gjøre for å oppnå målsettingene. En strategi er en plan av handlinger med den 
hensikt å nå et spesifikt mål. Strategiene handler mer om hva som skal gjøres enn om 
hvordan noe skal gjøre. Hvordan og i hvilket økonomisk og personellmessig omfang det 
skal utføres, vil framgå av de årlige handlingsplanene. Her vil og også indikatorer på 
måloppnåelse beskrives. 
 
I den første strategiperioden har vi valgt å prioritere utvikling av opplevelsestilbud og 
fellesgoder. Det vil si at arbeidet for innflytting og styrking av øvrig næringsliv først kan 
trappes opp noe senere i parkens tiårige planperiode. Den tradisjonelle delen av primær-
næringen prioriteres heller ikke i den første perioden, men i neste. 
 
Det prioriterte markedet vil i første omgang være nærområdene, det vil si områder som 
ligger innenfor 1,5 times biltur fra regionen.  
 
Disse valgene vil imidlertid ikke være til hinder for at regionalparken i særskilte tilfeller  
kan engasjere seg utenfor disse avgrensningene. 
 
Nedenfor gjennomgås strategiene for hvert enkelt innsatsområde:  


 


A. Merkevaren Haldenkanalen 
 
Mål for strategiperioden:  


Haldenkanalen skal fremstå som en sterk merkevare som skaper felles identitet i hele 


regionen. 


 Etablere et solid og markedsbasert fundament for merkevaren Haldenkanalen 
Styrke attraksjonskraften til Haldenkanalen som arena for opplevelser, og 
utnytte alle muligheter for å forbedre de tilbud opplevelsesnæringen og andre 
langs kanalen med troverdighet kan levere  


 Få fram de felles kjennetegn og utviklingsmål for områdene ved Haldenkanalen 
og tydeliggjøre hvilke behov i markedet vi skal tilfredsstille  


 Få innbyggere, markedsaktører og myndigheter til å identifisere seg med 
merkevaren Haldenkanalen, og benytte den i markedsføring og kontaktarbeid  


 
Innsatsområdet merkevarebygging er ikke bare et eget innsatsområde, men også et 
paraplyområde som går inn i alle de andre innsatsområdene. Det er vurderes som meget 
viktig å prioritere det høyt i oppbyggingsfasen av Regionalpark Haldenkanalen.  
 


Strategier knyttet til innsatsområdet 


 


1. Forankre merkevaren Haldenkanalen 


Legge til rette for og skape oppslutning om utstrakt bruk av merkevaren Haldenkanalen 
og formidle dette til andre, og gjennom det skape tilhørighet og stolthet. Skape et godt 
forhold til innbyggerne gjennom lokal forankring. Gi aktørene et godt grunnlag for 







~ 16 ~ 


 


 


 


samarbeid, som gir troverdighet og tyngde. Dette må gjøres systematisk gjennom 
informasjonsmøter, arrangement og andre tiltak. Vi vil involvere lokalbefolkningen 
gjennom en kampanje med tittelen «Kanalen vår»  
 


2. Bygge en samlende identitet basert på felles historie 


Sammenstilling av eksisterende dokumentasjon i form av tekst, bilder, illustrasjoner, lyd 


og film, samt produksjon av nytt materiell der det er nødvendig. Bruke felles lokal og 


regional historie til å bygge samlende identitet; vassdrags- og kanalhistorie, grense- og 


krigshistorie. Utvikle skolepakker for skolene i regionalparken. Tilby aktiviteter til 


barnehager i regionalparken  


 


3. Aktiv informasjon, kommunikasjon og markedsføring 


Som grunnlag for videre markedsføring og gjennomføring av tiltak utarbeides en 


Kommunikasjonsplan som viser hvordan Regionalpark Haldenkanalen skal profilere seg 


innad og utad, hvilke ulike tiltak som bør gjøres (arrangement) og hvilke ulike kanaler 


som skal benyttes til informasjon og markedsføring.  Regionalpark Haldenkanalen skal 


settes på kartet slik at næringsaktørene gis mulighet for vekst og utvikling og kanalen 


får en sterkere stilling i folks bevissthet. 


 


 


 


 


  


Foto: Jørn A Fjeld     Tangen i Ørje 
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B. Utvikling av opplevelsesnæringene 
 
Mål for strategiperioden:  


Regionalparken skal bidra til at det utarbeides sterke produkter som kan fremstå som 
fyrtårn for regionen. Regionalparken skal legge til rette for at nye og eksisterende 
tilbydere får dekket sitt behov for kompetanse og gis tilgang til markedskanaler som kan 
øke etterspørselen. 
 
Strategier knyttet til innsatsområdet: 
 
1. Bidra til å skape flere attraktive produkter  
Regionalparken skal ta en ledende rolle i utvikling av nye tilbud og være en pådriver for 
å gjennomføre arbeidsmøter og utviklingstiltak. Regionalparken skal etableres som en 
attraktiv samarbeidspart for aktørene, men som setter krav til aktørene. Kvalitativt gode 
opplevelsestilbud skal stimuleres og premieres. Regionalparken skal kunne ha mulighet 
til å kvalitetssikre de tilbud som inngår i parken slik aktørene og deres produkter hever 
merkevaren. 
 
Med utgangspunkt i regionens fortrinn, bidra til å utvikle konkrete produkter og 
produktpakker i forhold til utvalgte markedssegmenter (gjelder både nye og 
eksisterende): 
 


- med utgangspunkt i barn/familie 
- med utgangspunkt i passasjerbåttrafikk 
- naturbaserte aktiviteter som jakt, fiske, syklig, vandring, padling 
- tematiserte opplevelser knyttet til livsstil og kultur som helse, mat, kunst osv 
 


Regionen trenger et minimum av bookbare og forutsigbare helårsprodukter av høy 
kvalitet. Regionalparken skal bidra til at produkter kvalitetsmerkes og at de aktører som 
ønsker å satse blir gitt forutsetninger for det. Utviklingen må gjøres av eller i nært 
samarbeid med destinasjonsselskapene. 
 
2. Styrke kompetanse  
Vi skal utarbeide og gjennomføre et kompetanseprogram som bidrar til profesjo-
nalisering av regionens aktører. Tilbyderne av opplevelser må få nødvendig kompetanse 
for å bygge gode produkter. En viktig oppgave er å motivere for godt vertskap, eierskap 
og tilhørighet. Kompetanseoppbygging er ett av regionalparkens hovedinnsatsområder. 
Regionen skal tilby kvalitativt gode produkter av profesjonelle aktører.  Regionen skal 
fremstå med attraktive opplevelser, godt vertskap og høy gjestetilfredshet. Dette vil for 
eksempel vil kunne gjøres med utgangspunkt i Haldenskolen eller tilsvarende. 
 
3. Benytte Haldenkanalens artsmangfold som grunnlag for verdiskaping 
Det store artsmangfoldet i regionen skal benyttes som ett av utgangspunktene for 
kommersielle produkter for innbyggere, tilflyttere, hytteeiere og besøkende. Vi vil satse 
på opplevelser gjennom læring, dvs bruke forskning og undervisning innen biologisk 
mangfold og vannforvaltning som grunnlag for opplevelser og verdiskaping. De 
naturgitte forutsetningene som finnes i vassdrag og våtmarksområder skal utnyttes 
bedre. Regionen har en mengde naturreservat som kan benyttes i denne sammenheng. 
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Ørje Brug og Kanalmuseet vil være ett av de naturlige utgangspunktene for å slik 
utvikling. 
 
4. Utnytte Fredriksten festnings markedsposisjon 
Vi vil bruke Fredriksten Festning i et aktivt arbeid med merkevarebygging og 
produktutvikling av kanalen, og lage forslag for å markedsføre regionalparkområdet 
overfor flest mulig besøkende til Fredriksten. Presentere festningen som del av 
regionalparken i merkevarebyggingen. Bruke samarbeidsplattformen til å lage 
opplevelsespakker der arrangementer på festningen knyttes sammen med andre tilbud 
langs kanalen. 
 
5. Haldenkanalen-Dalslands kanal 
Det er tidligere gjort flere utredninger om mulighetene for å kytte sammen Dalslands 
Kanal og Haldenkanalen via en eller annen transport mellom Østre og Vestre Otteid. 
Dette vil kunne ha positive effekter for begge kanaler med hensyn til kundegrunnlag og 
gode produkter. Regionalparken vil sammen med Kanalselskapet søke samarbeid mot 
svensk side for å kunne få en endelig avklaring av disse mulighetene og hva som skal til 
for en eventuell realisering. 
 
 
 
 
 


  


Foto: Øyvind Eriksen     Eidsverket
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C. Stedsutvikling 
 
Mål for strategiperioden:  


Med utgangspunkt i felles historie og identitet skal fellesgoder og infrastruktur utvikles 
på en måte som øker stedenes attraksjonskraft for besøkende og beboere i regionen.  
Innfallsportene til området prioriteres i denne sammenheng. 
 
Strategier knyttet til innsatsområdet: 
 
1. Bygge fellesgoder og god infrastruktur 
Vi vil kartlegge og utvikle opplevelsesmessig infrastruktur rundt kanalen – i samarbeid 
med relevante samarbeidspartnere.  
 
Fellesgoder skal utvikles i samarbeid med kommuner og andre aktører. Med fellesgoder 
mener vi 


 Vertskapsfunksjoner (turistinfo, kart, skilt, guider, mm.) 
  Badeplasser og strender 
  Atkomst og parkering 
  Sykkelstier, tur- og skiløyper  
  Naturbaserte utsiktspunkter og attraksjoner 
  Forskjønnelse, estetikk og arrangementer  
  Internbusser, båt/padle/sykkel-busser 
  Tilrettelegging for møter med lokal kultur 
  Kompetanse- og kvalitetsforbedringer 
  Enkle aktiviteter som ikke er lønnsomme 


 
2. Øke tilgjengelighet og knytte sammen møteplasser 
Tiltakene samlet skal bidra til godt samhold og lokal forankring i arbeidet med 
identitetsbygging . Dette vil gi oss gode lokale ambassadører for Regionalparkområdet. 
Vi vil bidra til å utvikle attraktive tettsteder som grunnlag for opplevelsesnæring og 
bolyst.  
 
Det skal utvikles et antall signalarrangement som vil kunne gi positiv oppmerksomhet 
og økt attraksjonskraft. Det skal satses på noen nærmere identifiserte innfallsporter 
både for lokalbefolkning og tilreisende. Vi må avklare hva disse stedene skal bli gode på. 
Det må gjøres kvalitetsvurderinger som kan avdekke mangler ift hvordan vi ønsker at 
disse stedene skal fremstå. En hovedoppgave for regionalparken vil være å styrke 
attraktiviteten og fjerne manglene i levende miljøer med attraksjoner og møteplasser.  
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D. Primærnæring 
 
Mål for strategiperioden:  


Primærnæringen skal bevisstgjøres i forhold til dens rolle som opplevelsesleverandør 
med mulighet for økt verdiskaping for hele regionen 
  
Strategier knyttet til innsatsområdet: 
 
1. Mobilisering i forhold til etablering av nye bygdenæringer 
Mange opplevelsestilbud er knyttet til gårdsbruk. Det bør stimuleres til videreutvikling 
av disse produktene og utvikling av nye. Spesielt knyttet til naturbaserte opplevelser og 
overnatting er det muligheter for flere produkter.  
 
2. Aktivisere regionen i forhold regional matkultur  
Samarbeid med fylkesmannen knyttet til Regional Matkultur. Vi vil oppfordre aktører til 
å benytte lokale produkter og lokale produsenter. Nettverk for lokalmat. 
 
3. Etablere samarbeid for god landskapspleie  
Kulturlandskapet er utgangspunktet for de fleste opplevelser. Kanalens synlighet fra 
veien er avgjørende. Etablering av stimulerende tiltak og ordninger for rydding langs 
veier skal prioriteres, slik at en oppnår et mer åpent landskap. Regionalparken vil søke 
samarbeid med veimyndighetene, landbruksnæringen, landbruksmyndighetene, 
miljømyndighetene og andre for å lansere et nasjonalt pilotprosjekt for landskapspleie og 
redusert avrenning i vårt område 
 
4. Bidra til økt verdiskaping i forhold til jakt og fiske 
Med utgangspunkt i etablerte salgskanaler for fisketurisme, bidra til å utvikle flere 
produkter av god kvalitet, og vurdere mulighetene for bruk av jaktressursene på samme 
måte. 


 
 
  


 
Foto: Vidar Østenby                Sommerteater i Strømsfoss  
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Vedlegg: Oppsummering av analyser og anbefalinger 
 
Innsatsområde Merkevare 


 
Opplevelsesnæring Stedsutvikling Primærnæring  


 
Næringsanalyse 
 
Norsk institutt for 
landbruks-
økonomisk 
forskning 


 
Bygg videre på den sterke 
fellesskaps- og dugnadsånden 
som bla finnes i lag og 
foreninger.  
 
Bygg en samlende identitet ved å 
sette fokus på lokal/regional 
historie i form av felles krigs-, 
grense- og 
kanal/vassdragshistorie.  
 
Bruke lokale kjendiser og 
idrettsfolk som ambassadører 
som snakker varmt om regionen 
 


 
Regionen har noen unike kvaliteter 
som ikke kan kopieres av andre; 
som Fredriksten festning, kanalen 
med sluser, båttur i skogen, 
dampbåt-miljø og lokal/region-
historie knyttet til kanal-, vassdrag, 
grense- og krigshistorie.  
Gjennom å inngå en allianse og 
samarbeid med Fredriksten 
festning er det gode muligheter for 
å friste for eksempel 10 000 av de 
årlig 300 000 besøkende på 
festningen til å avlegge minimum 
et dagsbesøk langs Haldenkanalen. 
 
Sats på utvikling av helhetlige 
pakker i forhold til annonsering, 
aktiviteter, overnatting, bespisning 
og handel. 
 
Utnytt de naturlige inngangsporter 
til regionen for å ”kanalisere” 
turister inn i regionalparken. 


Potensialet til Fredriksten festning 
Lage rutiner for å markedsføre 
regionalparken overfor flest mulig 
besøkende til Fredriksten 
 
 


 
Tidligere undersøkelser viser at 
regionen har stor attraktivitet som 
bosettingsområde for det urbane 
Østlandet. Derfor må det 
iverksettes markedsføring og tiltak 
innen regionen som boområde, 
med fokus på de gode 
oppvekstvilkårene 
 
Øke andel tilgjengelige boliger i 
regionen, det må være variasjon 
både med hensyn på type boliger, 
beliggenhet og pris for å tilgodese 
ulike boliggrupper. 
 
Satse på å videreutvikle Bolyst-
prosjektet, utvikle til tak som 
Prøvebo, samt vurdere tiltak som 
for eksempel bostøtte  
 
Sørge for gode fritidsmuligheter. 
Herunder tiltak for ungdomsmiljø, 
for eksempel a la Ungdomshuset i 
Marker. 
 
 


 
Få satser på tilleggsnæringer som 
reiseliv og nisje/småskala 
matproduksjon. Utnytt alle 
muligheter for støtte til nettverk 
på området gjennom f eks 
Innovasjon Norge.  
 
Etabler en gruppe i regionalpark-
regi som kobler reiseliv, opplevelse 
og småskala matproduksjon.  
 
Se på muligheter for utnyttelse av 
skog og trevirke, gjerne i 
samarbeid med arkitekter og 
designere. Herunder vri landbruk- 
og skogbrukslag mer i retning av 
kvalitet.  
 
Identifiser erfaringer hos unge 
engasjerte bønder i 
produsentmiljøet for gris og kylling.  
 
Sørg for å koble på Fylkesmannen i 
Østfold og Akershus sine 
landbruksavdelinger og andre 
nettverk som for eksempel Norsk 
Gardsmat, Regional matkultur 
Akershus og Østfold, Hanen, 
Bondens Marked og Guldkorn i 
Østfold. 
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Innsatsområde Merkevare 
 


Opplevelsesnæring Stedsutvikling Primærnæring  


 
Landskaps-
ressursanalyse 
 
Aurland 
Naturverkstad 


 
Tydelig utviklingspotensial  
 
Markedsføring  
”Haldenkanalen - et eldorado for 
naturinteresserte!”  
 
Merkevarebygging  
  
 


 
Haldenkanalens artsmangfold 
 
Opplevelser  
– verdi for innbyggere, tilflyttere 


og tilreisende 
– satsing på forskning og 


undervisning innen biologisk 
mangfold og vannforvaltning 


 


Fellesgoder og infrastruktur 


Tilgjengelighet og sammen-


knytting av møteplassene  


Underbygging av helheten i 


regionalparken  


Tilrettelegging av vei- og stinett  


– Skogsbilveier med høy 
standard 


– Svakhet i manglende merking 
og skilting 


– Riktig balanse i tilrettelegginga  
 


Møteplassene  


Møteplasser er steder der en 
opplever kulturen, kan benytte seg 
av servicetilbud, som er attraktive 
for innbyggere og gir ”trivsel i 
hverdagen”  
– Steder der merkevaren kan tre 


tydelig fram visuelt, og 
gjennom vertskap og service 


– For å nå målet: felles strategi 
for besøksopplevelse og 
formidling  


 
 
 


 
 
Jordbruk og lokal mat 


Ett av Norges beste 


jordbruksområder  


Spesielle mattradisjoner i forhold 


til fjærkre  


Regionalparken - fasilitator for  


– Nettverk 
– Kultur  
– Ressurser til felles 


markedsføring  
 


Skogbruk og innovasjon 


Skog og tradisjoner for skogsdrift 
og produksjon av trevirke – viktig 
ressurs  
– Muligheter innen design, 


arkitektur og konstruksjon  
– Muligheter innen utvikling av 


produksjonsutstyr  
– Koble forsknings- og 


undervisningssektoren med 
innovativ næringsutvikling  
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Innsatsområde 
 


Merkevare Opplevelsesnæring Stedsutvikling Primærnæring  


 
Mimir – 
oppsummering av 
strategi-samling 


 


Merkevarebygging av kanalen – 


slik at aktørene kan drive 


markeds-føring mer effektivt 


Sikre helhet og tyngde – sikre en 


helhetlig utvikling langs kanalen, 


gi kommunene og aktørene 


tyngde ift virkemiddelapparat og 


premissleverandører 


Utvikle  et mobilisering 


/ambassadørprogram for 


lokalbefolkningen «Vår kanal» 


Bidra til ett fyrtårnsarrangement 


som setter Haldenkanalen på 


kartet på en ny måte 


 


 


Mobilisere og fasilitere prosesser – 


dvs tilrettelegge, skape møte-


plasser, tilføre kompetanse 


Utvikle kompetanse og arenaer 


Vurdere hvilken kompetanse og 


hvilke nettverk som er nødvendig 


for å få til et opplevelsesmessig løft 


Lage arenaer og tiltak for å få til 


dette.  


 


 


 


Utvikle kanalmessig infrastruktur 


rundt kanalen – i samarbeid med 


Kanalselskapet 


Utvikle andre fellesgoder (skilting, 


merking, sykkelstier, rulleskiløyper, 


men også kompetanse, 


kvalitetssikring med mer) – i 


samarbeid med kommuner og 


andre aktører  


Identifiser viktige innfallsporter og 


opplevelsesområder: 


Identifisere innfallsporter både for 


lokal befolkning og tilreisende. 


 Avklare hva de ulike 


innfallsportene kan bli gode på, i et 


opplevelsesperspektiv.  


Få frem «Mangellappen» ift 


hvordan vi ønsker at disse stedene 


skal fremstå 
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KAPITTEL I. SELSKAPSINFORMASJON 


1.1. SELSKAPETS NAVN 


Regionalpark Haldenkanalen er et interkommunalt samarbeid, opprettet med 


hjemmel i kommunelovens § 27.  


Marker kommune er vertskommune for samarbeidet. 


Selskapet kan registreres som selvstendig rettssubjekt i Foretaksregisteret. 


 


1.2. BAKGRUNN FOR SELSKAPET 


Et arbeidsutvalg utpekt av ordførere og fylkeskommunal representant har vurdert 


konseptene reisemålsutvikling og regionalpark som arbeidsmåte for satsing på steds- 


og næringsutvikling langs Haldenkanalen, og har anbefalt regionalparkkonseptet som 


den mest hensiktsmessige organiseringen. Representanter for kommunene, 


fylkeskommunene og næringslivet i regionalparkområdet har sluttet seg til dette, og 


til en samarbeidsavtale for en varighet på 5 + 5 år, et såkalt charter. 


 


1.3. EIERE I SELSKAPET 


Akershus fylkeskommune 
Aurskog-Høland kommune 
Østfold fylkeskommune 
Rømskog kommune 
Marker kommune 
Aremark kommune 
Halden kommune 


 


1.4. SELSKAPETS FORMÅL 


Formålet med Regionalpark Haldenkanalen er å skape økt samarbeid om 


ivaretakelsen og videreutviklingen av natur- og kulturverdier langs Haldenkanalen 


som grunnlag for nærings- og stedsutvikling. 


  







KAPITTEL II. ANSVAR OG FINANSIERING 


2.1. ARBEIDSKAPITAL 


Regionalpark Haldenkanalen skal ha en forsvarlig årlig arbeidskapital. 


Arbeidskapitalen finansieres med årlige overføringer fra kommunene og – 


fylkeskommunene nevnt i § 1.3.   


 


2.2. OPPGAVER FORDELT PÅ EIERKOMMUNENE 


I forbindelse med utarbeidelse av årlig handlingsplan kan enkelte oppgaver fordeles 


fra Regionalpark Haldenkanalen til kommunene/fylkeskommunene i § 1.3. Styret 


fastsetter årlig timesatser/kostnadsdekning. Godtgjørelse skal i størst mulig grad skje 


til selvkost. 


 


KAPITTEL III. STYRINGSSTRUKTUR 


3.1. ÅRSMØTET/REGIONALPARKRÅDET 


 


Regionalparkrådet er Regionalpark Haldenkanalens høyeste organ.  


Regionalparkrådet har følgende sammensetning (deltagelse eller ved fullmakt) : 


1. En politisk valgt representant med personlig vararepresentant fra hver av 
kommunene/fylkeskommunene i § 1.3.  


2. En næringslivsrepresentant med personlig vararepresentant fra hver av 
kommunene/ fylkeskommunene i § 1.3, oppnevnt av næringsrådene eller 
tilsvarende organisasjon. 


Representanter til rådet oppnevnes av eierne. Rådet konstituerer seg selv. 


Politiske rådsmedlemmer og vararepresentanter velges med en funksjonstid på 4 år, 


som følger kommunestyrets/fylkestingets valgperiode. 


Næringslivsrepresentanter med vararepresentanter velges med en funksjonstid på 2 


år og velges år 1 og 3 i kommunestyrets/fylkestingets valgperiode. 


Regionalparken skal avvikle sitt årsmøte hvert år innen utgangen av mai.  Årsmøtet 


innkalles av styret med minst 6 ukers varsel. Senest 14. dager før årsmøtet skal styret 


sende ut forslag til dagsorden, innkommende forslag med innstilling, samt øvrige 


årsmøtedokument.   


På årsmøtet behandles: 







Valg av møteleder, referent og 2 representanter til å signere protokollen 
Årsberetning og regnskap 
Revidert handlingsplan og budsjett  
Valg av styre 
Valg av valgkomite 
Fastsettelse av styrets godtgjørelse  
Eventuelle vedtektsendringer  
Saker som styret eller eierne ønsker fremlagt (må være styret i hende senest tre uker 
før årsmøtet)  
 


Vedtektsendringer, vedtak om endringer i samarbeidsavtalen (charteret) krever 2/3 
flertall av avgitte stemmer. Øvrige vedtak skjer etter alminnelig flertall. 


 


3.2. RÅDSMØTER 


I tillegg til årsmøtet skal regionalparkrådet avholde minst ett møte pr år, dette legges 


til høsten. Her skal rammene for handlingsplanen for kommende år vedtas. Andre 


regionalparkrådsmøter avholdes etter behov. 


Budsjett og handlingsplan for kommende år behandles av rådet i møtet på høsten. 


Det samme gjelder valg i de årene det er kommunestyre/fylkestingsvalg. 


 


3.3. EKSTRAORDINÆRT ÅRSMØTE 


Ekstraordinært årsmøte avholdes når styret finner det nødvendig eller når eiere, som 


representerer minst tre stemmer på årsmøtet, fremmer et begrunnet krav om det.  


Innkalling til ekstraordinært årsmøte skal være skriftlig med minst tre ukers varsel.  


Ekstraordinært årsmøte med eventuelt valg vil kunne være nødvendig etter hvert 


kommune/fylkestingsvalg for å få konstituert nytt styre så raskt som mulig.  


 


3.4. STYRET 


Styret skal ha representasjon fra alle deltagende kommuner/fylkeskommuner og har 


følgende sammensetning: 


- 3 politisk oppnevnte representanter med vararepresentanter 


- 4 næringslivsrepresentanter med vararepresentanter 







Styrets funksjonstid er to år og velges på nytt av rådet hver gang det er utskifting av 


rådsmedlemmer (hvert annet år). Rådet velger styrets leder og nestleder hvert år, 


men kan gjenvelges. 


Ved sammensetning av styret vektlegges kompetanse innen Regionalpark 


Haldenkanalens sine arbeidsområder, samt at styremedlemmene skal komplettere 


hverandre.  Styret representerer Regionalpark Haldenkanalen utad.  Selskapet tegnes 


av to styremedlemmer i fellesskap.  Det skal avholdes minst tre styremøter per år. 


Ved stemmelikhet har styreleder dobbeltstemme. 


Styret påser at vedtatte planer og samarbeidsopplegg utføres i henhold til 


intensjonene. Styret har et særskilt ansvar for å forvalte foreningens økonomi på en 


langsiktig og forsvarlig måte. 


 


3.5. STYRETS OPPGAVER 


Styret skal sørge for at: 


 selskapet drives i tråd med eiers formål og selskapets styringsdokumenter, og 


innenfor vedtatte budsjetter 


 rådets vedtak og retningslinjer gjennomføres og etterfølges 


 selskapet er organisert på en slik måte at virksomheten drives mest mulig 


kostnadseffektivt 


 selskapets regnskapsføring og formuesforvaltning er gjenstand for 


betryggende kontroll 


 rådet fastsetter ansvarsområder for styreleder. 


Styret ansetter daglig leder for selskapet, og fastsetter de retningslinjer som daglig 


leder skal følge. Styret fører tilsyn med daglig leders ledelse av virksomheten. 


 


3.6. VALGKOMITE 


Valgkomiteen består av tre medlemmer og innstiller til valg og godtgjørelse 


Det skal utarbeides instruks for arbeidet. 


 


3.7. ADMINISTRASJON 


 


Styret skal gjøre de nødvendige avtaler om sekretariatstjenester for å gjennomføre 


Regionalpark Haldenkanalen sine vedtatte planer i henhold til gjeldende 







retningslinjer for virksomheten. Styret kan ellers oppnevne grupper og utvalg til å 


ivareta deler av virksomheten. 


Daglig leder anviser selskapets utgifter. Utgifter til daglig leder personlig eller i saker 


hvor det foreligger inhabilitet anvises av styrets leder. 


 


KAPITTEL IV. FORVALTNING 


4.1. SELSKAPETS REPRESENTASJON 


Styret representerer selskapet utad og tegner dets firma. 


Styret kan beslutte at styrets leder og daglig leder sammen kan tegne dets firma. 


Daglig leder representerer selskapet utad i saker som faller inn under dennes 


myndighet. 


 


4.2. REGNSKAPSFØRING OG REVISJON 


Selskapets regnskaper avlegges etter de til enhver tid gjeldende kommunale 


regnskapsprinsipper. Valg av revisor gjøres av vertskommunen. 


 


4.3. LÅNERAMME 


Selskapet kan ikke oppta lån. 


 


KAPITTEL V. OM SELSKAPSAVTALEN 


5.1. ENDRING AV SELSKAPSAVTALEN/VEDTEKTENE 


Dersom selskapsavtalen er til behandling hos eierne, gjelder følgende ordning: 


Likelydende vedtak hos 2/3 av eierne er bestemmende. Den eller de av eierne som 


har et vedtak som avviker fra dette, må behandle avtalen på nytt. Alternativene blir 


da enten å gjøre et likelydende vedtak som flertallet eller å tre ut av samarbeidet. 


 


5.2. ENDRING AV SELSKAPETS SAMMENSETNING 


Selskapet kan bare utvides ved enstemmig beslutning av eierne. Det samme gjelder 


eksklusjon. 


 


5.3. UTTREDEN FRA SELSKAPET 







Utmeldelse kan tidligst gjennomføres to år etter tilslutning, hvis ikke særegne forhold 


tilsier noe annet. Utmeldelse skal skriftlig begrunnes og sendes styret innen 31.12. for 


deretter å bli gyldig pr. 31.12. året etter.  Utmeldelsen fremlegges på årsmøtet av 


styret. Eierne betaler sin del av de økonomiske forpliktelsene frem til 


oppsigelsestidens utløp. Dersom inngåtte samarbeidsavtaler mellom eierne og 


Regionalpark Haldenkanalen har lengre gyldighetstid enn ovenstående, gjelder denne 


tiden som oppsigelsestid. 


Retten til å gjøre bruk av materiale, rettigheter eller produkter, som eierne måtte ha 


fått, tapes ved utløp av oppsigelsestiden.  


 


5.4. OPPLØSNING AV SELSKAPET 


Det tas beslutning om oppløsning av Regionalpark Haldenkanalen i årsmøtet med 2/3 


flertall av møtende stemmeberettigede. Dersom disse ikke representerer mer enn 50 


% av totale stemmer, må beslutningen, for å bli gyldig, gjentas innen to måneder med 


samme 2/3 flertall i nytt årsmøte, innkalt med opplysninger om resultatet av det 


første. 


Hvis Regionalpark Haldenkanalen blir besluttet oppløst, skal årsmøtet velge et 


avviklingsstyre. Overskudd/ underskudd etter at selskapets forpliktelser er dekket, 


tilfaller eierne i forhold til innskutt årlig kapital. Det samme gjelder eventuelle 


rettigheter til varemerker, produkter o.l.   


 


5.5. SANKSJONER 


Eiere som opptrer i strid med vedtektene, gjeldende årsmøtevedtak for Regionalpark 


Haldenkanalen sine retningslinjer, eller opptrer i strid med god forretningsskikk slik at 


det skader Regionalpark Haldenkanalen, skal påtales skriftlig av styret.  Ved gjentatte 


eller vesentlige overtredelser, kan styret beslutte å ilegge en konvensjonalbot, 


utelukkelse med øyeblikkelig virkning, eller utelukkelse etter en nærmere fastsatt 


frist. Både vedtak om påtale, konvensjonalbot og vedtak om utelukkelse, kan bringes 


inn for årsmøtet. For utelukkelse kreves i så fall årsmøtebeslutning med 2/3 flertall.   


Ved eksklusjon uansett grunn, betales andel utgifter (§5.2) for hele det kalenderåret 


eksklusjonen finner sted.  


 


5.6. TVISTER 







Enhver uoverensstemmelse mellom eiere og regionalparken skal, hvis tvisten ikke 


løses ved minnelighet, avgjøres ved domstolene. 


 


5.7. FORHOLD TIL AKSJELOVEN 


 


Aksjelovens regler kommer til anvendelse i den utstrekning disse regler ikke er i 


motstrid med vedtektene. 
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Kontakt:
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Yttervegger


0.


ELEMENT MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


Automatisert dørlukker 1,00  stk 5 500,00 5 500,00
POST DIMENSJON MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


23.00.00.01.001  Automatisert dørlukker 1,00  stk 5 500,00 5 500,00


1. Etasje


ELEMENT MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


Tofløyet ytterdør av aluminium, med glass, i
bindingsverksvegg 1,5x2,1


1,00  stk 27 897,44 27 897,44


POST DIMENSJON MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


23.01.12.01.001 QM2.2120 Utvendig karmlist dør/vindu 19x98 5,70  M 51,69 294,61


23.01.12.01.002 QM2.121 Vannbrett gran for beslag 45x95 1,70  M 109,21 185,66


23.01.18.01.003 PN4.12146 Vannbrettbeslag, plastisert
stål (1m)


B=100 1,70  lm 121,48 206,52


23.01.12.01.004 QB8.711102A Klemlist 11x23 5,70  M 27,09 154,40


23.01.12.01.005 SF1.221 Vindsperre-remse, tape 7,5 cm 5,70  lm 28,12 160,27


23.01.16.01.007 RK2.81100000 Sylindersett SY 5525 1,00  stk 4 620,00 4 620,00


23.01.16.01.008 RK4.210 Dørvrider Ytterdør Fkr 1,00  stk 416,33 416,33


23.01.12.01.009 QB2.81112 Åpninger i bindingsverk, 2-3
m²


48x198 1,00  stk 646,96 646,96


23.01.12.01.010 SF6.21 Dytteremse rundt dør 25x60 mm 5,70  lm 11,01 62,74


23.01.12.01.011 SF3.1208 Fuging, polyure. fugem. vindu
+dør


15mm fuge 5,70  lm 121,32 691,52


23.01.12.01.012 QM6.3234 Utforing furu dør/vindu 21x170 5,70  M 126,34 720,14


23.01.12.01.013 QM5.2333 Feielist, eik lakkert, 9x50mm 9x50mm 1,50  lm 94,02 141,04
23.01.12.01.014 QM5.31202 Karmlist furu, ferdig malt 12x58 6,10  lm 78,08 476,28


23.01.15.01.015 RH2.11120602000000 Ytterdør av
aluminium, tofløyet,


1,4x2,1 1,00  stk 19 120,97 19 120,97


Innervegger


0.


ELEMENT MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


Elektriker 1,00  RS 7 700,00 7 700,00
POST DIMENSJON MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


24.00.00.01.001  Stikk, på 16 A kurs, og koble ut lys. 1,00  RS 7 700,00 7 700,00


1. Etasje


ELEMENT MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


Bindingsverk av tre, enkelt, panel 20,00  m² 1 171,84 23 436,88
POST DIMENSJON MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


24.01.12.01.001 QM5.11232 Gulvlist furu, 12x58 8,40  lm 77,37 649,92


24.01.12.01.002 QM5.41202 Taklist furu, 21x45 8,40  lm 82,73 694,90


24.01.12.01.003 QK3.111100160 Perlestaff, furu, rett
stående


14x120 20,00  m² 372,78 7 455,50


24.01.12.01.004 QB2.101991 Enkelt bindingsverk, heltre
m/3 spikerslag


36x68 20,00  m² 218,17 4 363,47


24.01.12.01.005 SB1.11128 Mineralull A-plate - vegg 70 20,00  m² 73,64 1 472,77


24.01.12.01.006 QK3.111100160 Perlestaff, furu, rett
stående


14x120 20,00  m² 372,78 7 455,50


24.01.12.01.007 QM5.41202 Taklist furu, 21x45 8,40  lm 82,73 694,90


24.01.12.01.008 QM5.11232 Gulvlist furu, 12x58 8,40  lm 77,37 649,92
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ELEMENT MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


Innerdør, furu 1,0x2,1 1,00  stk 4 973,13 4 973,13
POST DIMENSJON MENGDE ENH. PRIS SUM PRIS


24.01.12.03.001 QB2.81112 Åpninger i bindingsverk, 1-2
m²


48x98 1,00  stk 318,30 318,30


24.01.12.03.002 QM6.3234 Utforing furu dør/vindu 21x45 5,20  M 68,22 354,76


24.01.15.03.003 RH2.21120201000000 Innerdør Furu 1,0x2,1 1,00  stk 2 900,03 2 900,03


24.01.12.03.004 SF6.21 Dytteremse rundt dør 25x60 mm 5,20  lm 11,01 57,24


24.01.12.03.005 QM5.2333 Feielist, eik lakkert, 9x20mm 9x20mm 1,00  lm 75,10 75,10


24.01.12.03.006 QM5.2333 Feielist, eik lakkert, 9x30mm 9x30mm 1,00  lm 87,09 87,09


24.01.16.03.007 RK4.210 Dørvrider Innerdør Matt fkr 1,00  stk 352,97 352,97


24.01.12.03.008 QM5.31202 Karmlist furu, ferdig malt 12x58 10,60  lm 78,08 827,64


Sum (eks. mva.): 69 507,45


Mva.: 17 376,86


Sum (inkl. mva.): 86 884,31














































Fra: Steinar Bergquist <steinar@bergquist-maskin.no> 
Sendt: 20. mai 2015 23:15 
Til: Kari Pettersen; Anne Kirsti Johnsen; Rømskog kommune; Elizabeth 


Wirsching; Stian Stenseth 
Kopi: nnilsse@online.no; frp@romskog.net; 'Holth Skogsdrift'; 


post@marker.kirken.no; Jeanette Myrvold Jansson; 'Steinar'; 'Irja 
Helene Norheim' 


Emne:  Ballbinge Brøttum 
Vedlegg: Driftegata målebrev.pdf; Driftegata kart fra skog og landskap.pdf; 


Adkomst Brøttumfeltet 2015.docx 
 
Vedlagt brev og dokumentasjon vedrørende ballbinge på Brøttumfeltet. 
 
 
Med Hilsen 
Steinar Bergquist 
Bergquist Maskin og Transport AS 
Tlf 95000500 
www.bergquist-maskin.no 


 
 
 
 



http://www.bergquist-maskin.no/
























































































































Rømskog Kommune              Rømskog 20.05.2015.        


 


VEDRØRENDE BALLBINGE PÅ BRØTTUMFELTET   


Så vidt oss bekjent er bygging av ballbingen på kommunens eiendom Brøttumfeltet 67/77 stanset på 


grunn av manglende veirett/mulighet for adkomst. I følge kommunen er adkomstmulighet for 


ballbingen over eiendom 67/25. Dette medfører ikke riktighet.  


I følge dokumenter vi har innhentet fra Statens Kartverk går det en driftegate tilhørende 67/2 Nordre 


Haukenes og 67/13 Haukebøl langs hele den nordlige grensen til Brøttumfeltet. Denne driftegata går 


helt opp til Fv 21 mellom 67/39 Aune og tomt 67/42.  Dette er kjent for flere av tomteeierne fra før 


da vi tidligere har fått henvendelse fra noen av de berørte med ønske om å få kjøpe grunn som veien 


ligger på. Etter Statens Kartverks uttalelser om dette har det blitt gjort feil fra kommunens side som 


har ført til at kartet ikke stemmer, og driftegata har blitt lagt til 67/25. Det finnes så vidt oss bekjent 


ingen dokumenter som sier noe om at driftegata er fradelt 67/2 og 67/13 hverken før eller etter 


kommunens kjøp i 1973. 


Side 4 i vedlegget sier klart at delet til Brøttumfeltet går mot driftegata tilhørende Nordre Haukenes 


og Haukebøl. Kartet på side 8 i vedlegget viser også til driftegata, her vises også tomt 67/25/1 som en 


del av tomten som kommunen selv har kjøpt (festetomt som ihht dokument i vedlegget tilfaller 


grunneier etter festers død). Disse to sidene er faktisk fra målebrevet til kommunens egen eiendom! 


På s. 27 i vedlegget viser et kart over 67/96, fradelt 67/13 at sistnevnte eier grunn på alle fire sider 


rundt denne tomten. Vedlagt er også kart fra Skog og Landskap som altså ikke stemmer.  


Ifølge Statens kartverk er det mange feil i disse kartene, som blir avdekket etter hvert som de blir 


oppdaget av folk som vet bedre og/eller finner dokumentasjon på det slik vi nå har gjort. Og igjen 


ifølge kartverket er det opplysninger i målebrevene som er det eneste riktige. Kartverket opplyste at 


kommunen må rette opp dette på bakgrunn av disse opplysningene.  


Ballbingen har versert i politikken i mer enn 8 år. Med dette som bakgrunn stiller vi oss meget kritiske 


til kommunens håndtering av denne saken. Etter vårt skjønn kan det umulig være gjort stort annet 


fra kommunenes side enn å ta en kikk på kartet og en telefon til kartverket. Kommunen er gjort kjent 


med denne driftegata tidligere av undertegnede, så det er ikke ukjent. Det må kunne forventes at 


ting blir redegjort og undersøkt på en skikkelig måte før man avskriver en for så mange viktig sak, og 


lar noen få privat personer, på feil grunnlag, stoppe en ballbinge som er vedtatt bygget og som er 


sterkt etterlengtet av mange barn på hele Vestsida. 


Med dette gratisarbeidet vi nå har gjort for kommunen, noe de selv skulle ha gjort for lenge siden, 


forventer vi en snarlig oppstart på ballbingen på Brøttumfeltet. I følge en telefonsamtale med 


ordfører 5.5.15. var ordlyden slik: Klarer du å ordne dette skal vi sette i gang bygging av ballbingen 


umiddelbart.   


Kopi av dette brev inkl vedlegg er sendt Rømskog kommune samt partiledere for Krf, AP, Frp og SP 


 


Med hilsen 


Ole Johan Bergquist , Tone Else Høgenes Bergquist, Steinar Bergquist og Irja Helene Norheim 








lntegrerings- og 
mangfoldsdirektoratet 
 


 
 


 


RØMSKOG KOMMUNE 


Ordfører Kari Pettersen 


Rådmann Anne Kirsti Johnsen 


Kontaktperson for bosettingsprosjektet:  


Anne Kirsti Johnsen  


  


  


 


 


 


 


DERES REF VÅR REF DATO 


 2013/3345  /13-01095 


13-01094 


 


20.08.2015 


 


Anmodning om bosetting av flyktninger i 2016 og rammevedtak 


for 2017-2019 


På bakgrunn av behovet og målet om å bosette 13 200 flyktninger i 2016, ber vi 


Rømskog kommune om å fatte følgende vedtak om bosetting av flyktninger for 2016:  


 


 Minst 10 flyktninger i 2016  


 


Denne anmodningen om bosetting av flyktninger i Rømskog kommune er basert på 


oppdaterte prognoser og plantall for årene 2015-2019, og på samarbeidsavtalen 


mellom staten og KS. Anmodningen er utarbeidet i samarbeid KS. 


 


Kommunene i Østfold gjør en stadig bedre jobb med bosetting og kvalifisering av 


flyktninger. Samtidig øker bosettingsbehovet. I 2015 trenger over 13 000 flyktninger 


bosettingsplass, men med kommunevedtakene som foreligger er det realistisk å 


bosette 10 000. Stortinget har vedtatt at Norge skal ta imot 8 000 syriske 


overføringsflyktninger i perioden 2015-2017. Samlet sett er det behov for å bosette i 


alt 50 000 flyktninger i 4-årsperioden 2016-2019. 


 


Fylkesmannen i Østfold har fra Barne-, likestillings – og inkluderingsdepartementet 


(BLD) fått i oppdrag å lede et toårig prosjekt (2015-2016) med det formål å realisere 


regjeringens målsetting om økt og raskere bosetting av flyktninger i alle kommuner i 


Østfold. Fylkesmannen viser i den sammenheng til møte med Rømskog kommune 


den 16.april 2015.  
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Tidligere har IMDi anmodet Rømskog kommune om bosetting av 10 flyktninger for 


2015. Vi viser i tillegg til brev datert 23.april fra statsråd Solveig Horne til alle landets 


kommuner der Rømskog ble anmodet om å ta imot 17 flyktninger. 


 


Bosettingsbehov for planperioden 2017-2019  


Det er et stort behov for å bosette flyktninger også i årene framover og det er 


beregnet plantall for 2017. For Rømskog kommune har vi følgende plantall:  


 


10 nyankomne flyktninger i 2017, hvorav 5 av disse er enslige mindreårige 


flyktninger. 


 


For 2018 og 2019 gjelder følgende plantall for kommunen: 


 10 nyankomne flyktninger per år. 


 


Vi ber dere om å fatte vedtak for årene 2017, 2018 og 2019 i tråd med plantallene. 


Vi ønsker et rammevedtak for perioden 2017-2019 og at administrasjonen kan få 


fullmakt fra kommunestyret til å disponere plassene for det enkelte år innenfor denne 


rammen, i samråd med IMDi Øst. Det er usikkerhet knyttet til plantallene som følge 


av eventuelle svingninger i antall flyktninger som skal bosettes. Vi vil årlig sende ut 


anmodningsbrev til dere for å bekrefte eller eventuelt justere plantallene for 


kommende år på bakgrunn av eventuelle endringer i behovet for bosetting av 


flyktninger. 


 


Deres vedtak om bosetting av antall flyktninger bør fattes uten forbehold. 


Anmodningen inkluderer ikke familiegjenforente. Fylkesmannen i Østfold og IMDi Øst 


oppfatter at vedtak basert på anmodningen er bindende for begge parter. Skulle det 


av spesielle grunner ikke la seg gjøre å realisere alle plassene, ber vi om at 


ubenyttede plasser overføres til neste års bosetting.  


 


Svarfrist 


 


Svarfrist på anmodningen er 30.november 2015. Vedtaket bes sendt skriftlig til 


Fylkesmannen i Østfold v/prosjektleder for bosettingsprosjektet Kjersti Salberg 


postboks 325 1501 Moss, samt på e-post kjersti.salberg@fylkesmannen.no og på e-


post til post@imdi.no med kopi til KS v/Nina Gran; nina.gran@ks.no.  


 


Økonomi og rammebetingelser 


Bosettingsmodellener basert på at kommunene tar sin del av ansvaret ved å si ja til 


anmodningen, som er utarbeidet i samarbeid med KS. Tilskuddene som utløses ved 


bosetting av flyktninger er økt. Stortinget har i revidert nasjonalbudsjett for 2015 


vedtatt et ekstra tilskudd og har økt tilskuddsrammen for utleieboliger. 


Fylkesmannen i Østfold ber dere vurdere hvordan bedre finansieringsordninger kan 


brukes til å bygge opp dimensjonene i introduksjonsprogram og anskaffe flere boliger 


til nye flyktninger. 


 


Ekstratilskudd ved bosetting i 2015 


Stortinget har besluttet å innføre et ekstratilskudd ved bosetting av flyktninger i 


2015. Dere kan motta et ekstratilskudd på 25 000/50 000 per person for alle 


flyktninger kommunen bosetter utover den opprinnelige anmodningen. Les mer om 


dette ekstratilskuddet i vedleggsdelen. 
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mailto:nina.gran@ks.no





 
 
 
 
 


3 
 


Kontakt med Fylkesmannen om anmodningen  


Fylkesmannen i Østfold deltar gjerne på møter med ledelsen i kommunen, eventuelt 


sammen med IMDi Øst og andre statlige etater. Fylkesmannen i Østfold vil 


samarbeide med IMDi Øst, Husbanken og KS om oppfølgingen av anmodningene. I 


vedlegget til dette brevet er det redegjort for bakgrunnen for anmodningen og hvilke 


tilskudd dere vil motta ved bosettingav flyktninger.  


  


Vi ser frem til jobbe sammen med dere om dette viktige arbeidet. Ta kontakt med 


Fylkesmannen i Østfold v/prosjektleder for Bosettingsprosjektet Kjersti Salberg, 


kjersti.salberg@fylkesmannen.no , tlf. 977 42470 dersom dere ønsker mer 


informasjon og dialog om anmodningen. 


 


 


Med vennlig hilsen      


 


Fylkesmannen i Østfold    Integrerings- og 


mangfoldsdirektoratet, IMDi Øst   


                                                                      


Anne Enger 


fylkesmann  


Randi Kleven 


regiondirektør 


          


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


 


Kopi: KS 
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Nærmere informasjon om anmodningen  


Permanent kommunal oppgave 


Bosetting av flyktninger er en permanent kommunal oppgave på lik linje med andre 


kommunale oppgaver. Bosettingsarbeidet må i likhet med andre kommunale 


oppgaver inn i faste og planlagte former, basert på flerårige vedtak og plantall.  


 


Antall flyktninger det er behov for å bosette i den enkelte kommune de kommende 


årene, skal fremgå av prognoser og plantall som gir kommunene best mulig 


forutsigbarhet. IMDi sender et årlig brev til kommunene med oppdaterte prognoser 


for inneværende år og neste år og rullerte plantall for de tre påfølgende år. Antall 


flyktninger som kommunene er anmodet om å bosette per år de fire neste årene 


(2016-2019) er basert på dagens prognoser og plantall. Anmodningstallene kan bli 


justert opp eller ned ved neste års rullering, dersom prognosene over antall nye 


flyktninger endres eller hvis kommunene ikke vedtar det forventede antall plasser.  


 


Bakgrunnen for anmodningen 


Kommunene har økt bosetting av flyktninger betydelig de siste årene, men behovet 


for å bosette flyktninger øker enda mere. For å få bosatt både det årlige antallet nye 


flyktninger og det store antallet bosettingsklare flyktninger som allerede venter i 


mottakene, er det nødvendig å øke kommunenes kapasitet til et høyere nivå. 


 


Kommunene ble våren 2013 bedt om å bosette omlag 10 000 flyktninger både i 


2014, 2015 og 2016. Kommunene ble våren 2014 anmodet om å bosette 10 804 


flyktninger i 2015, og per 30.06.2015 var det registrert vedtak om å bosette 9 262 


flyktninger i år. IMDis prognose basert på siste signaler er at kommunene vil bosette 


10 000 flyktninger i 2015. Dette er 800 færre enn det antallet kommunene ble 


anmodet om i år, og kommer i tillegg til en manko på 2 200 plasser fra 2014. 


Etterslepet er derfor stort.  


 


På bakgrunn av dagens flyktningkrise ble alle landets kommuner i brev av 23. april 


fra statsråd Solveig Horne bedt om å gi tilbakemelding på hvor mange flyktninger de 


kan bosette i løpet av 2015 og 2016. Foreløpige signaler fra kommunene per 9.juli på 


ekstra plasser i 2015 anslås til å være 2 164, og antall ekstra plasser i 2016 anslås til 


å være 1 782, dvs. 3 964 ekstra plasser totalt i 2015 og 2016. Dette inkluderer både 


foreløpige og endelige vedtak, med og uten forbehold. IMDi er i dialog med 


kommunene om forståelsen og rask iverksetting av vedtakene.  


 


Målet i samarbeidsavtalen mellom staten og kommunesektoren er at ved utgangen 


av året skal alle være bosatt i samsvar med behovet. Bosettingsbehovet i 2015 har 


nå økt til 13 200, og behovet vil også være 13 200 i 2016, hvis kommunene bosetter 


10 000 flyktninger i 2015.  


 


Økningen i bosettingsbehovet skyldes delvis at en høyere andel asylsøkere har 


beskyttelsesbehov som gjør at de får innvilget oppholdstillatelse. Samtidig øker 


antallet overføringsflyktninger som kommer til Norge etter at Stortinget har vedtatt å 


ta i mot 8 000 syrere over 3 år, fordelt på 2 000 i 2015 og 3 000 i hvert av årene 


2016 og 2017.  


 


Ved utgangen av juni i år ventet 5 228 flyktninger med oppholdstillatelse på å flytte 


fra asylmottak til en kommune. En femtedel av dem har ventet i mer enn ett år etter 


innvilget opphold. Lang ventetid er spesielt belastende for barn. 645 av de som 
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venter på bosetting er barn i familier, hvorav 410 har bodd på asylmottak i mer enn 


ett år fra de søkte om oppholdstillatelse. 


  


For å få bosatt både det store antallet flyktninger som nå venter i mottakene og det 


økte antallet syriske flyktninger, er det behov for en særlig innsats fra alle landets 


kommuner. Dersom kommunene ikke bosetter flere flyktninger i tråd med 


Fylkesmannens og IMDis anmodning, vil køene og ventetiden i mottakene fortsette å 


øke. Det er behov for å bosette så mange som mulig av dem som venter i løpet av 


2015 og 2016. Dersom det bosettes 10 000 flyktninger i 2015, vil bosettingsbehovet 


bli 13 200 både i 2016 og 2017 og 12000 i 2018 og 2019.  


 


Kommuner som de siste årene har bosatt få flyktninger i forhold til folketallet i 


kommunen, oppfordres særskilt om å øke antallet. Dette kan gi grunnlag for flere 


deltakere i introduksjonsprogrammet, noe som vil medføre økt tilskudd til 


kommunene og samtidig gi mer hensiktsmessige klassestørrelser. Vi oppfordrer disse 


og andre kommuner til å inngå interkommunalt samarbeid om 


introduksjonsordningen der dette kan være hensiktsmessig.   


 


Enslige mindreårige flyktninger 


I 2014 bosatte kommunene 536 enslige barn og unge (mindreårige under 18 år). 


Bosettingsbehovet for denne gruppen øker kraftig til 750 i 2015 og 750 i 2016, og 


plantallene er på samme nivå også i 2017, 2018 og 2019.  Anslagsvis 40% av de 


enslige barna er under 15 år, mens 60% er over 15 år. Enslige barn og unge under 


18 år er en prioritert gruppe ved bosetting. Det er derfor avgjørende at kommunene i 


sine vedtak prioriterer bosetting av denne gruppen, og om nødvendig omgjør 


vedtatte plasser til bruk for denne gruppen. Det er et særlig behov for flere plasser til 


den andelen som er under 15 år. 


 


Økonomiske virkemidler 


Kommunene mottar flere tilskudd fra staten for å dekke utgifter ved bosetting og 


integrering av flyktninger. IMDi forvalter i 2015 tilskudd for om lag 9 milliarder 


kroner. Over 99 prosent av midlene går til kommunene, mens resten går til frivillig 


sektor og til virksomheter og organisasjoner i privat og offentlig sektor i kommunene. 


Ordinære overføringer til kommunene kommer i tillegg til tilskuddene fra IMDi.  


Stortinget har besluttet et ekstratilskudd på til sammen 50 millioner kroner som skal 


fordeles til kommuner som i løpet av 2015 bosetter flere flyktninger enn de er 


anmodet om og det folketallet i kommunene tilsier. Ekstratilskuddet skal fordeles på 


følgende måte: 


 Kommuner som bosetter flere flyktninger enn anmodningen fra IMDi for 2015 


og samtidig flere enn folketallet i kommunen tilsier, vil motta et ekstratilskudd 


på 50 000 kroner per person som bosettes utover IMDis anmodning. 


 Kommuner som bosetter flere flyktninger enn anmodningen fra IMDi for 2015, 


vil motta et ekstratilskudd på 25 000 kroner per person som bosettes utover 


IMDis anmodning. 
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Nærmere informasjon vil fremgå av eget rundskriv på www.imdi.no. Vedlagt 


rundskrivet følger en oversikt som viser hvor mange flyktninger hver kommune må 


bosette i 2015 for å innfri kravet om bosetting utover IMDis anmodning og det 


folketallet i kommunen tilsier 


 


Stortinget har også besluttet å øke tilskuddet til utleieboliger med 80 millioner 


kroner. 50 av de 80 millionene er en varig økning av tilskuddsrammen, mens 30 


millionene gjelder 2015. Nærmere informasjon om tilskuddsrammen for utleieboliger 


vil være tilgjengelig på www.husbanken.no 


Nærmere informasjon om de ulike økonomiske virkemidlene ved bosetting av 


flyktninger, finnes på IMDis hjemmesider http://www.imdi.no/Tilskudd/.  


 


I tillegg vises til www.bufetat.no for informasjon om statlig refusjon av utgifter til 


kommunale barneverntiltak for enslige mindreårige asylsøkere og flyktninger 


(Rundskriv Q-05/2015). 


   


«Solidaritetsmodell» 


Dagens bosettingsmodell er basert på samarbeidsavtalen mellom staten og KS. 


Modellen er en “solidaritetsmodell”. Med dette menes at dersom én kommune som 


blir anmodet om å bosette flyktninger svarer nei eller fatter vedtak som er lavere enn 


Fylkesmannens og IMDis anmodning, må antallet flyktninger fordeles på de øvrige 


kommunene. Derfor er det viktig at kommunene bosetter flyktninger i tråd med vår 


anmodning for å sikre en jevn fordeling av ansvar for denne viktige 


samfunnsoppgaven. Norges internasjonale forpliktelser innebærer å ta imot 


mennesker som er utsatt for forfølgelse i sine hjemland.  


 


Flyktninger - en ressurs 


Bosetting av flyktninger er ikke bare en humanitær oppgave. Flyktninger utgjør også 


en ressurs. Det er et prinsipp at flyktninger skal bosettes i kommuner over hele 


landet. Kommunen må ha et tilpasset tjenestetilbud til de som bosettes, herunder 


introduksjonsprogram og opplæring i norsk og samfunnskunnskap, slik at de kan 


komme i arbeid eller gå videre til kvalifisering og utdanning. 


 


Både privat og offentlig sektor vil ha behov for mer arbeidskraft i årene fremover. 


Gjennom introduksjonsprogrammet kan kommuner i samarbeid med NAV og lokalt 


næringsliv skreddersy kompetanse som arbeidslivet trenger. Stadig flere kommuner 


ser bosetting av flyktninger i sammenheng med sysselsetting og befolkningsutvikling. 


Det er potensiale for økt bosetting når kvalifisering av flyktninger i større grad 


knyttes til lokalt næringsliv. Dette gjelder spesielt i de kommuner hvor næringslivet 


ellers må hente arbeidskraft utenfra gjennom arbeidsinnvandring, og når bosetting av 


flyktninger også kan bidra positivt til den demografiske utviklingen i kommunene.   


  


Bolig 


Å finne egnet bolig til flyktninger kan være en utfordring.  Det er avgjørende at 


kommunenes vedtak om bosetting følges opp gjennom boligplan og aktiv bruk av 


Husbankens ordninger. Husbankens regionkontor kan kontaktes. Det vises til 


nærmere informasjon på Husbankens hjemmesider http://www.husbanken.no/. 


 


Dersom kommunen har vansker med å finne boliger, er et aktuelt alternativ at 


flyktninger selv finner bolig. Fylkesmannen og IMDi Øst oppfordrer kommunene til å 



http://www.imdi.no/

http://www.husbanken.no/

http://www.imdi.no/Tilskudd/

http://www.bufetat.no/

http://www.husbanken.no/
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åpne for at personer kan finne bolig selv innenfor rammer som kommunene 


fastsetter. Dette kan skje innenfor kommunenes vedtak om bosetting. Mange 


kommuner bruker denne løsningen fordi den bidrar til rask og effektiv utnyttelse av 


plassene i kommunen. Ordningen kan også bidra til at det kan bli mulig for 


kommunen å bosette flere flyktninger. Ta gjerne kontakt med IMDi Øst for mer 


informasjon om dette.  


 


For øvrig viser Fylkesmannen til boligseminaret som ble gjennomført den 22.5.2015 i 


sammen med Husbanken Øst på Quality Hotel i Sarpsborg for alle kommunene i 


Østfold. Dersom det er behov for ytterligere informasjon om Husbankens 


støtteordninger eller andre tema som berører boliger kan Fylkesmannen kontaktes.    


 


Familieinnvandring 


En betydelig andel av de voksne flyktningene er enslige ved bosettingstidspunktet, 


men en del har familie i hjemlandet som kan forventes å komme til Norge etter 


hvert. At flyktninger får familien sin til landet vil være positivt for integreringen og 


kan bidra til befolkningsutvikling, men kan også innebære utfordringer med boliger 


og annen tjenestekapasitet i kommunene. Det anbefales derfor at kommunen har 


fokus på at det kan komme familieinnvandrede i tillegg til de som bosettes. 


Familieinnvandrede til personer i målgruppen for integreringstilskudd, utløser også 


tilskuddet. Se www.imdi.no for mer informasjon om tilskuddsordningene.  


 


Råd og veiledning  


Fylkesmannen og IMDi Øst bistår gjerne med ulike tiltak sammen med Husbanken,  


KS, NAV og øvrige samarbeidspartnere for å legge til rette for bosetting. Dette 


inkluderer: 


 


 Langsiktig planlegging av bosettings- og kvalifiseringsarbeidet; derunder 


samarbeidsavtaler med IMDi og Husbanken, flerårige vedtak og jevn 


bosetting. 


 Tilgjengelige tilskudd fra staten som er ment å dekke kommunale utgifter ved 


bosetting og integrering av flyktninger (integreringstilskudd, norsktilskudd, 


særskilt tilskudd for enslige mindreårige, tilskudd ved bosetting av personer 


med alvorlig, kjente funksjonshemminger og/eller adferdsvansker, 


Husbankens boligfinansieringsordninger mv). 


 Prioritering av tilskudd til utleieboliger innenfor dagens budsjett. 


 Større og mer fleksibel bruk av Husbankens startlån.  


 Profesjonell bruk av det private leiemarkedet, hvor dette ses som en parallell 


løsning til bruk av kommunale boliger ved bosetting av flyktninger. 


 Tilrettelegging for erfaringsutveksling kommuner imellom, som kan styrke 


planlegging av bosetting, øke kapasitet og kompetanse, og bedre overgang til 


arbeidsliv og utdanning for flyktninger 


 


Mer utfyllende informasjon om tilskuddsordninger, rundskriv med mer i forbindelse 


med bosetting av flyktninger, finnes på IMDi sine hjemmesider www.imdi.no 


 



http://www.imdi.no/

http://www.imdi.no/





 
 
 
 
 


8 
 


Ta gjerne kontakt med Fylkesmannen hvis dere ønsker mer informasjon om 


anmodningen. Når det gjelder spørsmål om selve bosettingen av flyktninger kan 


spørsmål rettes direkte til IMDi Øst.  


 


 


 


 


 














